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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE, ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH iN ŽALEC 

Z U R E D N I K O V E M i Z g 
Začenjamo po starem. Ni mnogo sprememb v NT, čeprav želimo časopis in RC 

Se izboljšati. Z voiio pomočjo nam bo uspelo. Priprat>ljamo tvdi nekaj skromnih pre-
senečenj. 

Eno je na vrsti že danes. Vsi nas sprašujete, ali bomo izdali v knjižni zbirki 
ljudsko povest Ciganka. S tiskamo smo se že začeli pogo/varja^i. In če bomo lahko 
dosegli primerno ceno, bomo Ciganko izdaii. Boste tega veseli? 

Imate predlog za novo povest? Ciganke bo kmalu zmanjkalo in radi bi vam pri-
pravili spet nekaj uric dobrega branja. 

Vabimo dopisnike in sodelavce — pomagajte nam z oblikovanjem delegatske 
strani. Ce ste morda prezrli rubriko Naš kraj, potem povem, da nam bodo zapisi 
o naših oddaljenih vaseh, zaselkih in bližnjih krajih zelo dobrodošli... 

Danes smo celo stran namenUi spet humorfu... Zfaradi objektivnih vzrokov smo 
bili nekaj časa brez humorističnih zapisov. Sedaj bodo. In smeha bo tudi več. 

Vaš urednik 

1975-KAKO 

Kako gospodariti? To je vprašanje, ki nam že nekaj me-
secev kot Demoklejev meč visi nad glavo in zlasti sedaj, ko 
vstopamo v novo leto, terja najnatančnejši odgovor. V reso-
lucijo o družbenoekonomski politiki in razvoju SR Sloveni-
je ter neposrednih nalogah v letu 1975 smo med drugim za-
pisali: Zato bodo ukrepi ekonomske politike kot tudi napo-
ri združenega dela samega v letu 1975 usmerjeni predvsem v 
doseganje dinamične gospoaarske rasti in v postopno od-
pravljanje osnovnih vzrokov nestabilnih gospodarskih gibanj. 

Odpravljati vzroke premalo trdnega gospodarjenja ni lah-
ka naloga. Ne za tiste, ki krojijo ekonomsko politiko in ne 
га tiste, ki jo najbolj občutijo. Ze v tej disonanci pa je skrit 
marsikateri nesporazum in spodrsljaj. Na primer, samo kot 
drobna ponazoritev: čeprav smo slišali že cel kup kritik za-
radi neumestnega uvoza, zvezna administracija še naprej do-
voljuje uvoz — opeke, svinjine in drugih proizvodov, ki jih 
je doma dovolj. Kakor hitro obetavno najyovedujemo od-
pravljanje osnovnih vzrokov nestabilnega gospodarstva, bi 
morali še posebej izpostaviti zahtevo, da je združeno delo 
osnovni nosilec ekonomske politike. In da v največji možni 
men sodeluje pn izgrajevanju ekonomskega sistema v nomh 
ustavnih razmerah, s tem pa tudi krepko zmeša račune vsem, 
ki so prijatelji »gospodarskega administriranjaa. ' 

To je pa seveda le del poti k stabilizaciji gospodarstva. 
Pomagajmo si z resohicijo: Leto 1975 bi moralo biti 

leto vsestranskega varčevanja in racionalnega obnašnja na 
vseh področjih in na vseh ravneh, predvsem v smeri 
zmanjševanja stroškov poslovanja. 

Tudi na prednovoletni seji komiteja občinske konj er enee 
ZKS Celje so govorili o varčevanju. Toda ne z besedami, ki 
so kazale le na osebno varčevanje. Na zmanjševanje osebne 
porabe, čeprav je vsak pri sebi najbrž že opravil bilanco 
družinskega proračuna in ugotovil, da so škarje za porabo 
že ožje. Potrebna nam je samoupravna, zavestna disciplina 
na vsakem delovnem m družbenem področju. Nekateri v 
teh dneh poveličujejo skrite rezerve v odpadnih surovinah. 
Prav. A najbrž je največja rezerva, največja možnost za trd-
nejše^ gospodarjenje v zmanjševanju vseh stroškov posiova-
vanja, v boljšem in učinkovitejšem delu. V resoluajskem je-
ziku bi rekli »več in kvalitetne je proizvajati in uživam. 

V domačem, preprostem pa bi v besedi — manjši stro-
ški poslovanja — videli čisto jasne naloge: Boljše izkorišča-
ti vse zmogljivosti. Povečati storilnost. Zmanjšati porabo re-
produkcijskega materiala in surovin. Več delati v delovnem 
času. Biti bolj delovno in samoupravno disciplinirani 

Vse to je lažje reči kot narediti. Ko so v decembru v 
Kovaški industriji Zreče povišali norme, je skorajda prišlo 
do nesporazumov Toda delavci so končno, na osnovi stati-
stike, spoznali da ob večji zaposlenosti v resnici manj pro-
izvedejo in da to ne gre vštric s povečanimi osebnimi do-
hodki. Kaj storiti? Odgovor je na dlani. Primer z zaposlo-
vanjem je sploh značilen za slovenske in še posebej za 
razmere na celjskem območju. Stopnja zaposlovanja je večja 
kot rast storilnosti. Ali ni to nekaj narobe? Ne gre za pre-
prosto formulo — več delati, več proizvajati, imeti višje 
norme in enako zaslužiti 

Gre za več. Gre za to, da vsak v svoji sredini, vsak pred 
svojim pragom pomete. Sprejeti moramo stabüizaciiske in 
protiinflacijske načrte. Ne samo v gospodarstvu. Tudi v 
družbenih dejavnostih. Nato pa v vsakem delovnem naporu 
ugotoviti, ali smo storili vse za riajboljše, za najbolj trdno 
gospodarjenje. Ko bomo načrte pregledovali, pa s prstom 
pokažimo na tiste, ki so se spet izmaknili tej naši nelahki 
poti do trdnejšega gospodarstva, brez tako velike inflacije 
m brez grozečih napadov nelikvidnosti 

JOŽE VOLFAND 

TIM - 3 OSKARJI 
Komaj pred. letom je nova tovarna Г1М v Rečioi pri 

Laškem ¿ačela s proizvodnjo embalaže iz st iropora. Po 
enem letu proizvodnje, uvajanja asortimenla in osvajanja 
tržiš6a že ima kolektiv laskava pri2aianja: tri jugoslovan-
ske Oskarje za embalažo. Enega so dobili za embalaže, v 
kat-eri pošiljajo na tržišče priznane male električne boj-
lerje TIKl Drugi oskar j im je pripadel za embalažo, v 
kateri AERO Celje razpošilja t u t« z barvo za razarmoževaJ-
ne stroje, tretjega pa so si prislužili s t ranspor tno emba-
lažo za male TV ekrane MINIRAMA, 

Tovarne, ki proizvajajo izdelke iz stiropora, so v 
svetu zašle v resne težave zaradi tega, ker se močno od-
raža naftna kriza. Dobro poslujejo le tiste tovarne, ki 
proxzva^lQ tudi enibalažo, med nj imi TIM v Laškem. 

Posnetek je bil narejen pred pečjo v opekarni Ljubečna — Duga Šaban iz Prištine je vlagalec v peč 
— svoje delo opravlja z viličarjem in je že Tlet zaposlen v »Opekarnah Ljubečna«, njegov pomočnik 
pa je Mustafa Kualič iz Prnjavora in je že 3 leta na tem delovnem mestu. Čeprav n¡ videti plamena, 
je pred pečjo, v njenem hodniku, presneto vroče — toda oba pravita, da sta se tega dela navadila 
in ga rada opravljata. Foto: Drago Medved 

CELJE: RAZSTAVA 
O SODSTVU 

Okrožno sodišče v Celju prireja razstavo pod naslovom 
»30-letnica sodstva v Sloveniji«, in sicer v Muzeju révolu-
cije v Celju. Razstavo so odprli 8. januarja, odprta pa bo 
vse do 17. januarja. 

Septembra leta 1944 je bil izdan odlok SNOS-a o usta-
novitvi sodstva na osvobojenem ozemlju. V spomin na to 
obletnico je bila leta 1974 v Ljubljani odprta razstava, ki 
je letos prenesena v Celje. Organiziralo jo je Slovensko so-
dniško društvo v Ljubljani s sodelovanjem Muzeja revolu-
cije v Ljubljani. 

M. P. 

PUSTNI KARNEVAL 

BO? 
N E B O ? 

BO? 
Prosvetno društvo Zarja iz Trnovelj je v poseb-

nem sporočilu družbenim organizacijam, turistič-
nim in gostinskim kolektivom, celjski skupščini in 
še mnogim drugim objavilo sklep, da letos ne bo 
celjskega pustnega karnevala. Ni denarja, ni razu-
mevanja, ni podpore, čeprav je mnogo dobre volje 
in navdušenja. 

Pismo odmeva. O njem je govoril tudi celjski 
politični vrh in se zavzel, da Celjani letos ne bi 
»stali brez pustnega karnevala. V prihodnjih dneh 
bo na občinski konferenci SZDL pogovor s pred-
stavnlki prosvetnega društva Iz Trnovelj, z zainte-
resiranimi organizacijami in turistično zvezo. Kako 
malo sodelovanja in dobre volje bi bilo potrebno s 
strani šol (lani so otroci pripravili čudovite ma-
ske!), kolektivov in gostinskih ter turističnih de-
lovnih organizacij, pa bi bil lahko celjski pustni 
karneval letos še lepši. 

Če karnevala ne bo, to ne bo neuspeh Zarje. 
Pač pa predvsem gostincev in turističnih delavcev, 
ki v teh resnih časih ne bi smeli pozabiti na Pusta, 
na tradicijo in dobro voljo. 

Naj živi karneval! 



SINDIKAT 

ČEMU 
OBČNI 

ZBORI? 
r>o konca meseca b{)do 

imeli v vseh o-novnih orira-
nizaci.jah v Sloveniji občne 
zbore. I^)trebm |jire<ivsem 
zato, ker se je v minulem 
letu v sindikatih toliko spre-
menilo, dogradilo, na novo 
organiziralo in izboljšalo, 
da je na občnili zborih vse 
to resnično potrebno »zape-
čatiti.« Ne çre torej le za 
vr>lit.e novih vodstev- v sin-
dikalnih orgranizaci.jah. Gre 
za velike vsebîiske premike. 
Predvsem vzbujajo pozor-
nost zahteve po ustanovitvi 
sindikalnih skupin. Te mo-
rajo ustanoviti v vseh osnov-
nih orsranizacijah s^idikata. 
Stele bodo od pet do 25 
članov, med seboj pa jih bo 
povezovalo podobno delo. 
delovno okol.je, izmene itd. 
Te sindikalne skup'ne naj 
bi pfistala baza. v kateri 
se siiTdikalno delo odvija. 
V^aka sindika!na skupi^ia bo 
d'ierrirala po enega delegata 
v irvršilni odbor osnovne 
sîndikajne orgarizarije, v ka-
terem bodo torej pokriti 
interesi vseh delovnih sku-
pin. poklicev, skratka, vsega 
sindikalnega članstva, 

Ob<«nt zbori bmlo potrdili 
tudi ustreznost nove sindi-
kalne organiziranosti, spre-
jeli letni delovni načrt, tiova 
pravila delovanja svoje orga-
nizacije in izvoiili nova vod-
stva. Zlasti tu ho treba biti 
pozoren. Kadrovskim pripra-
vam mora.jo v sindikalnih 
organizacijah še posebej gle-
de na obsežno delo, ki po 
republiškeh in zveznem kon-
gresu čaka sindikate, posve-
titi veliko poz?ornosti. Ne 
rabimo namreč vodstev na 
papir.ju. Sindikat potrebuje 
aktiviste, ki bodo vnesli v 
sindikalno del'o, več živah-
nosti in s tem še bol.je opre-
deliti razredno vlogo naj-
množičncjše organizacije de-
lavskega razreda. Da te na-
loge ne bo pretežko uresni-
čiti. jamči že delegatska os-
nova novih Izvršilnih orga-
nov osno\Tnih organizacij. 

B. S. 

OBMOČJE 

Petnajst organizacij združenega dela podpisalo samoupravni sporazum o združitvi v SOZD 
kmetijstva, industrije, trgovine in gostinstva — Vrata odprta še drugim od blizu in daleč, 

predvsem pa gostinskim delovnim organizacijam 

Napis »V združevanju de-
la, sredstev iii znanja je moč 
samoupravljanja«, ki je krar 
sil Tehnomercatorjevo dvo-
rano — proe-tor podpisa sa-
moupravnega sponazuima — 
je pumeaiil tudi moto naj-
večjega {loveaovanja v celj-
ski regiji v preteklein letu. 

Petnajst organizacij zdru-
ženega dela: CENTER Celje, 
DRAVINJSKI DOM Sloven-
ske Konjice. HMEZAD Ža-
lec, JELŠA Šmarje, KME-
TIJSKI KOMBINAT Šentjur, 
KMETIJSKA Z.\DRUGA La-
ško, KMETIJSKA ZADRUGA 
Slovenske Konjice, MERX 
Celje. MODA Celje, SPLOS-
NO TRGOVSKO PODJETJE 
Raleče, SAVINJA Mozirje, 
SAVINJSKI MAGAZIN Žalec, 
TRGOVSKO PODJETJE Sev-
nica, TEHNOMERCATOR Ce-
lje in TKANINA Celje je 
Ixxiip¿salo 30. decembra sa-
moupravni sporazum o zdru 
žitvi v sestavljeno organiza 
cijo združenega dela ZDRU 
ŽENE DELOVNE ORGANI 
ZACIJE KAIETIJSTVA. IN 
DUSTRIJE, TRGOVINE IN 
GOSTINSTVA CELJE. 

Svečanosti ob podpisu so 
se udeležili Zvone Dragan, 
podpredsednik IS SRS. Mi-
lovan Zidar, sekretar za 
kmetijstvo SRS, Janez Za-
hrastnik, sekretar medobčin-
skega sveta ZK Celje, pred-
stavniki družbenopoLitičnega 
življenja posame2aiih občin 
in seveda predstavniki de-
lovnih organizacij — podpis-
nic sporazuma. 

Stanko Selšek, direktor 
Tehnomercatorja: 

»Pobudo, ki so jo dale 
družbenopolitične organizaci-
je, smo delavci osvojili. 
Ogromno je delo, ki je bilo 
vloženo v pripravo za for-
miranje SOZD in moram 
poudariti, da tovariši, ki scj 
pripravljali ta izredno dode-
lan dokument, niso n&dar 
postavljali vprašanja, ko je 
hilo potrebno delati ves dan. 
Bistvenega pomena je, da 
smo pri organizaciji SOZD 
v velik; meri upoštevali po-
trošnika, ki bo lahko preko 
s\'^ojih svetov, s predlogi in 
iTinenji, pomembno vplival 
na kreiranje poslovne politi-
ke. Zavedamo se, da je ma-

lim dielovnim organizacijam 
štet čas in to kar danes usta-
navljamo mi, je dober pri-
mer pomembnega povezova-
nja.« 

Janez Zahrastnik: 
»Po intenzivnem večmeseč-

nem delu je danes prišlo 
do pomembnega dejanja — 
podpisa samoupravnega spo-
razuma. Vaša SOZD ima še 
poseben pomen zaradi ver-
tikalne povezave od proiz-
vodnje do potrošnika. To je 
izraz volje in .odnosa, da 
uresničimo ustavna določila. 
Ne gre za zlepljenko na pa-
oirju, temveč za n o w kvali-
teto, ki bo veliko pomenila 
aa nadaljnji razvoj. Iskrena 
zahvala vsem, ki ste sode-
'o\'ali v strokovnih in poli-
tičnih pripravah« 

Ime za novo SOZD, ki 
združuje štiri pomembna po-
dročja: kmetijstvo, industri-
jo, trgovino in gostinstvo, še 
Ш izbrano. E>oločili ga bodo 
na osnovi javnega razpisa. 
SOZD bo vodil kolektivni 
poslovodni organ na čelu s 
predsednikom, ki bo voljen 
samo za leto dni Upravni 
prostori bodo v Celju. 

Pomembno je, da so vsi 
predstavniki TOZD tvorno in 
aktivno sodelovali pri obli-
kovanju .samoupravnega spo-
razuma, ki je izredno dobro 
pripravljen. Vse OZD so na 
zborih zaposlenih potrdile 
p>odpis samoupravnega spo-
razuma, zavedajoč se števil-
nih možnosti za nadaljnji 
razvoj, ki bodo v okviru 
SOZD veliko bolj izrazite. 

kot so bile za posiunezno 
OZD dio sedaj. 

Vrata SOZD po ponedelj-
kovem pyodpisu nikakor ni-
so zaprta. Že ta mesec se 
bodo pričeli pogovori s pred-
stavniki gostinskih delovnih 
organizacij, saj je to pod-
ročje še slabo zastopano v 
SOZD in tudi gostinstvo celj-
ske regije bi potrebovalo po-
vezanost v močni in trdni 
organizacija. Dalje so tu èe 
pogovori s kombinatom iz 
A.patina, ki pa jih zaradi po-
manjkanja časa ni bilo mo-
goče uresničiti v decembru. 
Tako je pred SOZD še vrsta 
novih nalog glede vključeva-
nja. predvsem pa glede oživ-
ljanja zastavljenih ciljev, ki 
.so bili vodilo združevanja. 

M. Sitničar 

CELJE: PROGRAM 
Predsedstvo celjske občinske skJU:pščme predvideva, 

da bo skupščina do jtmija vsaj peitkrat zasedaia. V ja-
nuarju bo razipj-avljala med drugim o predlogu resolu-
cije o druižibenoekonomski politiki in razivoju občine 
Celje v letu 1975, v marcu o gospcxiarsikih gibanjih in 
o sistemu financiranja krajevnih skupnosti, v aprilu pa 
tudi o inovacijski dejavnosti v organizacijah združene-
ga dela. V maju bo ena izmed točk dnevnega reda pno-
blematika skrbstva ostarelih, v jimiju pa učinkovitost 
investicijskih naložb v občini. Predsedstvo predvideva, 
da bo morala občinska skupščina na petih sejah obrav-
navati 5в točk dnwnega reda. 

BENO 
BOŽIČEK 

ODSTOPIL 
Pred.sednik Izvršnega 

sveta skupščine občine 
Šmarje pri Jelšah Beno 
Božiček je pred dnevi iz-
javil, da bo odstopil ne-
preklicno. Kot vzrok od-
stopa .je navedel bolezen-
ske razloije. 

Beno Božiček bo po 
predvidevanjih predstavni-
kov občinske skupščine 
ostal na dosedanjem po-
ložaju še do 15. januarja, 
ko naj bi pa zamenjal 
n.je.çov namestnik. Kdo bo 
to, zaenkrat še ni znano. 

-mst-

DRUGO MINUTO ČEZ POLNOČ 

Med tistimi, ki se letoš-
njo novoletno noč niso ve-
selile, pa tudi počivali niso, 
so bili zanesljivo naslednji 
štirje: dr. Jože Barič, dr. Jo-
že Meško, babica Greta Knez 
in S5-letna Egidija Plevnač 
iz okolice Radeč. Slednjo so 
malo pred polnočjo pripelja-

la v porodniško sobo celj-
ske ginekologije in dve mi-
nuti čez polnoč se je rodila 
temnolasa deklica, najbrž 
prva to novoletno noč v Six> 
veniji, na celjskem območju 
pa prav gotovo. 

Égidiiji Plevnač so sevedci 
najprej za srečen porod in 

srečno novo leto čestital: ba-
bica in oba zdravnika, s 
svojim vekanjem pa seveda 
tudi mala Martina. Tako je 
muiireč pnn letošnji živi 
štručk; ime. Zjutraj ko je 
srečna mama dobila svojo 
malo Martino prvič k prsim, 
so ji izročili rože, darilo bol-
ni.šnice: opremo za dojenč-
ka, kot vsako leto F« je bila 
tu hranilna knjižica s 500 
dina.rji, ki jih za vsakega 
prvega rojenca v letu po±^ri 
celjska občinska skupščina 

Plevnačevi so kmetje m 
Martina je četrti otrok, med-
tem ko je eden kmalu po 
rojstvu umrl. Tudi najsta-
rejši sin je Martin, talco koî 
oče. Plevnačevi so kooperan-
ti laške kmetijske zadru;ie 
in kot je zatrjevala srečna 
mamica, jih ne skrbi, kako 
bodo svoj drobiž vzgojili in 
spravili do vrha. 

Sploh je bila novoletna 
noč za de lumo ekipo celj-
ske porodnišnice v delovnem 
vzdušju, saj se je to nf>č 
rodilo precej otrok, vendar 
pa lanskoletni niso dohiteli 
številke predlanskega leta. 
Za okoli deset porodov je 
bilo lani manj kot predlani, 
pa vendar tudi sedaj čez 
2.800. Slovenci .se vztrajno 
približujemo dvamjlijontemu 
sonarodnjaku. 

ROGAŠKA SLATINA 
- USPEL INŽENIRING 

Inženiring Kovinotehne je presenetil. Nenehna rast 
S'teklame Boris Kidrič. Od gi.imbov do svetilk, talcsns 
je razvojna pot TOZD Steklarna v Slo^.'en=ki Bistrici 

V Slovenski Bistrici so v sredo dokončali nov ob 
rat steklarne za katerega je izdelaj načrte ("eljski in-
dustrijski biro gradbena dela je opravil mariborski 
Gradiš, celoten inženirinsj pa je pre'/zela celjska Ko-
vinotehna in ga. po besedah prfKlstavnikov rogaške 
steklarne, tudi nadvse solidno izpeljala. Kovinotehna 
je bila v tem primeru koordinator med investitorjem, 
izvajalcem in projektantom ter dobavitelj kompletne 
rjipreme. Ko že omenjamo inženiring, potem lahko prí-
veme. da se je doslej Kovinotehna že angažirala na 
tovrsten način pri opremi ko<7!ianskega obrata steklar-
ne. TE So.št?nj IV Aero ter Djuro Sala) v Krškem 
Zanimivo je tudi to, da se je Steklarna Boris Kidrič 
iz Rogaške Slatine kljub mnogim novm gradnjam in 
izpopolnitvam lani prvič c4lloč4a га sistem inženiringa 
To le hkr.itl tudi pomembno zbližanie trgovine z indu 
st n jo . 

Steklarna, ki je v sredo ixiprla novi obrat, raste 
neprenehoma. Takšen nenehen razvoj pa ji hkrati 
omogoča, da 1алко uspešno ix)maga tudi obratom, k' 
bi sami le težko dosegli ka.j več bre7 pomoči tnko re-
nomirane tovarne, kot je rojraska .••jtek'arna. Bistriška 
tovarna bo lahko dajala zaenkrat 1400 fon stekla let 
no ko pa ho docela končana še drusîa fa/a bo iz nje 
pr.šlo predvidoma okoli 2(K)0 ton stekla. Celotna inve-
sticija ie stekla ob pomoči banke, tako da ie steklar 
na sama morala prispevati 64 odst. vseh sredstev, kar 
je brez dvoma precejšnia obremenitev. 

Grcdnia je potekala etapno, torej tako. da .so omo 
gočili nemoteno obratovanje obstoiei^efra obrata, z no-
vim obratom pa so se bistveno izbolišale delovne raz-
mere I>elavci so dobili ustreznel^e prostore, uvede-
na pa 'e Hidi nova tehnologi-'a. Pomembno je tudi. da 
ho 7, novo tehnologijo odpravljeno onesnaževanje oko-
lice. 

Pr\-a l^za je torej tehnološko zaključen^ celota, z 
njo pa bodo bistriški steklarji ob pomoči matične to-
varne v Rogaški znatno razbremenjeni. 

MILENKO STRASEK 



ŽALEC 

MOŽNOSTI ZA TOZD 
Pred meseci so posebne 

delovne skupine, ki jih je 
imenoval izvršni svet skup-
ščine občine Žalec, obiskale 
47 organizacij združenega 
dela in delovnih skupnosti, 
ter tu opravile na osnovi 
vnaprej izdelanega enotnega 

vprašalnika, posebne pogovo-
re s predstavniki OZD. Vpra-
šalnik je zahteval odgovore 
o razmerah gospodarjenja, o 
doseženi stopnji samouprav-
nih odnosov, kadirovski in 
stanovanjski problematiki in 
podobnem. 

Rezultat opravljenih pogo-
vorov je obsežna analiza sta-
nja v 30 gospodarskih in 17 
organizacijah s področja druž-
benih služb. 

Največ pozornosti analiza 
seveda namenja gospodar-
skim organizacijam. Tu ima, 
na primer, le sedem orga-
nizacij že izdelane srednje-
ročne programe razvoja, 8 
pa antiinflacijske in stabili-
zacijske programe, če vemo, 
da je minilo že nekaj mese-
cev, kar je občinska skup-
ščina sprejela srednje in 
dolgoročni program razvoja 
občine, nas čudi, da progra-
mov nima več OZD. Enako 
velja za antiinflacijske in 
stabilizacijske programe, saj 
že celo leto opozarjajo na 
nujnost organiziranega boja 
proti naraščajoči inflaciji. 

Poseben problem v žalskih 
OZD so osebni dohodki, ki 
marsikje še zaostajajo. Ven-
dar stalno naraščajo, v ve-
čini primerov tudi skladno 
z produktivnostjo. Povezan 
s tem je problem kadrov, 
ki je y občini izjemno te-
ža,k. Delavcev povsod pri-
manjkuje, izredno visoka je 
fluktuacija, na razpise šti-
pendij- pa se ne javlja do-
volj kandidatov. Ena od stal-
nih nalog v gospi>darstvu 
žalske občine so p>o občin-
skih načrtih povezovanja. 
Raaprav o tem je mnogo, 
sadov pa vsaj zaenkrat manj. 

Res je, da je raavito poslov-
no tehnično sodelovanje, ven-
dar vse bolj stopa v ospred-
je tudi želja po -povezovanju 
v velike in močne sestavlje-
ne organizacije združenega 
dela. Kar 10 OZD iz žalske 
občine tako načrtuje poveza-
vo v SOZD. Žal se še vedno 
premalo čutijo težnje po ver-
tikalnih integracijah in inte-
gracijah, ki bi, bodisi pre-
segle občinske meje, bodisi 
presegle golo komercialno 
povezanost. 

Samoupravna organizira-
nost v OZD se popravlja. 
Vse večjo vlogo imajo zbori 
delavcev kot oblika najšir-
šega samoupravljanja. Velik 
premik pomeni delegatski 
sistem, ki pa se srečuje z 
začetnimi težavami. Nastaja 
namreč kratek stik med de-
legacijo in njeno volilno ba-
zo, na ka.r delavci opozar-
jajo. To vnovič opozarja na 
to, kako zelo potrebujejo 
vsû delavci sveže informacije. 

Pri ustanavljanju TOZD v 
občini še zdaleč niso izčrpa-
ne vse možnosti, saj imajo 
več TOZD le dve OZD v ob-
čini, pet pa je TOZD s se-
dežem zunaj občine. 

Posebno poglavje je brez 
dvoma delavska kontrola. Ta 
je še nerazvita, marsikje se 
še vedno sprašujejo, kje je 
njeno mesto in kakšne so 
naloge. Splošna značiilnost 
pa je, da delavska kontrola 
bolje dieluje tam, kjer je sa-
moupravljanje razvito in ni 
ovir. 

To je le nekaj osnovnih 
ugotovitev in misli iz ana-
lize stanja v gospodarskih 
organizacijah. Vendar že te 
osnovne misli ponujajo re-
šitve. Te so v analizi nani-

zali v 22 točkah, ki so iz-
redno konkretne. Zajemajo 
celotno stanje v gospodar-
stvu občine in gradijo na 
osnovi srednjeročnega pro-
grama razvoga občine, stabi-
lizacijskih ukrepov ter skle-
pov zadnjih sej predsedstva 
ZKJ in ZKS o gospodarski 
politiki in stabilizaciji. Pou-
darjajo zlasti skrb za boljšo 
organizacijo deia, disciplino, 
boljšo izrabo delovnega časa, 
uvedbo boljše tehnologije, 
rast produktivnosti dela, ren-
tabilnosti in akumulativno-
sti, boljšo kakovost proizvo-
dov in storitev itd. 

v Tekstilni tovarna Pre-
bold, Savinjskem magazinu, 
Sigmi, Montani, Juteksu, Zar-
ji, Gradnji, MIK in Tovarni 
nogavic Polzela morajo vno-
vič izdelati analize o razme-
rah za ustanovitev več TOZD. 

Kadrovsko politiko je tre-
ba še nadalje reševati si-
stemsko, podpirati vse obli-
ke izobraževanja in izvajati 
določila dogovora o kadrov-
ski politiki. Poživiti je tre-
ba delo organov delavske 
kontrole, vse samoupravne 
akte pa je treba čimprej 
uskladiti z novo ustavo. 

Poudarjen je tudi pomen 
obveščanja, veo skrb pa mo-
rajo v OZD posvetiti še iz-
delavi antiinflacijskih pro-
gramov ter izdelavi progra-
mov svojega razvoja. 

Analiza, ki so jo izdelaU 
v žalski občini, ima močno 
uporabno vrednost in bo ne-
dvomno v veliko pomoč or-
ganizacijam združeiiega dela 
pri razvijanju tako gospo-
darjenja kot tudi dosežene 
stopnje samoupravnih odno-
sov. 

Branko Stamejčič 

CELJE 

OKOLJE JE 
NA VRSTI 

ОкоИса Doma upoko-
jencev v Celju je ostala 
do danes neurejena, zato 
je njihova letošnja ' prva 
skrb ureditev okolja. Ne-
kaj sprehajalnih poti so 
že uredili, vendar to ni 
dovolj, kêr stanovalca v 
Domu upokojencev potre-
bujejo tudi počivališča in 
trate. In temu, zdaj že 
prepotrebnemu redu, ki 
naj bi letos zavladal oko-
li doma, so namenili 20 
milijonov stajrih dinarjev. 
Na upravi upajo, da bo 
sredstev za ureditev oko-
lja dovolj, čeprav še da-
nes točno ne vedo, koliko 
jih bo ureditev staila. Naj-
večji strošek bo vsekakor 
predstavljal povratni ven-
til, ki ga je ix>trebno na-
mestiti v domu zaradi mo-
rebitnih poplav, ki bi jih 
povzročila Savinja. Naba-
va tega varnostnega ven-
tila je nujna, je pa vra-
čimana v strošek za ure-
ditev okolja v Domu upo-
kojencev v Celju. Z. S. 

VPRAŠANJE JAVNEMU 
DELAVCU 

TOVARIŠ JANKO CESAR, direktor 
TOZD avtobusni promet 

Vedno več pritožb nam 
p>ošiljajo občani o tem, 
da na nekaterih avtobu-
sih anejo potniki tudi sta-
ti, na drugih pa so sto-
jišča prepovedana, želi-
mo odgovor, zakaj različ-
ni postopki med avtobus-
nimi podjetji in celo zno-
traj vašega, ko na vseh 
avtobusnih progah ni 
enako?! 

Drugo vprašanje pa je: 
če naj obdirži omejenost 

le na število sedežev, za-
kaj voznih redov in 'reži-
ma ne uredite tako, da bi 
avtobusov ne zasedli tisti, 
kd izstopajo že kilometer 
aLi dva od začetne p>05ta-
je, oni pa, ki gredo do 
konca, navadno ostanejo, 
pogosto brez vsake mož-
nosti prevoza, če gre za 
proge, kjer avtobusi red-
ko voziijo? 

Novinar Jure Krašovec 

JAVNEGA 
DELAVCA 

TOVARIŠ MILAN BOŽIČ 
v »Novem tedniku« ste 

mi postavili nekaj vpra-
šanj o gradnji objektov 
za družbeno prehrano v 
Celiju, zlasti pa želite ve-
deti, kaj je z napoveda-
no gradnjo samopostrež-
ne restavracije ob celjski 
tržnici. 

Pravilno ugotavljate, da 
se je pred leti za gradnoo 
samopostrežne restavraci-
je ob tržnici potegoval 
Kmetioskd kombinat Hme-
zad. V ta namen je pri-
šlo tudi do odločitve, da 
se gaberska samoix>strež-
na restavracija pripoji h 
kombinatu in postane 
skupaj z ostalimi živilsko-
predelovalnimi obrati, zla-
sti v sodelovanju z »Мез-
nmami«, zarodek pirihod-
nije, šnžrše aktivnosti na 
področju družbene pre-
hrane. Sklad za urejanje 
mestnih zemljišč je za po-
diranje zgradb in pripra-
vo zemljišča vložil blizu 
3 milijone din, vendar 
kljub prvotnim vsestran-
skim ambicijam do grad-
nje ni prišlo, bržkone za-
radi pomanijkanja inivesiti-
cijskega denairja. 

Brez dvoma je dokazana 
potreba za gradnjo samo-
postirežine restavracije v 
ožjeim mestnem območdu 
3 piribližno kapaciteto 200 
sedežev. Lokacija za to-
vrstno restavracijo je 
lahiko tudi, na primer, na 
nezazidanih zemljiščih, ki 
so jih odkupila ljubljan-
ska trgovska podjetija, še 
primernejša pa bi bila iz-
gradnja restavracije v 
kombinaciji z večjo živil-
sko trgovino, ki jo Celje 
izredno potrebuje. 

Vse kaže, da je z zdru-
žitvijo gostinskih kolekti-
vov v enotno gostinsko 
organizacijo {xxìana real-
na možnost, da pride do 
uresničitve 'predlagane za-
misli, zlasti ker so go-
stinski delavci že v ix)-
stopku združevanja več-
krat izrazili velik poslov-
nđ interes za izgra-dnjo 
samopostrežne restavra-
o-','je. 

RISTO GAJSEK 
načelnik oddelka za 

gospodarstvo in družbene 
službe pri skupščrmi 

občine Celije 

VOJAŠKE ŠOLE Ш SPOMINI 

Te dni je zvezni sekretariat 
za ljudsko obrambo tako kot 
vsako leto, razpisal natečaj 
za sprejem mladih delavskih 
in kmečkih sinov, učencev 
osnovnih šol, v vojaške gi-
mnazije in vojaške srednje 
šole. Razpis me je spodbudil, 
da sem se spomnil dogodka 
izpred 30 let. Pred 30. leti, 
decembra 1944. leta, smo se 
zbrali pri glavnem štabu 
NOV in POS mladi borci, 
komandirji , komisarji, kurir-
ji, obveščevalci in drugi iz 
slovenskih brigad, TV kurir-
skih postaj, krajevnih in 
okrožnih odborov OF z na-
menom, da se napotimo v 
osvobojeni Beograd, v komaj 
ustanovljeno Vojaško akade-
mijo. 82 nas je bilo zbranih. 

To je bila velika čast za 
nas, mlade borce, saj so po-
veljstva brigad in terenska 
vodstva OF določala le naj-
boljše. Večina nas je bilo 
prekaljenih borcev. Za sebOj 
smo imeli do 3 leta hudih 
preizkušenj in borb z oku-
patorjem in domačimi izda-
jalci. To je bila prva sloven-
ska generacija, ki se je zave-
stno opredelila za vojaški 
poklic, zavedajoč se pomemb-
nosti starešir.sl'ega poklica v 
JLA, ki je bila in je steber 
obrambe naše samoupravne 
socialistične skupnosti. 

Slovo od soborcev je bilo 
težko. Se zlasti zato, ker 
smo se zavedali, da okupa-
torju in njegovim somišljeni-
kom pojemajo moči ter da 
bomo z odhodom prikrajša-
ni za doživetje ob osvobo-
ditvi naša domovine. Kljub 
takim občutkom smo se 6. 

januarja 1945. leta podali na 
pot. Pot nas je vodila preko 
Žumberaka, Korduna, Mo-
slavine, Slavonije, pri Virovi-
tici čez Dravo na Madžarsko, 
(izogniti smo se morali nam-
reč sremski fronti) in preko 
Subotice dalje proti Beogra-
du. Na vsej preko 1000 km 
dolgi poti sta nas spretno 
vodila pokojni general-major 
Jože n a g o d e in Ludvik 
ZUPANC-Ivo, oba spomeni-
čarja in izkušena borca. Na 
poti je bilo po takratni NDH 
silno nevarno, saj je bilo po-
trebno prečkati več komuni-
kacij in drugih naravnih ovir, 
ki so jih ustaši in domo-
branci budno nadzorovali. 
Mednje sodijo: proga in ce-
sta Zagreb—Reka, proga in 
cesta Zagreb—Beograd, Sava 
in druge manj pomembne po-
ti in reke. Le hrvatskim par-
tizanom — terencem in pre-
bivalcem teh krajev gre hva-
la, da smo tako uspešno pre-
brodili vse ovire. Večkrat 
smo med potjo iz zavetja 
opazovali ustaške in domo-
branske patrulje, vendar se z 
njimi nismo smeli spopasti. 
Čeprav je marsikomu že ti-
čal prst na sprožilcu puške 
ali brzostrelke, sprožiti ni 
smel. Doseči smo morali cilj, 
ki nam ga je postavilo vod-
stvo: Prebiti se do Beogra-
da. Omenim naj še to, da so 
nas krajani Hrvatske izredno 
ljubeznivo in toplo sprejema 
li, nam odstopali prostor v 
hiši, skrbeli za prehrano in 
počitek. Tudi po rpadžarskih 
vaseh in mestih smo bili 
nadvse prijazno sprejeti. 

Tako je kolona 82 sloven-

skih fantov, borcev, prispela 
10. februarja 1945. leta, po 
34 dneh naporne hoje, v svo-
bodno jugoslovansko prestol-
nico Beograd. 

Da, mladi tovariši, tako je 
bilo pred 30. leti, ko je prva 
slovenska generacija mladih 
fantov, prekaljenih v borbi, 
stopila v vojaško akademijo. 
Sedaj je čisto drugače. Mla-
di gredo v vojaške šole in 
akademije iz šolskih klopi, 
izza strojev v delovnih in 
drugih organizacijah, kmetij 
ter drugih poklicev, takrat 
pa smo šli iz borbenih polo-
žajev, neposredno iz borbe. 

Danes, ob 30-letnici pohoda 
slovenskih fantov v vojaško 
akademijo, pričenjamo akci-
jo za pridobitev mladih za 
vojaške šole in poklice. Tre-
nutno je v razpisu natečaj za 
sprejem mladih za dijake: 

— letalske gimnazije «Mar-
šal Tito« v Mostarju 

— vojaške gimnazije »Brat-
stvo in edinstvo« v Beogradu 

— vojaške gimnazije »Ivo-
Lola Ribar« v Zagrebu 

— vojaške giinnazije »Franc 
Rozman-Stane« v Ljubljani 

ter za gojence srednjih vo-
jaških šol: 

— srednje vojaške šole ko-
penske vojske v Sarajevu 

— tehniške srednje vojaške 
šole kopenske vojske v Za-
grebu 

— letalskotehniške srednje 
vojaške šole v Rajlovcu pri 
Sarajevu 

— mornariškotehniške sred-
nje vojaške šole v Splitu 

— ekonomske srednje vo-
jaške šole v Sarajevu 

— zdravstvene srednje vo-
jaške šole v Novem Sadu. 

Dijaki po uspešno končani 
vojaški gimnaziji nadaljujejo 
šolanje na ustrezni vojaški 
akademiji. Gojenci srednjih 
vojaških šol pa po končanem 
šolanju dobijo naziv diplomi-
ranega tehnika stroke, za ka-
tero so se šolali in nastopi-
jo službo v enotah in usta-
novah oboroženih sil SFRJ. 

V veljavi je do preklica 
natečaj za podelitev štipendij 
študentom višjih, visokih in 
srednjih šol. Natečaji za vo-
jaške akademije bodo objav-
ljeni pozneje. 

Ob tem jubileju vabimo 
mlade, da sledijo vzoru to-
varišev, ki so se pred 30. le-
ti in pozneje odločali za vo-
jaški poklic in se odločijo za 
eno od navedenih šol. Izbi-
ra je velika. Pogoji šolanja 
in druge oblike družbenih de-
javnosti so zelo dobri 

Potrebne informacije daje-
jo vse šole, služba za usmer-
janje v poklic pri SIS za za-
poslovanje in občinski uprav-
ni organ za ljudsko obrambo 
občine Celje. 

AVGUST JAKSE 

V vsak dom 
NOVI 

TEDNIK 

OBMOČJE TUDI O 
CELODNEVNI ŠOL! 

Komisija za družbenopoli-
tična in idejna vprašanja 
prosvete, znanosti, kulture 
ter za idejnopolitično uspo-
sabljanje komunistov pri 
medobčinskem svetu ZKS 
Celje je sprejela delovni 
program do junija tega le-
ta. Med zahtevnimi obvez-
nostmi moramo omeniti zla-
sti razprave o idejnopolitič-
ni usmerjenosti programov 
regionalnih kulturnih usta-
nov-gledališča. Zgodovinske-
ga arhiva. Pokrajinskega mu-
zeja, Muzeja NOB. študij-
ske knjižnice in drugih. Ko-
misija bo preučila možno-
sti za ustanovitev regijskega 
predavateljskega aktiva in 
medobčinskega marksistične-

ga centra, občinskim komi-
tejem ZK pa bo pomagala 
pri usmerjanju učencev v 
učiteljski poklic. Boljše ka-
drovanje mladih na pedago-
ško gimnazijo in akademijo 
je zaradi vse večjega defici-
ta učiteljskega kadra' nepo-
sredna naloga ZK 

Na osnovi poročila Zavo-
da za šolstvo bo komisija 
ponovno obravnavala tudi 
program uresničevanja celo-
dnevne šole na našem ob-
močju. Pri tem pa bo ana-
lizirala prve rezultate dela 
na tistih osnovnih šolah, ki 
bodo v letošnjem šolskem 
letu že poskusile z izvedbo 
programa celodnevne šole. 

AKTIVNOST ŽENSK 
Aktiv za družbeno aktivnost žensk pri SZDL Dchlgo рк)-

ije, kateremu predseduje upokojena učite'ljica Boža Sve-
tek, je ponovno pričel z delom. Svojo dejavnost je osre-
dotočil v ročnodelacem krožku, kjer se zbirajo žeme Dol-
gega рк>1ја vsak torek ob peti uri, кјет pcklepstajo o dnev-
nih in svetovnih dogodkih, vmes pa pletejo aH šivajo. 
Krožek šteje od 15 do 20 članic in je za svojo aktivnost 
dobil ob Dnevu republike od KS Dolgo polje diplomo za 
požrtvova^lno delo Ln dena.mo nagrado 800 dinarjev, žene 
so sklenile, da bodo dobljeni znesek porabile za strokovno 
izpopolnitev, ker bodo povabile v si\'ojo sredo ujčilteljico 
ročnih del NeM Nikelsbacherjevo. Zeilo radi pa bi videli 
v svoji sredi mlade aktivne člane, zato nameravajo spro-
žiti pobudo v mladinski organizaciji. Z. S. 



INTERVJU Z JURETOM POKORNOM 

LETO VELIKIH USPEHOV 
Kombinat Konus je v mi-

nulem letu zabeležil izredne 
uspehe. Prvi podatki celo 
govorijo, da je bilo to po 
vojni najuspešnejše leto tega 
danes nad 2000 članskega ko-
lektiva. Tako je, naprimer, 
ostanek dohodka kar t r ikrat 
večji kot leto poprej . Celotni 
dohodek je višji za 30«,'«, 
izredno je porasel izvoz. Vse 
tO ob velikih vlaganjih v no-
vi tovarni, ki bosta pričeli 
obratovati že letos. Ob teh 
izrednih uspehih smo za kra-
tek razgovor poprosili gene-
ralnega d i rektor ja Kontisa 
Jureta Pokorna. 

Kje so vzroki za take re-
zultate? 

»Dosežki so predvsem splet 
uresničitve cele vrste ukre-
pov, ki smo jih sprejeli letos 
kot dopolnilo h gospodar-
skemu načrtu. V tem akcij-
skem programu smo si za-
s t ad l i cilje kot: povečanje 
storilnosti za 10 odstotkov, 
znižanje stroškov, povečanje 
celotnega dohodka ob ena-
kem številu zap>oslenih, teko-

če aelo pri investicijah itd. 
V prizadevanjih smo v ce-
loti uspeli, čeprav se slika 
med temeljnimi organiziCT-
jami seveda razlikuje. Kl jub 
dosežkom pa menim, da ima-
mo v kolektivu še veliko ne-
izkoriščenih rezerv. Zlasti ve-
lja to za produktivnost . Iz-
tKJljšanje storilnosti in pove-
čevanje fizičnega obsega pro-
izvfjdnje bo temeljna naloga 
7 pr ihodnjem letu, ki bo po 
vsemu sodeč krizno. Kaže 
namreč, da bo konjunkturna 
krivulja pri naši panogi do-
segla svoj minimum, temu 
pa se pr idružuje jo še pro-
blemi cen, prodaje , likvidno-
sti in končno tudi kakovosti. 
Problem je v tem, da cene 
surovinam v svetu padajo , 
kar pomeni pritisk na kon-
čne cene izdelkov. Vendar 
rastejo spremljevalni stroški 
— energija, anuitete, druž-
bene obveznosti itd. Vse to 
povzroča izreden pritisk na 
akumulacijo, ki se bo zni-
žala, če ne bomo ustrezno 
dvignili proizvodnje in izbo-

ljšali produktivnosti.« 
Kakšne pa so značilnosti 

plana za leto 1975? 
»Ustrezno moramo dvigniti 

celotni dohodek, sanirati ti-
ste TOZD, ki so letos poslo-
vale z izgubo, obdržati enako 
število zai>oslenih, bol j sti-
mulirat i delo, zmanjšat i in-
vesticije, ki se dolgo ne 
»obrnejo«, povečati izvoz In 
varčevati na vsakem koraku. 

Sočasno nameravamo že te 
bi-uarja močno popraviti 
osebne dohodke, ki na j bi 
bili v povprečju blizu 300 
starih tisočakov.« 

Ali so TOZD opravičile 
svoj obstoj in kako se je raz-
voj samoupravljanja odraiiî 
v gospodarskem smislu? 

>>Nedvomno je dala boljšu 
samoupravna organiziranost 
svoje rezultate. Delavci v 
TOZD so bolj čutili svoie 
naJoge kot poprej , ko so se 
te izgubile v kombinatu. 
Kljub temu so to šele prvi 
premiki, s katerimi nisem 
povsem zadovoljen. TOZD 
mora jo dati še boljše rezul-
tate, predvsem v samouprav-
nem smislu. Prepogosto še 
priliaja do kratkih stikov, 
nerazumevanja, slabe obve 
ščevalnosti. Vse to pa je za-
vora za dobre odnose in za 
hiter razvoj kombinata. Tudi 
• samoupravl janju imamo še 
velike rezerve in pr ičakujem, 
da jih bomo znali v prihod-
njem letu izkoristiti.« 

BRANKO STAMEJCIC 

MODA CELJE 

DVE NOVI TRGOVINI 
Celjsko trgovsko podjetje »Moda«, ki je pred dnevi postalo član SOZD kmetijstva, industrije, trgo-
vine in gostinstva Celje, je lani uspešno gospodarilo, je ugotovil direktor MILAN MEDVEŠEK v razgo-
voru V prvih dneh tega leta. 

»Kakšni so rezultati poslo-
vanja v preteklem letu?« 

»Lani smo poslovali v re-
du, s a j smo desegli 35 od-
stotkov nad realizacijo iz 
leta 1973. Občutno manjš i 
pa je ustvar jeni dohodek, 
zaradi višjih cen in stroškov 
ter seveda zamrznjene mar-
že v absolutnem znesku iz 
1.1971. Ob tem moram pri-
pomniti , da so izredno F>o-
rasle zakonske in družbene 
obveznosti, ki pomenijo za 
nas precejšen odtok dohod-
ka. Ostanek dohodka je za 
devet mesecev — končnih re-
zailtatov še ni — za t r i od-
stotke večji kot v enakem 
obdobju predlani. 

Na j poudarim, da smo lani 
naredili veliko, da bi zapos-
leni imeli ugodne, delu pri-
merne osebne dohodke. Te-
mu pr imerna je tudi razde-
litev, in sicer 70 o o v osebne 

dohodke in 30»'o v sklade. 
»Delovni čas je bil za de-

lavce v trg'ovini vedno teža-
ven. Kako pri vas rešujete 
ta problem?« 

»Zavestno smo pričeli s 
poskusom dveh i2anen, s ci-
l jem, da bi dosegli največjo 
prizadevnost vsakega posa-
meznika in da bi imel vsak-
do čimboljše delovne pogoje 
glede časa, ki ga prebije 
na delovnem mestu. Ekspe-
riment bo t ra ja l tri mesece, 
rezultati pa bodo dali našo 
dokončno usmeritev. Poslov-
nim enotam smo dali kom-
p>etenco, da same uredijo 
svoj delovni čas.« 

»S katerimi težavami — 
poleg običajnih za trgovino 
— ste se lani najpogosteje 
srečevali?« 

»Občutnih težav ni büo, 
razen rokov s strani naših 
dobaviteljev blaga, ki ga na-

ročamo eno sezono prej . Ker 
ima dobavitelj težave s suro-
vinami in reprodukcijskim 
materialom, nam ne uspe 

poslati zahtevanih količin. 
Drugo so pr imerja lne cene! 
Drogerija dela glede na za-
poslenega zelo uspešno, do-
hodek pa je malenkosten 
zaradi marže. Pereče je tudi 
vprašanje potrošniških kre-
ditov. V sezoni, ko bi naj-
bolj potreboval: kredit, nam 
ga Ljubljanska banka ne 
odobri v potrebni višini, 
drugič pa toliko, da ga ne 
moremo izkoristiti. Mislim, 
da bi bilo tu potrebno več 
vsklajevanja.« 

»Koliko ste lani vložili v 
modernizacijo poslovalnic in 
kakšni so letošnji investicij-
ski načrti?« 

»Investicijskih vlaganj la-
ni ni bilo, opravljali smo le 
tekoče vzdrževanje in obno-
vili del naših poslovnih enot, 
da smo zadostili potrebam 
normalnega poslovanja. 

Letos bomo odprli dve no-
vi poslovni enoti. Na Tom-
šičevem trgu bo prodajalna 
»Pionir« s 130 m- prodajnega 
prostora. Specializirana bo 
za prodajo oblačil mladim od 
šestega do 14. leta. Odprli bo-
mo še dodatno prodajalnico 
— prav tako specializirano 
—- pri poslovni enoti »Mla-
dost« v Zidanškovi ulici. Na-
čr tu jemo v Manufakturi v 
Cankarjevi ulici.« 

»Kakšno je mesto Mode v 
SOZD kmetijstva, industri.ie, 
trgovine in gostinstva Ce-
lje?« 

»Takšni kot smo, na jp re j 
nismo videli svojega mesta 
znotra j SOZD. Po pogloblje 
nem študiju pa smo ugoto-
vili, da imamo tudi mi kot 
Moda svoje in skupne inte-
rese, svoje mesto v sesta-
vljeni organizaciji. Vemo, da 
gre za večjo gospodarsko 
moč, večjo uspešnost pri 
razreševanju razvoja trgovi-
ne na celjskem območju, 
enoten nastop in ure jan je 
odnosov znotra j trgovine. 
Naš interes je v interesu 
skupnosti tekstila, namreč 
uspešneje bomo lahko na-
stopali pred tekstilno indu 
sitrijo in tudi sodelovali pr i 
kreaciji proizvodnje.« 

M. Seničar 

Milan Medvešek 

ALPOS IN LETO 1975 

NALOGE SO ZNANE 
Naša tovarna želi v letu 

1975 povečati proizvodnjo 2sa 
skora j 80 o/o. p r i tem načr-
tujemo, kar je bistveno za 
stabilizacijo, da se bo pro-
duktivnost dela ix>večala za 
5,3 o/o, kar je v skladu s t e m , 
da smo na ma.nj razvitem 
področju. Pri tem porastu 
dohodkov ugotavljamo, da 
bodo porabljena sredstva hi-
t re je naraščala kot dohodek 
in da bo oetanek dohodka 
v absolutnem znesku večji 
od letošnjega leta. Potem-
takem bo zaostajal za ras t jo 
celotnega dohodka. Pri tem 
načr tu jemo tudi povečanje 
osebnega dohodka za približ-
no 20 o/o. 

Nov obrat cevame bo del-
no že pričel obratovati apri-
la, kar predstavlja glavno 
povečanje proiz\''Odnje. Delno 
povečanje proijsvodnje pa bo 
tudi T proiz\ 'odnji standard-

ne opreme. 
Pr ipravl jamo stabilizacijski 

program, ki bo obravnavan 
na pr ihodnj i seji delavskega 
sveta. Ne glede na ta pro-
gram se stabilizacijsko ob-
našamo že tudi sedaj . To 
bi lahko rekli tudi zato, ker 
imamo v naši branži vred-
nost osnovnih sredstev in 
delovnih priprav izredno niz-
ko, sa j smo po vrednosti na 
zaix)slenega skora j na zad-
n j e m mestu v Jugoslaviji. 
Ker se stabilizacijsko obna-
šamo, se naš kolektiv zad-
n j a leta tudi hi t re je in ne-
nehno razvija, kar je še po-
sebej pomembno, če pove-
mo, da smo na m a n j razvi-
tem območju. Naša naloga 
je potem popolnoma jasna. 
Storiti še več za t rdno g o 
spodar jenje . 

M. P. 

PO KONGRESU ZSJ 

PRAVICE SO 
NEODTUJLJIVE 

Pred nedavnim so se 
iz Beograda, k je r je bil 
7. kongres Zveze sindika-
tov Jugoslavije, vrnili tu-
di vsi delegati iz celjske-
ga območja, ki so bili na 
kongresu. Danes objavlja-
mo le zapis pogovora z 
Ivanom Vodlanom, dele-
gatom iz žalske občine, v 
prihodnj ih številkah pa 
boste lahko prebrali še 
več razgovorov z delegati. 

O tem, kakšno je bilo 
razpoloženje na kongre-
su, je Ivan Vodlan pove-
dal: 

Kongres jugoslovanskih 
sindikatov je bil velika 
manifestacija delovnih 
ljudi. Tu se je najbol je 
izpričala enotnost vseh 
jugoslovanskih narodov, 
medsebojno razumevanje 
in enakost interesov de-
.avsKega razreda. Skupno 
smo ugotavljali, da so 
pravice delavcev, kakor 
jih predel ju je ustava, 
neodtu.-Ijive. Samouprav-
ni sisTem se je gioboko 
vkoreninil v zavest delov 
nih ljudi. Skupno smo 
ugotavljali, da za nas ш 
sprejemljiva nikakršna 
druga pot. Edina pot za 
nas ]e poglabljanje že do-
seženih samoupravnih od-
nosov .« 

Ivan Vodlan sicer na 
kongresu ni nameraval 
razpravljati . Ko pa je vi-
del, d& razprav s področ-
ja kmetijstva v komisiji 
za življenjske in delovne 
razmere, k je r je sodelo-
val, ni bilo, se je tudi 
sam prijavil za razpravo. 

2al mi je bilo, ker ni-
hče od 400 delegatov v 
naš: kom.isiji ni imel na-
mena razpravljati o pere-
čih problemih v kmetij-
stvu. Zato sem se odločil 
za razpravo in med dru-
gim opozoril na težavne 
razmere, v katerih delajo 
delavci v kmetijski dejav-
nosti, na delo na pro-
stem, na pogosta poklic-
na obolenja in problem, 

k;i se s tem v zvezi pora-
ja. Gre namreč za preme-
ščanje delavcev, ki dolgo 
delajo recimo s traktor-
jem, a zaradi bolezni tega 
ne zmorejo več. Takšne 
deiavce premest imo na 
lažja delovna mesta, ki 
pa so, vsaj navadno, slab 
še ovrednotena. Sindikati 
moramo takšne hibe od 
pravi.,ati. 

Delegatom sem sprego 
voril še o problematiki 
delovnega staža pri neka-
terih poklicih v kmetij-
stvu. Gre za traktoriste 
:n druge, ki res ne moie 
JO zdržati na svojih de 
lovnih mestih zahtevanih 
Í0 let.« O pomenu, ki ga 
inia kongres za delo sin 
dikatov, pa je dejal: 

Zvezni kongres sindi-
katov je izzvenel kot ne 
kaka rezultanta interesov 
vseh delovnih l judi Jugo-
slavije. Ti so se resno za-
vzeli v delu kongresa, 
razpravljali • in njihove 
razprave so v sklepih, ki 
bodo napotek za nadalj-
nje delo, upoštevali. Sin-
dilialni kongres je bil ta-
ko resnično kongres de 
lavcev in kongres delav-
skega razreda Jugoslavi-
je« 

BRANKO STAMEJCIC 

CELJE: ŽE GRADIJO 
Oba objekta, ki ju Celjani 

f inancirajo s ïx>sebnim druž-
benim dogovorom, to je teh-
niški center (s soudeležbo 
občin) in družbeni center 
Golovec, že gradijo. Pred 
stavniki celjskega družbeno-
političnega življenja so v 
decembru obiskali več de-
lovnih kolektivov v občini 
in se dogovarjali o čim 
skrbnejši in enotni izvedbi 
tega pomembnega načrta. 
Pogovore so imel] v Kovi-
notehni. Železarni, Topru, 
Savinji, Ziatami, Ingradu, 
Klimi, Merxu, Emo, Metki, 
Libeli, Tkanini, Izletniku in 
drugod. Čeprav irriajo delov-

ne organizacije več težav za-
radi nestabilnih gospodar-
skih tokov, so vsepovsod 
izrazili pripravljenost za so-
lidarno sodelovanje in zdru-
ževanje sredstev pri gradnj i 
tehniškega centra in druž-
benega centra Golovec. Za-
vedajo se pomena obeh ob-
jektov za družbeno življenje 
in razvoj Celja. Izvajalec 
gradbenih del obeh projek-
tov je Ingrad. Vse torej ka-
že, da bodo celjska enotnost 
in solidarnost ter želja po 
hitrejšem razvoju spet dala 
bogat sad — objekte, za ka-
tere je nedvomno zainteresi-
ran delavec in občan Celja. 

REKLI SO: 
MILAN AKSENTIJEVIĆ, komandant gamizije Celje: 

»Veseli smo, da je začetek akcije za večje vključevanje 
mladih Slovencev v vojaške šole rodil prve uspehe. Po-
glejte, kom:siji za pridobivanje mladih za vO'jaške šole 
pri Svetu za narodno obrambo v Celju je uspelo, da 
se je lani odločilo 22 mladincev celjske občine, da bo-
do letos, po končani osemletki nadaljevali šolanje v vo-
jaških šolah. Z njimi smo že imedi prve razgovore, ki 
So bili več kot ugodni. V naslednjih mesecih jih bomo 
tudi povabili v obe celjski vojašnici, k je r bodo ob ogle-
du in razgovoru s starešinami še jxxìrobneje spoznali 
naše delo. Popeljali jih bomo tudi v Ljubl jano in Zag-
reb. Ce bomo tako nadaljevali tudi letos, potem bomo 
lahko resnično zadovoljni, sa j navsezadnje gre za iz-
jemno odgovoren poklic, ki z vsemi nami skupa j po-
maga za še večjo varnost domovine.« 

TV 



Slovo 
od partizanske 

matere 

Prav na Silvestrovo smo se poslovili od 98-letne jxir-
Пгапчке matere TEREZIJE SKOK, brez dvoma najsta-
rejše občanke OTOKA, pa morda tudi mesta Celja. 

Terezija Skok je bila rojena 24. 8. 1977 v Idriji pri 
Baci. Na Primorskem je preživela svoja otroška in mla-
dostna leta. S soprogom Ferdom si je ustvarila 5 član-
sko družino. Pred italijanskim okupatorjem je morala 
z mlado družino zapustiti vse imetje že v začetku I. 
svetovne vojne in se zateči v Celje^ kjer je preživela 
domala vse svoje življenje. Tudi zadnja vojna vihra ni 
prizanesla Skokovi mami, saj je kot zavedna in trdna 
Slovenka bila trn v peti tudi nemškemu fašističnemu 
okupatorju. 2e junija 1941 je bila internirana v Celju in 
izseljena v majhno hrvatsko vasico Jasenovačo. Vojna 
leta je preživela v zelo težkih razmerah. Pozimi 1943 jo 
je doletela najtežja bolečina, ko je zvedela, da je njen 
edini sin Ferdo padel v partizanskih bojih kot koman-
dant Cankarjevega Bataljona pri Pleterjih pod Gorjan-
ci, kjer je v gozdovih našel svoj poslednji dom. S to 
bolečino v srcu je preživela vsa zadnja leta naše NOB 
гп se šele ob svobodi 1. 1945 zopet vrnila nazaj v Polze-
lo, od leta 1947 ш je preživljala jesen svojega življenja 
v Celju. Sončni žarek v njeno mirno življenje le zasijai 
pred 20dimi leti, ko je AD Kladivar v spomin na njene-
ga sina Ferda prvič organiziralo medrmrodno atletsko 
prireditev »SKOKOV MEMORIAL« z nastopom evrop-
skih in svetovnih mojstrov kraljice športov. Vseh zad-
njih 20 let je bila častna gosija na vseh teh prireditvah, 
deležna vse pozornosti nastopajočih športnikov in šir-
še javnosti. 

Ob njenem, v 98-tem letu, sklenjenem življenjskem 
krogu, velja podčrtati, da bo neizbrisen lik preproste, 
delovne, poštene, predane in zavedne slovenske žene m 
partizanske matere TEREZIJE SKOK ob obujanju tra-
dicij NOB ostal pričujoč sedanjim in bodočim genera-
cijam, saj je po svojem delu in žMjenju sodila v krog 
tistih naših skromnih ljudi, ki so aktivno soustvarjali 
našo novejšo zgodovino in družbo. 

K. JUG 

TURIZEM 

TURISTIČNA 
RAZGLEDNICA 

Turistična fotografija, turistična razglednica — kod in 
kam? Vprašanja, ki s e ponujajo ob pogledu na takšno 
in drugačno turistično razglednico. So v resnici se-
stavni del turističnega dogajanja? So t is te, ki vabijo, 
opozarjajo, spodbujajo, p r ib l ižu je jo . . . ? Kaj je turistič-
na razglednica, kdo jo izdaja in zakaj? O vsem tem 
in še o drugem bomo skušali odgovoriti v zapisih, 
pomenkih in izjavah v naslednjih številkah in prispev-
kih. Vire za odgovore na ta vprašanja bomo skušali 
dobiti ne samo pri Fotoliku kot vsekakor najpomemb-
nejšem založniku turistične razglednice, marveč tudi 
pri turističnih organizacijah in drugod. Tu ta posne-
tek iz Celja je iz arhiva celjskega Fotolika. 

LANI 800.000 NOČITEV 
čeprav bodo končni p>odatki znani šele čez kak me-

sec, vse kaže, da je celjsko turistično območje zabele 
žilo lani okoli 800.000 nočitev, kar je za ¡i odst. več kot 
v 1973. letu. Predvidevajo, da je bilo domačih nočitev 
okoli 637.000 ali za 9 odst. več kot v 1973. letu, ino 
zemskih pa 163.000 ali za 2 odst. več kot leto dni pre,;. 
Na splošno je bilo lani več nočitev domačih gostov ter 
v večini krajev, razen v Rogaški Slatini, man j nočitev 
inozemskih gostov 

Predvideni rezultati so zadovoljivi, sa j presega.jo 
slovensko in jugoslovansko ¡x)vprečje. Seveda pa lan-
ski uspehi obvezujejo izredno aktivnost tudi letos. 

NA „ŠALEŠKO 
PLANINSKO POT" 

Celjan, ki ga bo zami-
kala šaleška planinska 
pot«, ki so jo v začetku 
letošnje jeseni, speljali ob 
meji svoje občine velenj-
ski planinci, bo sedel na 
ju t ranjega »savinjčana« in 
izstopil v šmar tnem ob 
Paki. Odtod jo bo mah-
nil na Goro Oljko (slaba 
ura, 734 m) . Na tej, za 
današnj i izlet najvišji 
vzpetini, »ki gleda preko 
vse Savinjske doline in še 
čez«, si podajata roki Sa-
vinjska in šaleška pla-
ninska FK)t. Med 21 kon-
trolnimi točkami šaleške 
planinske poti, je Oljka 
16. kontrolna točka. Do-
kazno štampiljko vam od-
tisnejo v gostišču Zabu-
ko-mik vrh gore. 

Z Oljke nas s črko š 
poudar jena markaci ja us-
meri po vzhodnem gozd-
natem pobočju navzdol v 
Andiaž. Dobre pol ure čez 
drn in s t m in že bomo 
vrh Andraža, v gostilni 
Vaši (Andraž št. 63), do-
bili odtis druge štampilj-
ke dneva — kontrolne 
točke št. 17. Tu smo si-
cer še v žalski občini in 
to tud" po 25 minutah 
spusta čez travnike ш sa 
dovnjake do kontrolne 
točke št. 18 — do kmeti-
je Koi^ek (Andraž št. 74), 
po domače Vaga. Pri hiši 
imajo dva lepa pava in 
zbirko pip in kapljico 
»kakršno je bog dal« . . . 
Dve minuti naprej smo 
na velenjskem terenu; 
prečkamo cesto Velenje 
— Andraž — Polzela in 
Ložnico, ki je tu še po-
tok, ter sledimo markaci-
ji ob robu nižinske hoste. 
25 minut od zadnjega po-
čitka smo na kontrolni 
točki št. 19 — na kmetiji 
Hrilieršek, po domače 

Jakob (Šentilj — Kote št. 
9). Tudi tu vas p>ovabijo 
v kuhinjo, sesti za mizo: 
krajec hleba in kozarec, 
dva sadjevca in zgodbe o 
divjih prašičih, pa še bi 
sedel, a pot vabi naprej , 
čez travnike in polja, od-
koder je čez dolinsko gri-
čevje videti enkratno ob-
zorje: Savinjske planine, 
Golte, Smrekovec, Uršlja 
gora, zadaj grbata Peca, 
desno partizanski Paški 
Kozjak in Pohorje, čisto 
spredaj , desno, na holmu, 
kot na- mrtvi straži, gra-
ščinica Gradič, nekje v 
sredini tega venca, vmes 
pa bele Koralpe, po naše 
Golica . . . 

Šentilj pri Velenju, na 
rahli vzpetinici sredi doli-
ne. Za cerkvenim zidom 
nagrobnik: »Tukaj počiva-
jo narodni prvoboritelj« 
Mihael Vošnjak (1837 -
1920); vas je rojstni k ra j 
jezikoslovca, univ. profe-
sor ja in akademika dr. 
Karla Oštir ja; predvsem 
pa je k ra j , »kjer je osvo-
bodilno gibanje šaleške 
doline na jp re j preraslo 
meje zaupniškega siste-
ma« (M. Ževart) . . . 

š e malo vzpona do ce-
ste Šentilj —- Velenje, v 
celem okoli 40 minut od 
z;adnje kontrolne točke, 
do kmetije Kralj , po do-
mače Venturin (Šentilj — 
La;.e št. 24), da nam s 
š tampil jko potrdi jo pre-
hojeno pot. Za konec pa 
15 minut asfalta in smo 
pri gostilni Obirc ob glav 
ni cesti Celje •— Velenje. 
Pot na velenjski grad 
(kontrolna točka št. 21) 
si bomo prihranili za dru-
gič, ko bo več časa тл 
ogled muzeja in sprehod 
do šaleka k Verdelju po 
odtis š tampil jke št. 1 . . . 

MARIJA 
ŠTORMAN 
Jeklen značaj, dosleden 

neomajen, le včasih 
Prepojen z dopustno meh-
kobo, je njena odlika. 

kovati pa se je začel 
^9odaj, v delavski druži-
^^ v Preboldu. Tudi po-
'^ojni ¿asi nadarjenim lju-

dem niso prizanašali. Šti-
pendije nisi dobil kar ta-
ko, ker jih takrat še ni 
bilo. Marsikateri up je 
takrat zamrl, tuđi Mari-
jin. Ko je končala sred-
njo šolo za sanitarne in 
laboratorijske tehnike v 
Ljubljani, ji ni kazalo 
dnigega, kot da se zapo-
sli, željo za študijem na 
medicini pa močno skrije. 

Prvo zaposlitev je na-
šla na diagnostični po-
staji v Celju, potem pa 
se je za krajši čas treh 
let zaposlila v ^-alcu, 7ia 
občini kot sanitarni in-
špektor. A kmalu se je 
vrnila v Celje (še danes 
se vsak dan prevaža iz 
Prebolda) in se zaposlila 
na Medicini dela kot sa-
nitarni tehnik. Medtem 
je opravila v Ljubljani iz-
pit za višjega sanitarnega 
tehnika, in se vpisala v 
višjo .šolo za medicinske 
sestre in zdravstvene teh-
nike v Zcgrebu. Pred šti-
rimi leti je diplomirala, 
leto kasneje jxi se je za-
poslila na celjski občini 
kol analitik za_ zdravstvo 
in socialno varnost. 

»Začutila sem, da je 
nastala v dosedanjem zna-
nju neka vrzel. Pri meni 
je tako — ko neko stvar 
obvladam, mi ni več za-
nimiva in potem sežem 
po tistem, kar še ne po-
znam. Pri delu sem naen-
krat začutila, da mi manj-
ka sociološko znanje in .. . 
spet sem segla po k?iji-
gah. Pred dvema letoma 
sem se vpisala na fakul-
teto га sociologijo in po-
litične vede — kadrovska 
organizacijska smer in tu 
sem zadovoljna. Obisku-
jem četrti letnik in mi-
slim, da je ta šola tudi 
zadnja.« In medicina, nje-
na tiha ljubezen? »Tam, 
kjer sem jo zakopala pred 
desetletji, naj tudi osta-
ne. fitudira pa danes me-
dicino moja hčerka. Vc-
ste. vsi imamo to v sebi. 
Ne vem. kako bo še s si-
nom« 

Podatki, ki smo jih ni-
zali ïz Marijinega življe-
nja, so silno skopi. Vse-
skozi pa govore o ne-
omajni volji, ki jo je da-
nes pripeljala do mesta 

upravnice v Domu upo-
kojencev v Celju. 

Marija je sama preživ-
ljala in še vedno za njiju 
skrbi — dva otroka, ki 
ji danes ljubezen polno 
vračata. Njena vzgojna 
metoda je bila dosled-
nost. Dosledna do sebe 
in do sv>ojih otrok, do-
sledna pri delu. Poštena 
tudi takrat, ko jo je bo-
lelo, pa ni klonila. Ta 
ponos je ohranila do da-
nes, čeprav ga ne kaže 
navzven. Njene besede so 
mehke, ' ko spregovori o 
delu z ostarelimi ljudmi. 
Zdaj je na pravem me-
stu, ker je Marija socio-
loško bitje po srcu. In 
prav takega ljudje, ki so 
se odločili, da preživijo 
del svojega življenja v 
Domu upokojencev, po-
trebujejo. Da jim je srca 
že osvojila, pričajo šopki 
in starčevske solze ob 
novoletnem praznovanju. 

Zdenka Stopar 

MARIJA G R A D E C : 
NOVOLETNA NOČ MLADIH 
v minulem decembru ustanovljen aktiv mladine v kra-

jevni skupnosti Marijagradec pri Laskom je že ob ustano-
vitvi imel konkretno nalogo — pomoč pri volitvah delega-
cij SIS. Da bi se mladi na tem območju čim bolje spoz-
nali, da bi oživel spet duh množičnega povezovanja, so se 
odločili tudi za skupno novoletno praznovanje. Ker v vsej 
krajevni skupnosti ni primernega pros^^ora, so si sposo-
dili šolski razrea na podružnični šoli v Reki. Novo leto 
so pričaKali v veselem razpoloženju. Seveda zabava ni ekíí-
ni cilj novoustanovljene mladinske organi.woije, zn.to pri-
pravl jajo program dela tudi mimo tistega, ki jim c:a d,Mo-
ča spre jef program na volivni konferenci ZSM v občiru. 

TUDI V LASKËM 
GRADBENIŠKA ZIMA 

Ce gradbenik: niso preveč resno jemali nap^wedi o hudi 
zimi, so imeli prav, kei se niso ustrašili v jeseni začetih 
investicijskih del. Dva objekta v Laškem dokazujeta, da za 
gradbeno operativo zima m več ovira, zlasti pa ne takšna 
zima, kot jo imamo letos. Medtem ko je v dobrem mesecu 
in pol nova proizvodna hala Komunalnega pod je t j a v La-
škem že pod streho, se na gradbišču nove avtomat.ske na-
livalnice za pivo iz temeljev že dvigajo stebri za s trešno 
konstrukcijo. Ta objekt so začeli gradbinci graditi sredi 
deževja lansko jesen, zdaj pa so že iz blata in zemlje, t ako 
da bo objekt brez dvoma končan do roka. 



NOVI IEDNIK MED DELEGÓ) 
ŽALEC 

Odibor za gospcxiarstvo 
pri izvršnem svetu žalske 
občiinisike skupščine je že 
pripraivdl prve ocene mdnu-
lega ix>slovnega leta ter 
opredeM osnovne naloge 
za letos. 

Temeljna mačilnost mi-
nuilega obdobja je v tem, 
da je bik) kljub izredno 
težkim razmeram gospo-
darjenja, kar velja še po-
sebej za nosilce gospo-
darskega raavoja v občini 
— tekstilno in kovinsko in-
dustrijo ter kmetijstvo, 
uspešno. Po prvih ocenah 
je gospodarskim organiza-
oijam namreč usp>eJo do-
seči 35-odstotno nominal-
no rast družbenega proiz-
voda, kair po odbitku 
stopnje inflacije znaša re-
alno 1Ö odstotkov. To pa 
je bil temeljni cilj za la-
ná in ostaja ttidi za pri-
hodnja leta. Le s takšnim 
temipom razvoja bo nam-
reč mogoče do leta 1980 
premo stiM razkorak do 
raz(vitoeti, vsaj do pov-
prečne republiške rawni. 

Za pravilno se je izkazala 
poi2X>most, ká so jo na-
menili nosilcem gospodar-
jenja. lagub nobena od 
TOZD v občini ne pozna 
več, torej so tudá vise sa-
nacije iz preteklih let le-
po uspele. Prav na vedi-
ko uspešnost še pred leta 
krizaiega dela gospodar-
stva — manjših delovnih 
organizacij, velja posebej 
opozoriti. Vse namreč do-
segajo zavodljive uspehe. 

Prav iiz na^štetih ugotovi-
tev izvirajo tudi razvojna 
cilji v ekonomski poMtdki 
občine Žalec. Osnova osta-
ja 10,2-odstotna realna rast 
družbenega proizivoda. To 
pa bo mogoče doseči le z 
maksimalno zavzetostjo in 
ob pogojih, ko bd število 
zaposlenih naraslo za 4 
odstotke, produktivnost 
dela za 6 odstotkov, aku-
mulatàvnost za 30 odstot-
kov ter osebni dohodki za 
30 odstotkov. Skupna po-
raba naj bi bila 27 odstot-
kov višja, splošna pa 30 
odstotkov. 

Vso skrb bo potrebno 
p>osveti.ti izboljševanju lik-
vidnosti, varčevanju, pro-
duktivnosti, izboljšavam v 
organizaciji dela, discäpli-
ná ter boljšemu izkorišča-
nju delovnega časa. Vlaga-
nja v razvoj trgovine in 
gospodinjstva ter turizma 
naj zajezijo odlivanje kup-
ne moči iz občine, sploš-
na in skupna poraba pa 
mora biti usklajena z re-
produktivno sposobnostjo 
gospodarstva. 

še vnaprej bo treba no-
silcem gospodarskega raz-
voja občine namenjati vso 
pozornost, zavzeti pa se bo 
treba tudi za vrsto sistern-
skih ukrepov, ki na j iz-
boljšajo čestokrat nezavid-
ljivo stanje v kmetijstvu. 

Prve ocene minulega in 
riaòrte za tekoče leto so 
člani izvršnega sveta žal-
ske občinske skupščine že 
posredovali vsem direktor-
jem organizacij in temelj-
nih organizacij združenega 
dela v občini. 

B. S. 

ŠENTJURSKO IDRA VSTVO 

òe smo zadnjič zapisa-
li, da je laško zdravstvo 
okrnjeno zaradi kratkih 
stikov med strokovno 
službo in odigovomimi 
občinskimi organi, pa lah-
ko danes zapišemo, da 
je stanje v šentjurskem 

zdra\'stvu ravno obratno. 
Povezava med strokovno 
zdravstveno službo in ob-
činskimi organi je odlič-
na in ker je taka, so te-
mu primerni tudi rezul-
tati. 

Naj za začetek pove-
mo, da iz šentjurske o b 
čine ne prihajajo nobene 
pritožbe čez zdravnike in 
zdravstveno osebje. In 
ko smo se v preddverju 
novega zdravstvenega do-
ma v Šentjurju pogovar-
jali z nekaterimi občani, 
prav tako nismo zasledi-
li nobenih pritožb. Videh 
pa smo tudi, da delav-
ci zdravst-venega doma 
opravljajo službo korekt-
no, s polno zavestjo, da 
so oni za to tu, da poma-
gajo ljudem, ne pa, da 
so pacienti sitni in pre-
več zahtevni. To je nam-
reč krilatica, ki se je že 
razpasla med posamezni-
mi zdravstvenimi služba-
mi, ko je prišla zahteva, 
da naj delajo v ordina-
cijah v času, ko to pdše. 

V Šentjurju je že diol-
go tako, zato njim, zdrav-
stvenhn delavcem, malo 
ostrejše zahteve niso nič 
novega. Zdravnik je tu v 
ordinaciji že ob pol sed-
mi uri in dela toliko ča-
sa, dokler ne pregleda 
vseh pacientov. Včasčh 
jiih je tudi 80, včasih ma-
lo manj. 

Napisali smo že, da je 
povezava z odgovornimi 
organi občinske šentjur-
ske skupščine več kot 
odlična. »Vsa naša moč 
in temu primemo zado-
voljstvo je v dogovoru in 
tega v naši občini zelo 
negujemo,« je dejal dr. 
Ivan Moser, vodja zdrav-
stvene službe v šentjur-
ski občini. Odkar pa sino 
se osamosvojili in poslu-
jemo kot TOZD zdrav-
stvenega doma Celje, pa 
nam gre veliko bolje. 
OpremiM smo se in do-
bro vem. če bomo še 

kaj ra.biii, se bomo znie-
nild in tudi dobili. Po-
glejte, povsod drugod so 
zdravniki problem, pri 
nas ne. Rabili bomo ene-
ga zdravnika, pa imamo 
že šest prošenj za to me-
sto, čeprav ga še nismo 
razpisali. K nam radi pri-
dejo in tudá ostanejo. V 
lastni stanovanjski sklad 
vlagamo sredstva in tako 
pridemo do ustreznih sta-
novanj. Od 32 zaposlenih 
imajo štirje stanovanja 
od občine, tri pa še do-
bimo. Tako pri nas ni 
stanovanjskega problema 
za zdravstvene delavce.« 
Tako je v pogovoru osvet-
ljeval zdravstvene proble-
me v šentjurski občini 
dr. Ivan Moser. 

Pa ni ostai] samo pri 
tem, ko je razgnnjal bo-
gato problematiko širše 
zdravstvene skupnosti. 
Predvsem se je opredelil 
za regijsko povezovanje 
zdravstvene službe, pri 
čemer ni pozabil pKweda-
ti, da pri tem nikakor 
ne bodo smele biti pri-
zadete manjše delovne 
zdravstvene enote. 

Zdravo šentjursko zdrav-
stvo, ká je optimistično 
razpoloženo, ki s povezo-
vanjem in medsebojnim 
dogovarjanjem žanje ugod-
ne rezultate, je ^ o t a in 
trden temelj, na katerega 
la.hko računamo pri grad-
nji našega delegatskega 
sistema. 

ZDENKA STOPAR 

LOČE: DELEGATI 
OPEKARNE 

V delegacijo OZD Ope-
karne Loče je bilo iz -̂o-
ijenih 10 delegato^'. Ciani 
de l^ac i je so: Miroslav 
Brumec, Jože Ločni kar, 
Marko Marguč, Irena Mia, 
kar, Peter Peček, Prane 
Paj, Alojz Rupnik, Miha-
ela štefančič, Franc So^ 
vič in Franc Ganziti. 

D. S. 

KONJICE: 
DELEGACUA 

BEZINE 
v krajevni skupnosti 

Bezina so krajani izvoUU 
11 članov v splošno dele-
gacijo, ki bo delegirala de-
legate v skupščine samo-
upravnih interesnih skup 
noeti. Delegati so: Franc 
Brglez, Avgust Bogatin, 
Kari Brusi, Milan Celcer, 
Maks Gorenjak, OlgaKan-
gler, Stanko Napotnik, To-
ne Podgrajšek, An-ton 
Povh, Prane Skorjanc in 
Vlado Veranič. 

RAZPRAVE 
V SZDL 

V osemnajstih krajevnih 
organizacijah SZDL ko-
njiške občine poteka v 
teh dneh javna razprava 
o novih pravilih delova-
nja in organiziranja SZDL 
na terenu. Pravila dolo-
čajo, naj bi v štirih več-
jih krajih konjiške obči-
ne, to je v Konjicah, Zre-
čah, Vitanju in Ločah, iz-
volili krajevne konference 
SZDL, v ostalih štirinaj-
stih krajevnih organizaci-
jah pa konference naj ne 
bi bile voljene, ampak na j 
bi vsi člani organizacije 
tvorili konferenco. V Ko-
nidca.h računajo da bodo 
do konca meseca marca 
obliko^'aln tudi občinsko 
konferenco SZDL tako, 
kot. veleva ust.ava. D. S. 

DELEGATSKO 

VPRAŠANJE 

KDAJ 
BREZ-

PLAČNI 
UČBENIKI? 

Igor Ponikvar je v 
imenu skupine delega-
tov za področje držav-
nih organov na seji 
republiške skupščine 
11. novembra vprašal 
pomočnika sekretarja 
za presveto in kulturo, 
kakšne so realne mož-
nosti, da bi bile vse 
šolske knjige v prihod-
njem šolskem letu ce-
nejše in v naslednjih 
treh, štirih letih vsaj 
za učence osnovnih 
šol brezplačne? 

V obsežnejšem od-
govoru, iz katerega na-
vajamo le nekaj osnov-
nih misdi, poudarja re-
publiški sekretariat za 
prosveto in kulturo 
majhnost slovenskega 
tržišča, s tem nizke 
naklade in, posledič-
no, visoke cene. K vse-
mu temu je treba do-
dati še hiter porast 
cen papirja in grafič-
nih storitev, ter ukini-
tev 4 odst. boiiáficira-
nih obresti na kredite 
za pripravo in izdajo 
šolskih učbenikov. 

Učbeniki se tudi po-
gosto menjujejo, saj je 
s posebnim predpisom 
zagotovljena le petlet-
na veljavnost učbeni-
kov, ki jih morajo na-
to ponatiskovati in do-
polnjevati z noviiná po-
datki. 

Teh težav se povsod 
zavedajo, zato tudi 
mnoge pobude in ak-
cije, ki naj zagotovi-
jo brezplačne učbeni-
ke. Najbolj znana med 
vsemi je akcija usta-
navljanja knjižnic za 
izposojanje učbenikov. 
V šolskem letu 73-74 
so šole skupno zbrale 
95.302 učbenikov, iz 
družbenih sredstev ku-
pile 65.422, kar daje 
skupno z zalogami iz 
prejšnjih let fond 
244.974 učbenikov za 
izposojanje. To pa je 
enajst in pol odstot-
kov vseh učb^iikov, 
koUkor bi jih i>otrebo-
vali za učence v osnov-
nih šolah. 

Drnga od možnosti, 
kako zagotoviti brez-
plačne učbenike, je re-
gresiranje in bonificá-
ranje obresti za zalo-
žnike. V ta namen bi 
bilo treba, pri SIS za 
izobraževanje zagotovi-
ti namenska sredstva. 

Nalogo zagotoviti 
brezplačne učbenike 
bo mogoče uresničiti, 
čeprav le postopoma, 
sa j bi potrebovali nad 
55 miliijonov dinarjev 
letno, če bi hoteli vsem 
učencem pyostopoma 
zagotoviti brezplačne 
učbenike. Uspeh celot-
ne akcije za zagotovi-
tev brezplačnih učbe-
nikov vsai za učence 
osnovnih šol je torej 
predvsem odvisen od 
pripravlienosti delov-
nih liudi, da z višji-
mi prisoevki poveču-
jejo dnižbeni standard 
in olajšuiiejo položaj 
družin s šoloobveznimi 
otroki. 

—stab— 

KRAJEVNE SKUPNOST! 

Tudi na celjskem ob-
močju imamo osamljene 
primere izredne povezano-
sti temeljnih organizacij 
združenega dela s krajev-
nimi skupnostmi, če ne 
uEKJštevamo določil ustave, 
ki zahtevajo spremenjena 
razmerja v položaju kra-
jevne skupnosti do te-
meljne organizacije ozi-
roma obratno, in pogle-
damo samo na človekovo 
življenje, ki se ne začne 
in neha v tovarni, bomo 
lažje razumeli polzclski, 
zreški аИ radeški primer. 

V teh krajevnih skup-
. nostih delavci že več let 
ne pozabljajo, da niso 
samo proizvajalci, ampak 
da so tudi občani. Da v 
krajevni skupnosti potre 
bujejo stanovanja, ceste, 
kulturni, zdravstveni dom, 
šolo in druge družbene 
objekte. Do ustave smo ' 
govorili o velikem razu-
mevanju nekaterih kolek-
tivov do potreb krajevnih 
skupnosti. Danes lahko 
rečemo, da so se na Pol-
zeli, v Zrečah in Rade-
čah tovarne že nekaj let 
ustavno »obnašale«. Kot 
delovne organizacije, ki 
razumejo svojo socialno 
funkcijo, žal ti primeri 
niso bili prepogosti. 

Kaže pa, da bodo na 
celjskem območju v raz-
pravah o splošni in sku-
pni porabi podpisali iz-
vršni sveti Celja, Laške-
ga, Mozirja, Slovenskih 
Konjic, Šentjurja, Šmarja, 
Velenja in Žalca družbeni 
dogovor o načinu zdru-
ževan.ia sredstev, ki jih 
za zadovol.ievanje skupnih 
potreb v kra.jevni skupno-
sti namenijo delavci te-
meljnih organizacij zdru-
ženeea de!a. 

Družbeni dogovor bi 
zahteval, da temeljne or-
ganizacije združenega de-
la in delovni l judje ter 
občani krajevnih skupno-
sti v vsaki občini celjske-
ga območja sklenejo us-
trezni samoupravni spo-
razum. Po tem sporazu-
mu bi imele delovne or-
ganzaci je tele obveznosti: 
da po zaključnem računu 
za leto 1974 namenijo za 
krajevne skupnosti del 
dohodka, to je na jmanj 
100 dinarjev na zaposlene-
ga delavca in ga nakažejo 
na Dosebni zbirni račun v 
posamezni občini. 

Primer: če dela v EMO 
300 delavcev iz Šentjurja, 
bi tovarna EMO nakazala 
marca, po zaključnem ra-
čunu, tri stare milijone 
(za vsakega delavca po 
100 novih din) za zbirni 
račun za krajevne skup-
nosti v šentjurski občini. 
V enakem položaju je 
seveda vsaka občina, če-
prav je razumljivo, da 
bodo morale za krepitev 
krajevne samouprave naj-
več nameniti gaspodarsko 
močna središča. Kar je 
prav. Predlagani sporazum 
za Celje določa, da smejo 
tako združena sredstva 
uporabiti le za naložbe v 
krajevnih skimnostih. Pri 
tem pa morajo upoštevatd 
pro.grame razvoja, soude-
ležbo občanov in podob-
no. O merilih za unorabo 
sredstev določa skupšči-
na podpisnikov, ki jo se-
stavljajo delegati temelj-
nih organizacij združenega 
dela in krajevnih skupno-
stL 

A to so že izvedbena 
določila. 

Morda bodo nekateri v 
pripravi tega družbenega 
dogovora in sporazuma 
gledali le materialno ob-
veznost (TOZD) ali ma-
terialni učinek (KS). Dru-
gi si bodo oddahnili in 
rekli: končno vsaj nekaj 
solidarnosti z revnimi KS. 
In p>odobno. 

Predlagatelji dogovora 
pa segajo globlje. Spremi-
njajo okostenelo misel-
nost o delavcu, ki je dol-
žan vložiti ves svoj napor 
v fabriki, za njegovo živ-
ljenje in potrebe v kra-
jevni skupnosti pa bo skr-
bel »nevesekdo«. Država? 
Občina? 

Družbeni dogovor o 
združevanju sredstev iz 
TOZD za potrebe KS je 
pomemben poskus potr-
diti in uveljaviti celovito 
vlogo človeka — proizva-
jalca in občana. Delavca 
kot nosilca celotnega 
družbenega življenja in 
odločanja — v tovarni in 
v krajevni sftupnosti. 

Zato zasluži dogovor 
trdno podporo in nobene-
ga izmikanja. Čimprej bd 
moral o njem razpravljati 
svet osmih občin in spod-
buditi izpeljavo dogovora 
v vseh občinah celjskega 
območja. —nd 

TAPETNIŠTVO 
V NOVIH PROSTORIH 

Pred nedavnim so na 
slavnosten način izročili 
namenu nov objekt, ki po-
meni za kolektiv celjske-
ga Tapetništva pravo živ-
ljenjsko moč. 

V tej sredini dobro c e 
nijo novo pridobitev, saj 
so po požaru 18. oktobra 
1971. leta okusili vse te-
gobe dela na sedmih kra 
jih. Pa tudi Mizarstvu ш 
šlo dosti bolje, saj so bih 
njegovi čalni do preselit 
ve v Cret razkropljeni na 
dveh mestih. 

Tapetništvo združuje od 
1. januarja 1972. '.eta tudi 
kolektiv Mizarstva. Inte-
gracija je rodila dobre us-
pehe in skupaj so se lažje 
lotih vseh proizvodnih in 
drugih nalog. 

Zdaj izročajo namenu 
prvi dve proizvodni hali. 

za tapetništvo in mizar-
stvo. Na vidiku pa je še 
druga faza izgradnje, ki 
naj bi rešila še vprašanje 
povečanih proizvodnih pro-
storov, sanitarij, družbe-
nih prostorov in uprave. 

Doslej so v novi objekt 
vložili okoli 850 milijo-
nov starih dinarjev. 

Z novima proizvodnima 
halama so vehko pridobi-
li v samem delovnem pro-
cesu, ki je zdaj bolj us-
klajen in tekoč. Odpadel 
je tudi notranji transport, 
ki jih je zlasti zadnja leta 
močno obremenjeval 

Osemdesetčlanski kolek-
tiv Tapetništva tako slavi 
vehko delovno zmago. Da 
bi tej ob vseh prizadeva-
njih sledile še druge. 

MB 



NOVI TEDNIK MED DELEGATI 

KS KA VČE 

DELO V NEDEUO 
Med na jman j še krajev-

ne skupnosti v velenjski 
občini se vsekakor uvršča 
manjš i k ra j Kavče. Sama 
občani si prizadevajo, da 
bi s prostovoljnimi akci-
janii uredili k ra j tako, da 
bi bil vsaj malo pKxioben 
OitaMm krajevnim skup-
nostim v velenjski obči-
ni, ki so deležne večje po-
moči skupščine in tudi 
delovnih organizacij. Pred-
vsem gre za urejevanje 
prepotrebnih komunalnih 
objektov, za asfal t iranje 
ceste, cestno razsvetljavo, 
kanalizacijo in drugo. 

Se posebno pa je v zad-
njem času v krajevni sku-
pnosti Kavče aktivna mla-
dina, ki se je odločila, da 
bo z udarniškim delom 
zgradila fK>daljšek ceste 
iz naselja do kmeta Ob-
liškarja ali po domače do 
Lekša. Predsednik mladin-
ske organizacije Jože 
Stropnik, ki sicer obisku-
je tret j i letnik STS v Ce-
lju, gradbena oddelek in 
to nizke gradnje, je ta-
kole pripovedoval o akci-
ji, ki jo vodi: 

»Do naselja je cesta as-
faltirana, do zadnjega 
kmeta ObUškarja pa ne. 
Prevoz po tisti cesti je 
težak zlasti ob slabem 
vremenu. V kra ju je 25 
mladincev in odločili smo 
se, da bomo z udarniškim 
delom uredili tisti odsek 
ceste. Tako delamo vsako 
nedeljo. Na jpre j zravna-

vanje lukenj z navozom 
gramoza, pa kopanje od-
točnih jarkov in podob-
no. Cesto bomo pripravi-
li do tistega stanja, da jo 
bo možno tudd prevleči z 
asfaltom. Seveda pa ne 
bomo ostali samo pri tej 
akoiji. Ko jo bomo kon-
čali, se bomo lotili Iz-
gradnje športnih igrišč, 
seveda pa bomo pomaga-
li tudi pri urejevanju 
ostalih komunalnih ob-
jektov v kraju.« 

Kavški m.ladind niso 
aktivni samo pri prosto-
voljnem delu, ampak tudi 
sodelujejo v tekmovanju 

za Kajuhov pokal, k je r so 
lani osvojili deveto mest», 
to pa mislijo že v letoš-
n jem letu izboljšati. Ce k 
temu še priš tejemo pri-
pravo skora j vseh proslav, 
vidimo, da je kavškamila-
dina resnično prizadevna. 

Jože Stropnik st. je 
predsednik krajevne sku-
pnosti Kavče: »Zadovoljni 
smo z našo mladino, sa j 
je resnično aktivna.' Po-
leg tega, da ob nedeljah 
delajo, so še skupaj in 
se lahko po končcuiem de-
lu porazveselijo. To je 
vsekakor bolje, kot pa 
pohajkovanje ali ka j po-
dobnega. Seveda pa tudi 
starejši ne držimo kri-
žem rok. Zlasti letos bo-
mo morali krepko zaviha-
ti rokave, kaj t i čaka nas 
veliko dela pri nadal jn jem 
urejevanju kraja . Prepri-
čan sem, da bomo uspeli, 
pr ičakujemo pa tudi po-
moč drugih, kot na pri-
mer delovnih organizacij 
itd.« 

Tako se tudi Kavče po-
časi spreminja jo in dobi-
vajo podobo urejenega na-
selja. Številne nove hiše 
in lepa okolica daje jo še 
lepši videz majhnega na-
selja. Največ pa je vred-
no to, kar delajo občani 
za svoj boljši jutri in to. 
da so se v to delo slož-
no ter prizadevno vklju-
čili tudi vsi mladinci. 

Tekst in foto: 
LOJZE. OJSTERSEK 

Jože Stropnik 

POGOVOR Z DELEGATOM 

VEČJA ODGOVORNOST 
v Lesno industri jskem 

obratu Slovenske Konjice 
so izbrali člani delegaci-
je, ki delegira svoje de-
legate v skupščine samo-
upravnih interesnih skup-
nosti, za vodjo delegacije 
Lojzeta Krajnca. Skromno 
je govoril o svojem dose 
danjem delu. 

»Kolikokrat ste se do-
slej sestali s člani vaše 
delegacije?« 

»Doslej smo se sestali 
le enkrat, m to tik pred 
skupščino skupnosti po-
kojninskega in invalidske-
ga zavarovanja. Tedaj smo 
se domenili, kdo od de-
legatov bo prisoten na 
ustanovni seji skupnosti. 
No, dogovorili smo se tu-
di, da mora vsak delegat, 
ki je delegiran v skupšči-
no samoupravne skupno-
sti, temeljito prebrati in 
preštudirati poslan mate-
rial in potem obvestiti o 
vsebini tudi ostale člane 
delegacije.« 

»Kaj pa pomeni za vas 
biti delegat?« 

»Rekel bi, da se je od 
tedaj, ko sem bil decem-
bra izvoljen za delegata, 
moja odgovornost zelo po-
večala. To je nekje tudi 
razumljivo, sa j odslej ne 
zastopam .samo svojega 
stališča, svoje želje aH 
interesa, ampak stališče, 
želje in interese mojih 

voliilcev. Zato se je pač 
moja odgovornost poveča-
la za tolikokrat, kolikor 
je vjolivcev, katere interes 
zastopam.« 

»Li kaj bi dejal o dose-
danjih delegatskih izkuš-
njah?« 

»Delegatski sistem po-
meni vsem nam, delav-
cem, resničen korak na-
pre j v razvoju naše druž-
be. S tem, ko smo izvoli-
li delegate, smo močno 
razširili tudi krog tistih, 
ki odločajo. Zato je dele-
gatski sistem v prvi faai 
razvoja dosegel svoj na-
men.« D. S. 

Lojze Kranjc 
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KAKO VEČ VEDETI? 
v celjska občini se dobro zavedajo, da brea 

uisf>ešinega usi)osabljanija ne bo želenega samo-
upravnega in političnega dela, zato je bilo že 
pred leti družbenopolitično izobraževanje de-
lavcev dobro razvito. Organizatorji raznovrstnih 
oblik so bili celjska delavska imiverza ter sko-
r a j vse družbeno politične organizacije. Med 
prvimi v Slovenijil so sprejeli in slovesno podpi-
sali družbeni dc^ovor o izobraževanju. Preteklo 
leto je bilo zlasti zaradi prizadevanja idejne ko-
misije pr i komiteju občinske konference ZK in 
še širše programske usmeritve DU Celje družbe-
no politično izobraževanje še korak obsežnejše. 
Ne samo v okviru občine, temveč tudi v posa-
meznih delovnih organizacijah, š e v lanski izob-
raževalni sezoni so organizirali v Celju poleg 
številnih seminarjev in enkratnih predavanj ixv 
sebne celodnevne seminarje, na katerih so bili 
v majhnih skupinah vsi delegati iz delegacij 
TOZD in OZD. 

Ugotovitve iz pretekle izobraževalne sezone, 
kaj in kako je najboljše, so letos strnili v enot-
no izdelam program idejnopolitičnega in druž-
benoekonomskega izobraževanja v občini Celje, 
ki ga podpirajo občinska skupščina, družbeno-
politične organizacije in kot noslec delavska uni-
verza Celje. Iz programa, ki so ga prejele vse 
družbenopolitične organizacije v delovnih orga-
nizacijah, ter vse samoupravne interesne skup-
nosti, bi izluščili nekaj zanimivosti. 

Najpre j je potrebno omeniti, da je celotni 
program sestavljen iz štirih delov. V prvem so 
programi usp>osabljanja za člane ZKS, in sicer 
enkratna predavanja za redne sestanke OZX. 
zatem dva cikla za novo sprejete člane ZK, p r e 
davanja za komuniste učitelje in program poli-
tične šole I. stopnje. V drugem delu so preda-
vanja za člane raznih delegacij, ločeno za dele-
gacije OZD in TOZD, po KS in skupščino, za 
delegate samoupravnih interesnih skupnosti , čla-
ne samoupravne delavske kontrole in vodje de-
legacij. Na kra ju tega drugega dela je program 
stalne šole delegatov, ki ima resnično veliko 
možnosti za širši razvoj. V t re t jem delu so pro-
grama za aktiviste v SZDL in sindikatih, v če-
tr tem pa predavanja in seminarj i za vodstvene 
Ш vodilne s t rukture v delovnih organizacijah. 
Tako je v teh štirih delih program usposablja-
n j a za vsako poUtično samoupravno organiza-
cijo oz. enoto. 

Izgovor — ne vemo, kako, torej v Celju od-
pade. V vsebinskem okviru —• teme predavanj 
so lepo razčlenjene — imajo v Celju nekaj meto-
dičnih novosti, sa j se zavedajo, da klasična pre 
davanja niso več privlačna, niti ne racionalna — 
pri tem mislimo na uspešnost, sa j so po delu 
delavci utrujeni , podatkov pa si ne zapomnijo. 

Zato bo izobraževalna enota po kratkem uvo-
du bolj razgovor, razčiščevanje pogledov in 
analiza dogajanj v posameznih sredinah. Gra-
divo za preb ivanje bodo dobili slušatelji v ob-
liki kratkih tez. Celotna izobraževalna oblika ne 
bo trajala več kot dve šolski uri. Skupine pa 
ne bodo večje od 30 slušateljev. Tako bo aktiv-
nost zagotovljena. Druga vsebinska novost pa je, 
da bodo pred pričetkom in ob zaključku dalj-
šega usposabljanja izvedli posebno anketo o 
predznanju oziroma pridobljenih znanjih. Vsi 
udeleženci pa mora jo pred zaključkom izobraže-
valnih oblik sprejeti sklepe za svoje delo. Torej 
iz teorije za prakso. 

Priprave na enotno akcijo usposabljanja, ki 
so verjetno t rajale nekoliko predolgo, so v Ce-
l ju končane. Vse delovne sredine ne samo, da 
vedno za p r e s a m e , ampak so jih marsikje že 
pričeli izvajati. Držijo se namreč tiačela, bolje 
p re j kot prekasno, sa j je naše družbeno poli 
tično delo ravno sedaj na j živahnejše. 2iato je se-
daj , tako bi lahko zapisali — »več vedeti in zna-
ti« — dvakrat več vredno! 

J 0 2 E ZUPANČIČ 

ŽALEC: 

OCENA 
REFEREN-

DUMA 

Zadnje dni minulega 
leta je bila v Žalcu seja 
delegatov vseh treh zbo-
rov občinske skupščine, 
na kateri so ocenili pri-
prave in izvedbo referen-
duma v občini ter potek 
volitev delegacij za SIS. 
v oceni referenduma so 
se delegati strinjaU, da 
predstavlja dosežen od-
stotek glasov »ZA« velik 
uspeh, sa j gre za t re t j i 
zaporedni referendum, na 
katerem so glasovali o 
znatno višjem prispevku 
kot na prvih referendu-
mih. Delegati pa so še 
soglašaH, da je bilo v ak-
ciji precej pomanjkljivo-
s t i — o d premajhne obve-
ščenosti do premalo ak-
tivne udeležbe^,p>osamezni-
kov, v časih slabega dela 
volilnih odborov, nenavad-
nih razmer itd. Delegati 
so spregovorili tudi o 
primeru Ferralita, ki edi-
ni v občini ni med podpi-
sniki družbenega dogovora 
o prispevku delovnih or-
ganizacij za družbeno iz-
gradnjo. Delegati so ta 
pr imer najos t re je obsodili, 
še posebej zato, ker so 
delegati Ferrali ta na seji 
občinske skupščine gla-
sovali za izvedbo referen-
duma. Tudi < zaradi tega je 
stališče delavskega sveta 
Ferralita, ki ne pr is ta ja 
na enako prispevno stop-
njo kot ostale OZD v ob-
čini, nerazumljivo. 

v nadal jevanju so de-
legati ocenili še izvedbo 
volitev delegacij v SIS in 
poudaril, da je udeležba 
na volitvah nadvse zado-
voljiva, čeprav bi büa 
lahko pKJnekod še večja. 
Se posebej velja to za iz-
vedbo volitev v delovnih 
organizacijah. 

-stab-

INTERESNE SKUPNOSTI: 
PRIČETEK USKLAJEVANJA 

v Celju je bila skupna seja odbo-
ra podpisnikov družbenega dogovora o 
skupni in splošni porabi ter komisije 
za družbene dejavnosti. Razpravljali so 
o republiškem osnutku družbenega do-
govora o temeljnih načelih in sploš-
nih obveznostih udeležencev pri skle-
pan ju in izvajanju družbenih dogovo-
rov in samoupravnih sporazumov na 
področju razporejanja dohodka in de-
litve sredstev za osebne dohodke ter 
na področju splošne in skupne porabe 
ter o dogovoru, ki razporeja gibanje, 
obseg in strukturo porabe v letoš-
njem letu. Oba osnutka sta zelo po-
membna, s a j preko predlaganih okvi-
rov na eni strani obremenjuje ta zdru-
ženo delo s prisi)evnimi stopnjami, na 
drugi strani pa bol j ali m a n j obliku-
jeta dohodek tistih delovnih organiza-
cij, ki preko samoupravnih interesnih 
skupnosti men ju j e jo svoje delo z go-

spoaarstvom. Okvirna ugotovitev, da 
posamezne interesne skupnosti v Celju 
svojih programov, kl jub rahlemu lan-
skoletnemu presežku, ne bodo mogle 
uresničiti, ni bila razveseljiva. Zato bo 
v pr ihodnj ih dneh potrebno odgovor-
no usklajevanje, katerega osnova bo 
program in niti ne toliko razni odstot-
ki. sa j je »vozni red« dogovarjanja v 
Sloveniji postavljen na izredno kratke 
roke. Prisotni so imeli obilo pr ipomb 
na predloge pa tudi na spremembe, 
saj se praktično dogaja, da tisto, ka j 
danes račimaš na osnovi osnutkov, ju-
tri že ne velja več. Na seji so se tudi 
dogovorili, da bodo poravnali dolg re-
publiški skupnosti otroškega varstva v 
znesku nekaj nad 78 starih milijonov 
in da bodo presežki republiških inte-
resnih skupnosti , ki jih izkazujejo, le-
te po valorizaciji upoštevali v znesku 
zn leto 1975. J . ZUPANČIČ 



Uspeh celjskih 
zborov 

v okviru festivala »Kurirček« je bilo 14. decembra 
v Mariboru tekmovanje mladiii&kib 23borov Siovenije. 
Konkuriralo je 10 zborov, ki so bili izbrani na repub-
liški reviji njladinsküi zborov v Zagorju letos spo-
mladi. Obvezna pesem je bila Antona Lavrina »Teloh«, 
poleg nje je iz\'ajal vsak zbor še 2 pesmi po lastni 
izbiri na pax'tisiansko in reTOlucioniairno tematiko. Stro-
kovna ocenjevalna komisija je ugotovila, da so se 
vsi zbori dobro pripraivili, da so bili vsi na zgledni 
izvajalski ravni z lepo vokalno tehniko. Tekmovala sta 
tudi dva celjska zbora, in sicer I. osnovna šola z zbo-
rovodjo Jožico Soko, ki se je uvrstil na IV. mesto z 
88 točkami (od dosegljivih 100), zbor osnovne šole 
1. celjske čete, ki ga vodi Dragica Žvar, je dosegel 
V. mesto z 82 točkami. V vrsti izbranih mladinskih 
zborov Slovenije je dosežek več kot zadovoljiv Za-
hvala gre predvsem prizadevnim in sposobnim zbo-
rovodjem, pa tudi vodstvom šol, ki znajo pravilno 
oceniti in podpreti zborovsko dejavnost. 

Prvonagrajem zbori so bili trije: MPZ Maribor z 
zborovodjem Brankom Rajšer jem, MPZ RTV Ljub-
ljana z Matevžem Fabijanom in MPZ Trnovo z Majdo 
Hauptman. Ostali zbori so bili »Vesna« Zagorje. MPZ 
Oš Slovenska Bistrica, MPZ OS Brezovica, MPZ OS 
Se ».ovo in MPZ Oš Sežana. 

Celje pripravlja v lotu 1975 mladinski pevski festi-
val, na katerem bo sodelovala večina naštetih zborov. 
Celje samo bosta zastopala oba omeujna zbora osnov-
nih šol, p o l ^ njih še dekliški zbor pedagoškega šol-
skega centra in mešani zbor gimnazije. Ne glede na 
m^/'eibitne re<ziu<'.tfite v hud' kcnO.'nrenči je udeležba in 
kvalitetna rast celjske mladinske zborovske kulture 
nadvse raz\'eseljiva. E. K. 

Komorni тшМ zbor: 
Premalo podpore 

Pred kra^tkim se Kc-momi moški zibor nd zbral k 
cbièaijni pevski vaji, temveč — ix)lnoštevilno — k rednemu 
letnemu občneimu zbora. 

Splcšna ugotovitev, ki jo jxxlpirajo tako poročila kot 
razprava, je, da se KMZ v svojem jubilejnem letu in ob 
ponovni uvrstitvi v prvo kakovostno skupino, ne more 
pohvaliti s tisto stimula.tivno podporo s strani pristojne 
Zveze kulturno prosvetnih organizacij, ki bi mii za njego-
ve kvalitete šle. Zbor se je za utrditev svoje materialne 
osnove moral zatekati po doidaitno pomoč bodisi' direktno na 
Kultuirno skupnost, bodisi ponovno k delovnam organiraci-
jam, razumljivo da brez večjega uspeha, saj delovne orga-
nizacije tudi ne utegnejo za Lsto stvar ponovno segati v 
žep, ko »že prispevajo dtločen znesek tudi za financiranje 
kulturne skupnosti, ki ima na skrbi celotno kulturo«, kakor 
so se glasili odgovori na prošnje. KMZ bi lahko bil pri-
mer, da se amaterstvu, ki v Celju še vedno nosi te^žji del 
bremsuna, vsaj k?.,r s-e glasbene dena-vTnoetr in množične anga-
žirrncsti v kulturnem živfljenju tiče. ne posveča do\-olj t 'ste 
pozornosti, ki bi mu zagotavljala v družbenem .smislu učin-
kovitejši razvoj in napredek. 

Čimprej ko mogoče bo KMZ prilagodil svoja dosedanja 
pravila novemu zakonu o društvih, kar bo razen njegove^i^a 
sodobnega pevskega piograma, tudi ena izmed poti v še 
globljo vraščenost v našo družbeno stvarnost. 

KMZ bo delal naprej pod taktirko Cirila Vertačnika, 
upravno poslovanje pa je zaupal izvršilnemu odboru, ki ga 
sestavljajo: predsednik Gustav Grobelnik, podpredsednik 
Franci Satler, tajnik Marjan Podgoršek, blagajnik Štefan 
Fras, arhivar Roman Zapušek, odbornika Peter Hrastelj in 
Drago Randl; v nadzorni odbor so bili iz\'-oljeni Karlo Sa-
gadin. Risto Gaijšek in Miloš 2ekar, medtem ko bo kot 
umetniško-programska tcomisija dirigentu ob strani delala 
v sestavoi: Risto Gajšek, Leopold Pere, Marjan Podgoršek 
in Franci Satler. 

Kipar Berneker 
in Celje 

Pod>ružn'ca slavističnega društva v Celju je 26. XII. 1974 
pripravila predavanje o Fra.nu Bemeker ju . O »slovenskem 
Ro-denu«, enem naših največjih kcparjev, je predavaila 
prof. Alenka Glazerjeva s Pedagoške akademije v Maribo-
ru. 2ivo je orisala življenjsko pot tega velikega »tujca«, 
ki prcv zrracdi revščine in razmer, v katerih je žived, ra 
m:Ogel u,s;í,vEriü niti delček svojih velikih zamisli. Ob im-
provlzrani razstavi skoraj petdesetih posnetkov kiparje-
vih deil ter nekaj originalov je prenda, vatel j ica prikazala 
us-v^.rjeno pot Frana Bernekerja, ki je dosegla svoj višek 
v Trubarjevem spomeniku v Ljubljani. Opozoriđa pa je 
tudi na tesne vezi med kiparjem in našim mestom. Svojo 
umeitniško pot je pričel prav v O l j u in tu ter v okolici 
zasnova.! in ustvaril marsikatero svoje deio. Ob zaključku 
se je predavateljica obrnila v¿iem Celjanom z naslednjimi 
prošnjami. Pomagali na j bi ji odkriti še neznana Berne-
kerjeva dela sli karkoli, kar je v zveza z njegovim življe-
njem in delom. Drugič, zaivarovah na j bi njegova dela, sa j 
je na primer nagrobnik dr. Dečka na starem pokopališču 
tr.,rča razposajenim otročajem in je že močno poškodovan. 
Ter kotnčno: podprli naj bi misel, da bi v Slovenj Gradcu, 
umetnikovem rojstnem kraju, uredili Bemekerjev muzej 
in galerijo. 

Naslednji dan je predaratei j ica ponovila svoje preda-
vanje za di jake gimnazije. 

v 

Žalska kužna znamenja 

Savinjska dolina ne slovi 
le po svojem zelenem zlatu, 
savinjskem želodcu in na-
ravnih lepotah, marveč se 
ponaša tudi z lepim števi-
lom pomnikov vseh vrst. 
Med nj imi so še mnogi ohra-
njeni, nekatere pa je že zob 
časa tako razgrizel, da jim 
ni več dolgega življenja. 
Mednje sodijo razen arheo-
loških izkopanin, gradov m 
graščin, zgodovinskih cerkva, 
spomenikov padlim bojevni-
kom in žrtvam fašističnega 
terorja itn. tudi tako imeno-
vana znamenja. Srečujemo 
jih po vaseh in trgih, ob 
cestah, na križpotjih, poljih, 
travnikih, v bregeh in po ho-
stah. Popotnika opozarjajo, 
da se je tam, kjer stoje, ne-
koč v davnini, pretekli in 
polpretekli dobi zgodilo ali 
dogajalo nekaj zgodovinsko 
pomembnega, nemara usod-
nega. 

Več vrst jih je, različno ob-
liko imajo, pa tudi vzroki, 
zaradi katerih so jih posta-
vili, so bili najrazličnejši. 
Predvsem nas spominjajo na 
kužne epidemije, ki so bile 
dolga stoletja strah in tre-
pet za naše prednike, sa j so 
množično morile ljudi in ži-
vali. Posebno dobro vidne so 
v obcestnih vasah (Leveč, 
Drešinja vas), pa tudi v ne-
naseljenih območjih jih ne 
manjka . Vsa dolinska zname-
nja so večidel restavrirana, 
medtem ko so obrobna po-
zabljena in zlagoma propa-
dajo. 

Savinjska kužna znamenja 
lahko razdelimo v glavnem 
na kamnita stebrasta in slo-
pna zidana. V obcestnih va-
seh Levcu in Drešinji vasi 
sta dve skoraj enaki kužni 
znamenji. Obe sta izrazito 
kamniti stebrasti z odprtima 

nastavkoma ali hiškama, ki 
tičita na osmerostranih sle-
pih (stebrih), žal so ju pred 
nedavnim nestrokovno obno-
vili. 

Na južnem pobočju Kjum-
perka (630 m), te najvišje 
vpetine v vzhodnem delu 
Ponikevske planote, nad va-
sjo Velika Pirešica, je dvoje 
takih znamenj, ki propadata, 
ker se zanju nihče ne zme-
ni, čeprav sta dragocena pri-
merka te vrste kulturnih 
spomenikov pri nas. Prvo. ki 
bi ga lahko prišteli k izrazi 
to kamnitim stebrastim, je 
na železnem nad Pernovim. 
Od levškega oziroma drešinj-
skega se loči predvsem p>o 
tem, da je postavljen na ka-
pitelni plošči, ki leži na 
osmerostranem naravnem ka-
mnitem stebru, nekakšen ta-
bemakel j , ki ga pokriva kva-
dratsta piramidna streha. 
Tabernakelj sestoji iz štirih 
stebričev s posnetimi zuna-
njimi robovi. Na stebru, ki 
ga sestavljajo tri je deli, so 
vklesane velike črke V. M. 
Y. S. S. S. D. P. in črki X 
podoben znak. Njihovega po-
mena ni bilo moč dognati. 
Danes stoji le še steber s 
kapitelno ploščo, vtem ko je 
tabernakeljski nastavek s 
streho vred razmetan v pod-
nožju znamenja. Pred leti se 
je vanj zaletel nek traktorist 
in porušil ta dragocen redek 
primerek kamnitega stebra-
stega znamenja, ki ga imenu-
jejo domačini »Turški križ« 
(baje spominja na turške 
vpade v naše kraje) . 

Drugo kužno znamenje leži 
na ovinku nove ceste, ki drži 
iz Velike Pirešice na Ajčk. 
Je izreden primerek zidane-
ga slopnega znamenja, čigar 
osnovo tvori zidan podsta-

vek, na katerem je zgrajen 
nekoliko nižji, prav tako zi-
dan štirioglat nastavek z ži-
vimi robovi. V nastavku so 
bile vdolbine, obrnjene na 
vse štiri strani neba. Vanje 
je neznan ljudski slikar upo-
dobil slike z nabožno moti-
viko. žal so vse zabrisane in 
pozabljene. Nastavek je po-
krit z zelo s t rmo š t ins t rano 
piramidasto streho. Skozi na-

pol preperele redke skodle 
zamakata razpadajoče zidine 
dragocenega znamenja dež in 
sneg. 

Ali se ne bi obeh propada-
jočih kulturnih spomenikov 
usmilila žalska kul turna 
skupnost? Investicija bi bila 
bogato poplačana. Pri obno-
vitvenih delih bi brezplačno 
sodelovali tudi domačini. 

DRAGO PREDAN 

Oblikovanje 

Napredek 
Rogaška Slatina je dala tokrat prostor za razstavo 

Društ-va oblikovalcev iz Celja, ki so s svojimi L&deiki 
pokazali občuten napredek od svoje zadnje razstave 
v lanskem letu. Razstava je v celoti pokazala na kom-
piekSMOst problema oblikovanja pri nas, kar potr juje 
tudi dejstvo, da sta samo dva oblikovalna kompleta 
(Javna skladišča Celje m Jubilejne igre bratstva in 
enotnosti v Celju) zaživela tudi v resn-ci, tore ' sta 
bila uporabljena v »življenju«, vsi ostali osnutk: pa 
so žal ostali le osnutki m niso našli odziva v na.šem 
družbenem življenju, pri tem mislim predvsem na 
gospodarstvo. Razstava je opozorila na številne miade 
talente, na hotenja, od katerih si lahko veliko onera-
mo. Toda kaj, ko smo znova postavljeni pred nov 
problem, oziroma ni več tako nov. V Celju namreč 
nimamo ustreznega prostora, kamor bi lahko omenje-
no razstavo pos't-avili, ker bi bilo vsekakor prav, da 
bi jo v dlelju imeli. Toda nimamo dovolj velikega sa-
lona, da o galeriji ne govorimo. Najbrž bo premalo, 
če se bomo nad tem problemom samo zamislili. Osta-
ne nam upanje, da načrti za ustrezen razstavni pro-
stor dobivajo v (3elju konkretnejše oblike, a o tem 
drugič. DRAC^O MEDVED 

Glasbena vzgoja v Podčetrtku 
Pred nekaj dnevi' sem se 

ustavil v osnovni šoli v Pod-
četrtku, k jer sem se pogo-
varjal z učiteljico glasbenega 
pouka, Marjeto Keîeninovo. 
Za to sem se odločil, ker bi 
verjetno marsikoga zanim.a-
lo, ka j so na tej šoli naredili 
na področju glasbene vzgoje, 
saj drugi uspehi te šole ni-
so neznani. 

Slišal sem, da imate na 
vaiii šoli poleg pevskih zbo-
rov še druge ansamble ozi-
roma glasbene skupine Ali 
nam poveste nekaj ò tem? 

Marjeta Kelenina: [mamo 
dva otroška pevska zbora ln 
pionirskega. Poleg tega so ze-
lo aktivne in zanimive osta-
le glasbene sekcije, kot je to 
tamburaški zbor, dva harmo-
nikarska zborčka, dve skupi-

ni ki igrata na Orfove in-
strumente, ter »Vesela sku-
Р'па«, v kateri so zastopani 
VSI instrumenti. Letos smo 
U v e d l i oziroma pričeli pouče-
vati tudi kitaro. 

Po tem., kar ste našteli, 
vam lahko zavida marsikate-
ra glasbena šola. Zato me 
7anima, kdo poučuje vse te 
učence, saj vi sami vsega te-
ga verjetno ne zmorete? 

Marjeta Kelenina: Jaz po-
učujem harmoniko, tovariš 
ravnatelj mi pomaga pri tam-
buraših moj mož pa uči ki-
taro Moram povedati, da je 
interesentov za učenje na in-
strumentih zelo veliko. SKo 
ni j Tie morem verjeti, da so 
starši tako navdušeni, da tu-
di tam, k je r ne bi mogla 
pričakovati, kupijo otroku ki-

taro, harmoniko, kar pa ni 
pjceni . 

Ali ste s katero od skupin 
kje nastopali, mislim zima.) 
vašega kraja? 

Marjeta Kelenhia: Veliko 
smo nastopali z tamburaškim 
zborom ter Orfovo zasedbo, 
in sicer v Mariboru. 

Kako poučujete te instru-
mente, verjetno nimate do-
volj časa za metodično delo 
ter individualno učenje? 

Marjeta Kelenina: Ja učim 
jih ne tako kot v glasbenih 
šolah, kar je seveda nemo-
goče. Že kar na začetku za-
čnem z učenjem lažjih po-
tem težjih pesmi, skladb, 
znanih melodij, s tem otroci 
dobijo veselje. Pri Veseli 
skupini tudi igramo pesmi, 
ki so znane, narodne, Avse-

nikove, jim naredimo druga 
besedila, pa tudi na besedila 
skladamo melodije. Lahko 
rečem, da otroci muzicirajo 
in s tem dobivajo svojstven 
srik z glasbo. 

In še zad.nje vprašanje. 
Kakšen je vaš cilj, oziroma 
učni smoter s takšno glasbe-
no dejavnostjo na šoli? 

Marjeta Kelenina: Glasbe-
na vzgoja, ki so je bili delež-
ni učenci na naši šoli, bi pri-
šla prav tistim, ki bi se na 
prej šolali na primer na pe-
dagoški gimnaziji. Predvsem 
pa nam gre za to, da učenci 
dobijo veselje do pesmi, da 
pesem, ki se jo naučijc za-
peti ali zaigrati, ponesejo tu-
di domov, da glasbeno živijo 
tudi doma. Seveda pa je 
cilj vzgajati dobro glasbeno 
publiko. R. V. 

Učiteljica glasbenega pouka 
na Osnovni šoli v Podčetrtku, 
Marjeta Kelenina. Prizor z glasbene vaje 



DOGODKI 
CELJE: 
MARIBORČANI GOSTUJEJO 

Prvi Koncert v novem letu bosta za VI. abonma 15. januarja 
izvedla komorni orkester mariborske Opere, ki bo izvajal zanimivo 
lîacbovo suito v C-tluru ter mladinski zbor Maribor, ki bo s 
komornim orkestrom izvedel zadnje delo Pergolesija, oratorij za 
orkester, solo in zbor ST.IBAT M.^TER. S tem programom je bil 
v oktobru uspešno zaključen mariborski festival baročne glasbe. 

.Vlarilwrski mladinski zbor je v Celju dobro znan, saj je osvojil 
že i zlate festivalske plakete in je najboljši jugoslovanski mladin-
ski /bor, poznan doma in v tujini. Vodi ga prof. Branko Rajšter. 

Komornemu orkestru bo dirigiral Anton Nanut — profesor di-
rigiranja na AG v Ljubljani. Dolga leta je bil vodja dubrovniškega 
mestnp.ga orkestra, ki je pod njegovim vodstvom dosegel zavidljivo 
umetniško raven. 

Kot solista bosta sodelovali sopranistka Djurdjevka Cakarevlc 
in mezzosopranistka Milena Zcčević — obe iz Beograda. 

Vsekakor odlična zasedba in program, ki se ga splača s l i t t i . VJce 

NOVO CELJE: 
ZK SE KREPI 

Ob formiranju samostojne organizacije zveze komunistov v 
domu oskrbovancev Novo Celje v letu 1972 je ta štela le 5 čla-
nov. Zaradi izredne prizadevnosti sekretarja organizacije, Alojza 
VIRTIC.A, pa se je v letu 1974 okrepila. Na predlog mladinskega / 
aktiva zavoda je bilo v mesecu oktobru in decembru 1974 sprejetih 
kar 7 mladincev v članstvo ZK. 

Na slavnostnem sprejemu ob podelitvi članskih izkaznic in sta-
tuta ZKJ novo sprejetim je bil tudi član občinske konference ZK 
Albin MLINAR, ki je ob tej priložnosti novim članom tudi česti-
tal in jim spregovoril o delu ZK. 

A. M. 

CELJE: 
30 LET CARINSKE SLUŽBE 

Tridesetletnico carinske službe so celj.ski cariniki praznovali 
tik pred Novim letom. V prisotnosti predstavnikov občinske skup-
ščine so na proslavi podelili tudi nekaj priznanj. Za vestno ш 
požrtvovalno delo so bili z medaljo dela odlikovani; RADOVAN 
ANTIC, RADOVAN MILOVANOVIC in FRANC TURNSEK. Za 25-
letnico dela sta bila nagrajena Radovan Antic in Ivica Zalihič, /.a 
10 let dela v carinski službi pa Cvetka Stajner. 

Uprava javne varnosti v Celju pa je dobila plaketo carinske 
službe za dolgoletno uspešno sodelovanje. Izročil jo je upravnik 
carinarnice Celje .Anton Lah. 

KONJICE: 
OBČNI ZBOR! SINDIKATOV 

v vseh organizacijah združenega dela konjiške občine tečejo 
y teh dneh občni zbori osnovnih organizacij sindikatov. Na njih 
sprejemajo člani programe dela za letošnje leto, volijo pa tudi 
nove člane v izvršne odbore sindikatov. V dveh konjiških OZD, 
to je v Kovaški industriji Zreče in v Lesno industrijskem podje-
tju Slovenske Konjice, bodo vzporedno s pripravami na občni 
zbor Izpeljali še reorganizacijo sindikata, saj bodo na novo usta-
novili več osnovnih organizacij. Občne zbore sindikatov bodo v 
Konjicah zaključili do 30- januarja. D. S. 

CELJE: 
S. SENIČAR ČESTITAL ZA TDF 

v dneh pred novim letom je Stane Seničar, sokietar komiteja 
občinske konference ZKS Celje, sprejel člane organizacijskega od-
bora, ki so izvedli Teden domačega filma '74. Organizatorjem je 
izrekel priznanje za izvedbo _ kulturne manifestacije, ki je v po-
vezavi s šolami in delovnimi kolektivi močno približala filmsko 
umetnost mladini in delavcem. Tako je TDF prispeval svoj delež 
v procesu pndružabljanja kulture in razodtujevanja umetnosti, ki 
je bila doslej najbolj odmaknjena od občinstva oziroma od nje-
gove želje vplivati na politiko na tem pomembnem področju na-
šega kulturnega življenja. Stane Seničar je posebej naglasil, da je 
s Tednom domačega filma živelo celotno Celje, kar je pripomoglo 
k uspehu in alirmatiji prireditve v slovenskem prostoru. 

DARILO VOJAKOM 
Ob prazniku .JL.A, so delavci velenjskega »Gorenja« podarili 

vojakom celjskega garnizona, barvni TV sprejemnik »COLOR-
AVTOM.ATIK«. Ob tej priložnosti je vojake v kasarni Jožeta Meniha 
Rajka, v imenu delavcev Gorenja, pozdravil predsednik TK ZSMS 
Jože Krebl in jin¡ čestital za njihov praznik. 

Jože Miklavc 

NOVOLETNA ŽELJA 98-LETNIKA 

Leto se je znova pre-
vesilo in vsi si želimo, da 
bi postale želje resničnost 
in ne novoletne sanje. Ra-
dovedna, kot smo pač ra-
dovedne ženske, sem se 
odpravila k najstarejšemu 
Zgornjesavinjčanu, da sli-
šim željo 98-letnega starč-
ka. Jakob Ročnik živi v 
samotni domačiji, ki si je 
izbojevala prostor nad 
strugo Savinje pol pota 
med Ljubnim in Lucami. 

Svečani dan novoletni 
je zatonil v trpkost, ko 
sem vstopila v prostor 
brez sanj in želja. Skozi 
majhna okna prihaja le to-
liko svetlobe, da gospoda-
ri pri Jakobu vedno pol. 
mrak, ki se je že zdavnaj 
pobratil z deskami, po-
temnelimi od brezupnih 
korakov v neskončni sa-
moti. V železni peči tli 
žerjavica in na temni skri-
nji je pripravljeno poleno 
In sekira. Jakob, ki se opi-
ra na svojo zvesto sprem-
ljevalko zadnjih let življe-
nja — palico, nabira sko-
raj poslednje moči, da ga 
razpolovi. Rumene trske, 
razmetane naokoli so edi-
ni novoletni okras kam-
re. Ne, tudi skorja črnega 
kruha na mizi, prekriti z 

madeži že zdavnaj zaužite 
hrane. Obtolčena pločevi-
nasta skodelica je prazna. 
Ta dan je bilo to za Jako-
ba tudi kosilo in morda še 
zajtrk in večerja. Velika 
postelja, zbita iz grobih 
desk je črna. Kot je črno 
življenje najstarejšega 
Zgornjesavinjčana. Slam-
njača brez rjuhe in name-
sto pod oddejo išče Jakob 
toploto pod staro voja-
ško deko. Človek dobi ob 
vsem tem najstrašnejši 
občutek, kot da mora Ja-
kob za kazen živeti! Sam 
v temačni kamri, pozabljen 
od svojih, napol gluh in 
slep. In z občinsko pod-
poro 1800 din na mesec! 

»Samo srečno rajžo na 
drugi svet«, je njegova že-
lja ob novem letu. 

»Rodil sem se leta 1877 
v Savinjskem vrhu pri 
Ljubnem. Doma nas je bi. 
lo sedem otrok in prav 
toliko sem jih imel jaz. 
Štirje otroci še živijo in 
najstarejši sin je star 71 
let. Takole, trikrat na leto 
me pridejo pogledat. Žena 
mi je umrla pred enajsti-
mi leti. Pri zetu, ki sta-
nuje v drugi polovici hi-
še, imam izgovorjeno hra-
no, ki je slaba. Velikokrat 

je zdoma, zato si skuham 
sam. Čaj. Bolj revno je, 
če sta samo moška pri 
hiši. Po občinspo pod-
poro grem vsak mesec na 
Ljubno, a jo zapravim na 
tobaku. Kako rad bi kdaj 
spil kozarec vina, za moč, 
pa nimam denarja. Pa se 
kar živi! 

RavrK) sem se izučil za 
čevljarja, ko se mi je pri 
šestnajstih letih zgodila 
nesreča in sem oslepel 
na eno oko. Potem sem 
se preživljal kot dninar, 
gozdni delavec, največ pa 
sem kuhal apno. Kamenje 
za apnenico sem nosil iz 
Savinje. O, ne veste, ko-
liko tovora sem prenosil 
na glavi od Jutra do veče-
ra 'po teh strminah. Živ-

ljenje je bilo trdo, dobrote 
nisem nikoli okusil. Do le-
tošnje zime sem si drva 
preskrbel sam. Iščem jih 
ob vodi, če jih Savinja kaj 
nanese. Za drugo zimo pa 
si Jih najbrž ne bom mo-
več. Veste, ko se v hiši 
začne palica rabit, Je že 
joj! Pravijo, če dočakaš 
sto let, dobiš veliko daril. 
Ne vem, če Jih bom doži-
vel. Škoda, ker mi manj-
kata dolgi dve leti.« 

Dolgi? Ne, nikokor пеГ 
So še ljudje med nami, 
dragi Jakob, ki se ne 
spomnijo človeka samo ob 
obletnicah. Življenje Je 
vendar splet trenutkov, s 
katerimi lepšamo življenje 
sočloveku. 

Liza Podpečan 



pisma 
UPOKOJENCI 
ZDRAVILIŠČA 
DOBRNA SE 

ZAHVAUUJEMO 
Po že tradicionalni na-

vadi smo se tudá letos ne-
kaj dni pred Novim letom 
zbrali upokojenci in v 
sproščenem pogovoru obu-
dili spomine na leta, ki 
smo jih preživeli na raz-
ličmh delovnih mestih v 
Zdravilišču. 

Direktor Zdravilišča tov. 
Uranjek nam je v zgošče-
nih besedah razložil delov-
ne uspehe kolektiva v le-
tu 1974, ki se odražajo v 
ponovnem povečanju šte-
vila nočitev in uspehih 
2ídravlóenóa v tem daleč 
okoli znanem zdravilišču. 

Beseda je tekla tiidá o 
načrtih za leto 1975. Vse 
je pripravljeno za začetek 
gradnje novih objektov, 
kaitere tako nujno potre-
bu j ejo, da bi tako lahko 
ugodili številnim prošnjam 
za adravljenje v Dobrni, 
иршпо, da se ne bo za-
taknilo pri financah, ter 
da bodo s težko pričako-
vano gradnjo novega hotel-
skega objekta lahko začeli. 

Tudi tokrat smo vs¿ pre-
jeli praktična darila, kar 
je pri jetno vzdušje še p>o-
večalo. Dvignili smo ko-
zarce, čeprav nekateri že 
s tresočo roko, si zaželeli 
sreče in zdravja v novem 
letu. Obik) sreče in uspe-
hov želimo tudi vsem de-
lovnim ljudem Zdravilišča; 
za izkazano pozornost pa 
prav lepa hvala. 

Zdraviliški upokojenci 

CESTA 
OD TURNEGA DO 

POKOPALIŠČA 
Aktivno sem delal z od-

borom za novo cesto v 
Slivnici, zato si dovolju-
jem odgovoriti Miri J. 
Horvat iz Celja na njen 
dopis z dne 15. XII. . 1974. 

Cesta od Turnega do po-
kopališča je lokalna va-
ška cesta, za delo in asfal-
t iranje pa so Slivničani 
največ prispevali sami. De-
lež mladih pa je bil pri 
tej gradnji največji. Tova-
rišica Mira se prav goto-
vo ne zaveda, ka j pomeni 
asfaltirana cesta za majh-
no vas. Slivničani take ce-
ste verjetno ne bi imeli 
brez lastnega sodelovanja 

in udeleebe. Cesto smo 
zgradili na lesino pobudo 
in iz nabranih prispevkov. 

Za pobiranje prispevkov 
ob Dnevu mrtvih se je od-^ 
bor odločil na seji v so-
glasju s krajevno skup-
nostjo Slivnica. Dvom o 
blokih je neutemeljen. Po-
brani denar je bil oddan 
na krajevni skupnosti, po-
rabljen pa bo za nakup 
p>eska in cestne soli za zi-
mo, tako da se bomo lah-
ko v vsakem letnem času 
pripeljali do pokopališča. 

Naj omenim še predsed-
nika skupščine občine 
Šentjur iz govora ob otvo-
ritvi ceste: »Iz zaostalosti 
si morate pomagati tudi 
sami.« 

Kurnik Stane, 
Slivnica 35 

DELAVCI 
SO ZBOROVALI 
v zadnjih dneh decem-

bra preteklega leta je ime-
lo Podjetje za promet, go-
stinstvo in turizem Izlet-
nik zbor isdruženega dela. 

Delavci so se dotaknili 
najbolj perečih problemov, 
ki jih spremljajo pri vsa-
kodnevnem delu. Dobro se 
zavedajo, da je za uspe-
šen razvoj gospodarstva 
zelo pomemben transport. 
Prevoz blaga od proizva-
jalca do potrošnika in tu-
di prevoz delavcev na delo 
sta zelo pomembna. Nov 
prometni zakon, ki ne do-
voljuje v avtobusih sto-
jišč, pa je zelo enostran-
ski. Tisti, ki so ta zakon 
sprejeli, se niso zavedali 
dveh stvari: če bi se vsi 
vozniki avtobusov držali 
tega zakona, ne bi na delo 

in v šole pripeljala polovi-
ca delavcev in otrok, avto-
busov pa spet ni toliko, 
da bi prepeljavali vse pot-
nike tako, kot določa za-
kon. 

Podjetje za promet, tu-
rizem Ш gostinstvo ima 
zaposlenih okrog 700 de-
lavcev, od teh jih je prišlo 
340 v podjet je v letu 1974, 
kar na drugi strani pome-
ni, da je iz podjet ja odšel 
skoraj vsak dan po en de-
lavec. Kaj storiti? Bilo bi 
treba povečati osebni do-
hodek, ki je sedaj zelo 
majhen, ker bo v nasprot-
nem primeru odšlo iz 
podjet ja še več delavcev. 

Na zboru so veliko go-
vorili tudi o benificiranem 
delovnem stažu voznikov 
težkih tovornih vozil in 
avtobusov, ki še tudi ni 
rešen. 

Delavci so poudarili vse 
slabe strani v podjet ju. 
Navedli so slabo obvešča-
nje in disciplino v p>odjet-
jti-

Na koncu so se dotakni-
li tiudi turističnega centra 
Golte nad Mozirjem. Za ta 
center je seveda najbolj 
pomemben sneg. Ker pa 
tega lani ni bilo in slabo 
kaže tudi letos, posluje ta 
objekt z izgubo. Delavci so 
bili mnenja, da bi morala 
priskočiti na pomoč druž-
ba. 

Marta Golež, 
Prosemško 

CESTA V BLATU 
Na seji zdravstvene 

skupnosti v Šentjurju sem 
se med drugim dotaknil 
ceste, ki jo gradijo na re-
laciji Loka—Bistrica, pri 

tem, kako se je le ta kon-
čala in kako so n;is zako-
pali v blato, pa sem bil 
nesramno prekinjen, češ, 
da smo ostali v blatu za-
to, ker nismo pomagali 
mladini, se pravi briga-
dirjem. To pa seveda ne 
bo držalo, kar bi še naj-
bolje lahko pojasnili mla-
dinci iz predzadnje briga-
dirske skupine, ki je pri-
šla iz Kopra. Lahko bi 
povedali, koliko mleka so 
dobili in kako smo jih 
pogostili ob slovesu. 

Lahko tudi povem, da 
smo kljub delu na kme-
tijah, pri delu in gradnji 
ceste pomagali. Nekateri 
pa si okrog stvari, za ka-
tere ne vedo točno, le je-
zike brusijo. 

PRIZADETI K.J . 

INVALIDI 
IZ MOZIRJA 

v decembru 1974 so ime-
li svoj redni občni zbor 
člani Društva invalidov 
Mozirje. Ob številni ude-
ležbi (sejna dvorana Skup-
ščine občine Mozirje je bi-
la p>olna), so naredili ob-
račun svojega dela za pre-_ 
teklo obdobje. Razprava o" 
delu društva je bila plod-
na in živahna, zlasti o so-
cialnem skrbstvu in odno-
sih delovnih organizacij 
napram društvu. Žal se 
zbora ni udeležil nihče od 
predstavnikov družbenih 
organizacij in socialnega 
skrbstva. 

Predstavnika Zveze dru-
štev invalidov iz Ljubljane 
in O l j a sta pohvalno oce-
nila delo društva in ga 
spodbudila k še boljšemu 

d slu. Člani so v razpravi 
govorili o problemih inva-
lidov. Osnovni povdarek 
pa je bil, da tudi invalid 
v času svoje zaposlitve do-
prinaša precejšen delež k 
razvoju naše družbe. Zato 
pa si zasluži enako pozor-
nost kot vsi ostali zdravi 
državljani. 

Od 750 invalidov v mo-
zirski občini jih je v dru-
štvo včlanjenih nad 62 od-
stotkov. Le-ti so si zada-
li nalogo, da bodo število 
članov v prihodnje še po-
večali. Po izvolitvi novega 
odbora so sprejeli delov-
ni program za letošnje le-
to. 

Občinsko dinštvo 
telesnih invalidov 

Mozirje 

PRIJETNO 
SREČANJE 

Zadnje dni v letu 1974 
ali natančno 27. decem-
bra je bilo v prostorih 
postaje milice v Celju 
bolj živahno in svečano 
kot po navadi. Že v zgod-
njih popoldanskih urah so 
prišli povabljenci, upoko-
jeni miličniki, ki jih je 
sindikalna podružnica te 
postaje povabila na tova-
riško srečanje. 

Srečanje je potekalo v 
prisrčnem vzdušju. Obu-
dili so se spomini na tež-
ke in vesele čase iz tride-
setletnega obdobja. 

Ob prijetnem kramlja-
nju je čas hitro potekal, 
toda vsem prisotnim, še 
pK>sebno pa povabljenim 
upokojencem, bo ostal še 
dolgo v spominu. S tega 
srečanja so odhajali s pri-

ZGORNJA SAVINJSKA DOLINA 
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FIJAVŽ 

Ivan Vršnik, vulgo Le-
šnik, posestnik Homec-
Brdo je vse od spomla-
di 1942 do osvoboditve 
pod zelo težkimi pogoji 
sodeloval z osvobodilnim 
gibanjem in podpiral 
partizane. 

Vršnak Ivan, vulgo Lešnik, je imel v Lešjih, tako 
pravijo domačini temu kraju , obsežno in vzorno ure-
jevano posestvo, veliko hišo in gospodarska p>oslopja. 
ž e spomladi 1942. leta je prišel v stik z aktivisti v 
Polovški žagi. Aktivisti — ilegalci Vipotnik Albin-Str-
gar. Eia Letonja-Atena in žmavc-Mrazek so ga prido-
bili za sodelovanje in tako je postala Leška f ra ta, kot 
so jo imenovali partizani, dokaj varno zatočišče naj-
prej aktivistom, potem so se začeli ustavljati tukaj 
kurir j i in tudi partizanske enote. V te predele so le 
redkokdaj prišli policisti, žandarji ali vermani. Ko so 
pa v. poletju 1942 po nekem izdajstvu sicer brezuspešno 
prečesali tamkajšnje gozdove, so obkolili Vršnakovo 
domačijo in se hudo znesli nad družino. Osorni so 
bili proti gospodarju, hčere so pretepli, ker niso mo-
gli od njih zvedeti k je se zadržujejo partizani. V za-
silni baraki v gozdu je po tem dogodku za nekaj ča-
sa zamrla prejšnja živahnost. Tudi bunker so aktivi-
sti prestavili. Vkljub vsemu so politični delavci in 
kurirj i še prihajali v Lešje, se pri Lešnikovih zadrže-
vali preko dneva in tudi prenočevali. Vršnak je na-
pravil na gospodarskem poslopju bunker in rove v 
snegu. 

Tako je Leška frata in domačija Vršnakovih ostala 
v najlepšem spominu prenekaterega tedanjega aktivi-
sta in partizana. Tu se je med drugimi pogosto sreče-
val s kurir j i partizanskih enot in aktivisti Planovšek 
Jože-Jaka, ki je v tistem času povezoval aktiviste 
oijrožnega partijskega komiteja za Savinjsko dolino s 
partizani na Dobrovljah, Menini planini in drugod in 
tudi s štabom II. grupe odredov. 

Tragedija pril,jubljenega aktivista 

Že omenjeni Franc Skok je vzdržal na svojem do-
mu na Brdu in od tam širil idejo osvobodilnega gi-
banja vse do začetka junija 1942. leta. Preko dneva se 

je mudil pri domačih opravilih in na polju, a z enim 
očesom vselej na preži, pripravljen na beg. Le red-
ko je spal doma. Večina pomladnih noči je bila pre-
čutih, ko je spremljal okrožne aktiviste po bližnji in 
daljnji okolici. 

V tistem času je pričel okupator mobilizirati fante 
v vermanšaft in nemško vojsko. Tudi Skok je prejel 
poziv, toda že zdavnaj se je odločil, da se ne bo pu-
stil stlačiti v nemško uniformo. Odšel je med aktivi-
ste-ilegalce in si nadel ime Abesinec. Z nj im je odšel 
tudi Franc Mlinar, ki je postal borec v četi. Po ne-
ka j dnevih sta odšla za svojim bratom tudi Jože 
Skok, ki so ga klicali Adam in Rok Skok, partizansko 
Liks imenovan. 

Franc Skok-Abesinc, ta vedno veder, prizadeven in 
med ljudmi priljubljen politični delavec, kakršnega se 
še danes spominjajo preži'\^eli aktivisti in drugi doma-
čini, je potem veliko prispeval za razvoj osvobodilnega 
gibanja v Zg. Savinjski dolini vse do 13. januarja 1943. 
leta, ko so ga zajeli policisti v Suhi pri Rečici. Po-
stal je žrtev podlega sodelovanja domačina, takorekoč 
njegovega soseda in na videz prijatelja, z okupator-
jem. Ta ga je napojil z jabolčnikom, kateremu je pri-
mešal uspavalni prašek., Abesinca je zalotila po spo-
ročilu ovaduhov policija spečega v nekem kozolcu. 
Maltretirali so ga in zvezanega vodili po Rečici. Po 
mukah in trpl jenju v celjskem Starem piskru je bil 
1. maja 1943. leta ustreljen kot talec v Pišecah na Bi-
zeljskem. 

Preživeli prijjovedujejo . . . 

Do podobnega primera je prišlo v teh krajih ze 
nekaj mesecev pred Skokovo tragedijo, natančneje 28. 
avgusta 1942. leta, ko je uspelo Nemcem zajeti parti-
zana Franca Pintariča-švabo in Franca Mlinarja. Tudi 
ta dva sta bila »pogoščena« pri posestniku Završniku 
z jabolčnikom. šla sta počivat na kozolec, a posestnik, 
partizansko Štefc imenovan, je poklical policiste, ki 
so prišli na lahek način do plena in odvedli oba par-
tizana. 

Da si učinkoviteje predočimo tisti čas, podajmo s 
tedanjimi dogodki v zvezi besedo nekdanji sodelavki 
Abesinca in drugih aktivistov v tem kra ju Slavki Ble-
kačevi, tedaj Jerajevi, doma iz Slatine, jedva deset 
minut od Rečice oddaljenega naselja: »Na Rečici smo 
se žene kmalu povezale z narodno osvobodilnim gi-
banjem. K nam so pričeli prihajat i Bendov Francek-
Abesinc, Mermolov-Mrazek iz Bočne in Blekač Jože 
iz Okonine. Najpre j smo pričele za partizane zbirati 
hrano, obleko in zdravila. Poleg nas, domačih deklet, 
so izdatno pomagale Stanka Mogu, sestrična Joža Je-
raj , Turnšekova mama in Marija Rozenštajn. Slednja 
je šivala perilo za partizane, me pa smo to odnašale 
na dogovorjeno mesto ali pa so prišli partizani sami 

po sešito. V okolici je bilo nastanjenih precej bolnih, 
predvsem ozeblih partizanov, zato so potrebovali ve-
liko zdravil. Ker si s sestro nisva upali pogosto na-
bavljati zdravil v Mozirju, sva jih šle nakupovat v Ža-
lec in tudi v Celje. Najdlje sta se pri nas zadrže-
vala Bendov Franc-Abesinc, in neki Tomaž (op. FF — 
mišljen je Leon Cibic-Tomaž, borec II. grupe odredov, 
dodeljen na politično delo na terenu). Ko so Nemci 
Bendo v Dolu zajeli, so vsega pobitega, podplutega in 
napol nezavestnega pripeljali k nam. Tako žalostno 
nas je pogledal, ko so mu policisti pljuvali v obraz 
in izsiljevali od njega priznanje, da se je zadrževal pri 
nas. Nikogar ni izdal, ostal je močan, čeprav je imel 
zlomljeno ključnico in prebito glavo. Od tega dogodka 
dalje se je srd do okupatorja v naših srcih še sto-
tero poostril. Vedeli smo, da moramo še več storiti 
za uboge partizane. Čuvali smo jih kot lastne, krvne 
brate in trepetali za njihova življenja. S sestro Vero 
sva bili slednji dan na poti, da sva zvedeli kod se 
kretajo Nemci in kje pripravljajo hajke.« 

Domačija Vršnakovih т Lešjih Je dobro poznana šte-
vilnim političnim delavcem in pariktanom т Zgornji 
Savinjski dolini. 



NOVOLEmi 
VERZ! 

Le s korajžo v Novo teto, 
KI nam pravkar bo začeto, 
bolje se je kar smejati, 
kakor venomer se bati, 
kaj bo danes, kaj bo jutri 
o Indiji in Bronabuti 
in podobnih čudnih krajih. 

Raje mislim mojim pritegnite, 
se široko nasmehnite 
in prisluhnite, kako 
leto se izteklo bo. 

V januarju bomo greli se pri peči, 
mladina v snegu bo norela, 
zvečer premrzle si nosove grela. 

Februarja bomo pili 
in za Pusta norce brili, 
krofe cvrli, se vrteli, 
maske na obraz si deli. 

Ko v deželo marec plane, 
vse navduši, vse prevzame, 
saj te dni 

8. marec se slavi. 
In že april pomlad oznanja, 
drevje vzbrsti in poganja popke nežne, 
kot dekle, 
ki v šestnajsto leto gre. 

Glej ga. saj tu je ljubi maj, 
z njim začne se pravi direndaj! 
Vse je veselo in glasno vriska, 
ko hiti iz majskega obiska. 

Oh, le zakaj nam ljubi maj 
ne traja kar na vekomaj! 
Vse prehitro v junij preskoči. 

Julija si bomo na plažah kožo cvrli, 
če nas prej ne bodo odrli razni plani, norme 
in preljube te reforme. 

In za julijem avqxist 
tudi vroč in včasih pust. 

Mirno k nam september priteče, 
šolo zvrne nam na pleče. 

Oktobra, nji kaj reči, 
dostikrat sedimo že oh peči 
in divjamo kakor nori 
za ozimnico okoli. 

Potem november pride in z nalivi, 
ki slabe letine so krivi. 

Ko december se pnraia, 
letne krize nam chlaia. 
va vrmA čns pridejo koHne. 
da vsa slaba volja iz nos izgine. 

jetiiiia občutkom, da mso 
pozaoljeni ш s tmo žeijo, 
ua bi taka srečanja posta-
la tradicionalna, sa j med 
drugim tudi veliko prispe-
vajo k medsebojnemu 
spoznavanju in sodelova-
nju, na kar so upokoje-
ni delavci UJV še vedno 
pripravljeni. 

Organizatorjem tega sre-
čanja se v imenu vseh 
povabljenih javno zahva-
l jujem, prav tako pa tudi 
vsem tistim aktivnim de-
lavcem in starešinam UJV, 
ki so nam ob tem sreča-
nju posvetili svoj drago-
ceni čas 'П s tem prispe-
vali, da je bilo srečanje 
zares nriietno. 

FFROINAND SIRCA 

PISMO 
IZ KRAJEVNE 
SKUPNOSTI 

ŠTORE 
Občani naselij Slane, 

Bu^ovž^aka, Vrh in Tena-
ri j želimo seznaniti javnost 
z našima problemi. Radi bi 
poslali svoja mnenja z na-
menom, da bi te probleme 
ò;mprej resali. 

Z veseljem ugotavljamo, 
da se je začelo resneje raz-
mišljata o ozračju našega 
mesca in njegove okolice, 
ki je b la nokoč lepa, s^daj 
pa je že precej onesnaže-
na. 

Predstavn k Cinkarne je 
na seji Izvršnega svela ob-
čine Celje izjavil, da na-
meravaijo opustit: s t an ob-
rat za proizvodnjo žveple-
ne kisline ш da bodo zgra-
dili novega z večjo zmog-
ljivostjo. Na eni od sej 
Občinske skupščine (že le-
ta 1968), je tedanji direk-
tor Cinkarne izjavil, da je 
stari obrat prenehal s pro-
izvodnjo in da je v pro-
gramu proizvodnja v iz-
popolnjenem obratu v 
sklopu proizvodnje TiOj. 

Izkušnje so pokazale, da 
dedovanje novega obrata 
ni zadovoljujoče, čeprav 
pri tej trditvi izvzamemo 
izpade električne energije, 
ki niso redki. Vprašamo 
se: kakšne bedo posledice, 
ko bosta ob izpadih elek-
trične energije obstala kar 
dva obrata žveplene kisli 
ne. V juliju 1973. leta, sta 
bila dva izpada SO,, ki sta 

v smeri proti vzhodu do-
besedno opustošila vegeta-
cijo v dolžina dveh kilo-
metrov; medtem ko je sta-
nje v okolici Bežigrada že 
pri normalnem obratova-
nju nevzdržno. Izpade 
električne energije, ki so 
v zadnjih dveh letih pogo-
sti, so nekatera manjša 
podje t ja v Sloveniji in tu-
di v Celju premostila z 
rezervnimi električnimi ag-
regati. 

Močno dvomimo v Izja-
vo predstavnika Cinkao-ne, 
da je vse, kar se vije iz 
tovarniškega dimnika — 
vodna para. Nikjer na sve-
tu ne navajajo vodne pa-
re kot škodljivo kompo-
nento zraka, sa j je čista 
vodna para njegov narav-
ni sestavni del. Vprašanje 
pa je, ka j p>omeni sivorja-
vi oblak, ki je dobro vi-
den ob 'vročem ali hlad-
nem v2;g-menu? Zaslci-blje-
ni smo zaradi dodatne 
gradnje za povečano pro-
izvodnjo TiOj. Ali bodo v 
tem pr imera tudi montira-
ne enake čistilne naprave 
z enako zmogljivostjo? 

Morda ne bi bilo odveč, 
če bi v skladu z novimi 
zakonskimi predpisi pro-
učili planiranje razvoja to-
vrstne industri je kje drug-
je in ne v središču razvi-
jajočega mesta, ki je sedaj 
na 4. mestu onesnaženosti. 

Pozdravljamo stališče Iz-
л-šnega sveta občine Ce-
lje, da je treba o namera-
vani gradnji novega obra-
ta za proizvodnjo žveple-
ne kisline organizirati jav-
no razpravo in upoštevati 
mnenje občanov. Isto na j 
velja tudi za razširitev ka-
pacitet za izdelavo TiOi. 
Menimo, da bi tako ra\-na-
nje bilo v skladu s samo-
upravnimi načeli naše 
družbe, ki na j ji je zdrav-
je in dobrobit delovnega 
človeka glavna skrb! 

Nimamo namena pretre-
sati ekonomske upraviče-
nosti .nameravane razšir i t 
ve TíO¿. č e je proizvodnja 
tega produkta res tako 

' rentabilna, da se je splača-
lo tovarno postaviti sredi 
gosto naseljene Slovenije 
(Nemoi tega niso hoteli), 
je izkupiček za proizvede-
no in prodano blago to-
likšen, da je moralo osta-
ti vsaj toliko denarja , da 

bi obnovili čistilne napra-
ve, ki so bile v pogonu 
prve tedne obratovanja. 
Tovariš Sergej Kraigher je 
na obisku na Teharjih le-
ta 1960 dejal, da na j se ne 
gradi takih tovarn, če niso 
zagotovljena sredstva za 
brezhibne čistilne napra-
ve. In take naprave ob-
s ta ja jo , so povedali pred-
stavniki občinske skupšči-
ne Celje, ko so si ogleda-
li podoben obrat v Franci-
ji. V njegovi neposredni 
bližini uspeva bujna vege-
tacija, da o čistem zraku 
sploh ne govorimo! 

Zahtevamo, da Cir^kama 
s pozitivnimi ukrepi iz-
boljša naprave na doseda-
njih obratih žveplene kis-
line in TÌO2 in si s tem 
končno pridobi zaupanje 
občanov prizadetega ob-
močja. S skupnimi priza-
devanji bomo dosegli zaže-
Ijene cilje in nadal jnj i raz-
voj našega mesta. 

Občani zbrani na 
zboru dne 34. XI. 1974 

DRAGI NAŠI 
DOPISNIKI? 

BRALKE 
IN BRALCI 

Dobili smo vse vaše vo-
ščilnice, ki so bile popisa-
ne z najlepšimi željami za 
uspešno delo celotne re-
dakcije vašaga in našega 
Novega tednika in Radia. 
Hvala vam za lepe in šte-
vilne želje, spodbude in 
predloge. BiiM smo jih ve-
seli! Upamo, da nam bo-

site tudi v tem letu ostali 
zvesti in se boste še bolj 
pogosto oglašali iz vaših 
krajev in opisovali vse 
probleme, na katere boste 
naleteli. Seveda pa se bo-
mo z vami vred razveselili 
pri jetnih vesti in dogod-
kov. 

Hvala še enkrat za so-
delovanje v minulem le-
tu! In ko nam boste spet 
kaj pisali, se ne pozabite 
podpisati s polnim priim-
kom in imenom. Nikar ne 
pozabite napisati, od kod 
se nam oglašate! 2elimo 
vam obilo uspehov pri pi-
sanju. 

HVALA 
ZA PRIJAZNOST 
Pred kratkim sem se na-

hajala v Celju. Med dru-
gim sem hotela tudi opra-
viti pr i je tno novoletno 
dolžnost in voščiti prija-
teljem za Novo leto. Sla 
sem v gostišče Majolka, da 
bi v miru napisala nekaj 
čestitk. Postregla me je 
pri jazna visoka natakari-
ca in ker se zaradi pisa-
n ja nisem takoj posvetila 
hrani, me je le-ta vljudno 
opomnila: »Oprostite go-
spa, hladno bo!« 

Bila sem pri jetno prese-
nečena in toplo mi je bilo 
pri srou. Cisto nehote .mi 
je, spomin zdrsnil nazaj v 
otroška leta, ko me je ma-
ma vedno opozarjala: »Jej, 
hladno bo!« 

J. K. 
Šmartno v Rožni 

i dolin 

Tale rebus je nastal pri urah likovnega krožka in 
ker se nam zdi, da je uspel, smo vam ga poslali. 
Rebus je domislila Mesojedec Marinka. 

LOJZE 
POŽUN (3 

Poleg te nevšečnosti so nekako tedaj v zapor 
privedli t u d dva mladinca. Tem.a dvema je bil Grad 
ne dolgo tega na prošnjo, na j jim preskrbi orožje, 
s .etoval, kako na j se odpravita k njegovemu sousluž-
bencu, paizniku Dosedli na dom in mu zaplenita dve pi-
štoli, nakar sta akcijo tudi uspešno iz\-edla. Vedoč, 
ka j ga čaka, če bi ga kdo od teh znancev omeni., pa 
čeprav nehote, med morebitnim poostrenim zasliša-
njem, mu ni kazalo drugega kot umaknit i se v par-
tizane. 

Ob vsem tem in pa po posvetu s sekretar jem Klan-
čišar jem so se sklenili kar najhi t re je lotiti zadeve. Se 
isti dan, 14. decembra okrog enih popoldne sta Boris 
in Ivo že privedla paznika Grada z njegoveda doma. 
K razgovoru na Borisov dom p.d. k Žviževim v Sla-
tino pri Smartnem v Rožni dolini so pritegnili še 
sekretarjevega namestnika Jožeta Zelihko-Očka. Grad 
se je sprva branil, da bi sam osvobodil jetnike; nacisti 
bi se k ra to maščevali nad njegovo dnižino, ne glede 
na to, da bj taka akcija imela le malo upanja na 
uspeh. Pač pa je takoj prista-, da odpre vhodna vrata 
partizanski skupini in pomaga pri akciji. Navzočim 
je tudi podrobno opisal razmere v zaporu, hišni red 
in posadko oziroma stražarje . S pazniki, ki so bili 
čez noč v zaporu — med njimi so bili trije ali š t i r je 
Slovenci — ne bi bilo težko opraviti. Ponoči, ko m 
bilo tako stroge kontrole in so se počutili bolj varne, 
so običajno spali v zato določenih prostorih ter le 
občasno in izmenično obhodili hodnike in dvorišča. 
Dežurstvo ob glavnem vhodu in pri telefonu v pritličju 
so prav tako oprav.jali po vnaprej določenih izmenah. 
K takojšnji izvedbi akcije pa jih je v moralnem po-
giedu s4ila Gradova izjava, da namerava policija na-
s k J n j i dan, 15. decembra zgodaj z ju t ra j odpeljati s 
tovornjaki proti Mariboui tnvnsix)rt osemdesetih jet-
nikov, ki da so jih imeli že v dveh celicah odbrane za 
ustrelitev v naslednjih dneh. Ker je bil Grad. kot naro-
čeno, tisto noč določen za dežurstvo ob glavnem VIKXIU 

^ od druge ure dalje, zagotovil pa jim je, da jim bo 
točno ob dveh odprl vhodna vrata, ј з načrt dobival 
že določnejše oblike. Ko so se na Gradovo vpra.šanje 
glede kriminalnih zapornikov dogovorili, da njih ne 
bodo osvobajali, j im je še enkrat zagotovil, da se lahko 
nanj zanesejo, in se odpravil proti domu. Drugi so 
zatem izdelali načrt od začetka do konca akcije, pri 
čemer -niso izpustüi nobene podrobnosti ali možnosti. 

Sklenili so, da S3 bo akcije udeležilo največ šest 
članov Kot samo ob sebi umevno so se vsi udele-
ženci razgovora, Riko Presinger-Žarko, Jože Zelinka-
Očka, Ivan Grobelnik-Ivo in Dominik Lebič-Boris brez 
vsakega f>omiš.janja že vživeli tudi kot prostovoljni 
udeleženci akcije. Ker sekretar ja Martina Klančišarja-
Nandeta sprva zaradi poškodovane noge in premajh-
nega poznavanja mestnega terena niso predvideli v 
skupino, naj bi Žarko m Ivo odšla pod Kunigundo 
po okrajnega gospodarskega referenta Jožeta Gabra-
Brusa in kur i r ja Radka Dobrajca-Zdra/ka. Ta drugi 
naj bi skupini tudi omogočil, da bi se za čas cd 
nastopa policijske ire ob desetih zvečer do vdora v 
zapor ob dveh prikrila v njegovi drvarnici nasproti 
vhoda v »Stari pisker«. Za odhod iz S.atine so določili 
s fdmo uro zvečer, in sicer v s tni jeni skupini do Gla-
ii.'e, od tam pa po dva in dva do drvarnice, vrnili pa 
bi se naslednji dan do petih z jutra j . Pred odhodom 
naj bi dobro pregledali in preizkusili orožje, se oskr 
beli s strelivom in ročnimi granatami in odložili vse 
nepotrebno in osebno, kar bi lahko sovražniku slu-
žilo za razpoznavo, kolikor bi kdo ob ežal na celjskih 
ulicah. Zarekli so se, da bodo načrt izpeljali do 
konca, pa četudi bi ostal živ eden sam. živega sovraž-
nik ne sme nikogar dobiti v roke. O morebitnih spre-
membah načrta bi se sproti dogovarjali, o vsem pva bi 
.se odločali skupno. Borisov brat Jože Lebič-Jože je 
dobil nalogo, da počaka na vrnitev skupine v bližini 
doma v Slatini, ргетаате osvobojene in jih odvede 
naprej do vojaške patrulje v Zavrh. Tudi so sklenili 

tisto noč zadržati vse politične delavce zunaj mesta, 
da jih ne bi izpostavljali nemškemu zasledovanju po 
opravljeni akciji. 

Takoj po dogovoru so prešli k pripravam, a so že 
v začetk i naleteli na težave. Ko sta namreč Žarko in 
Ivo odšla po Jožeta Gabra-Brusa in Radka Dobrajca-
Zdravka h Kunigundi, se je prvi takoj in brez pomi-
slekov odločil za sodelovanje, Zdravko pa je okleval. 
Obljubil je ' s icer , da bo najkasneje do šestih popoldne 
pri Zviževih, češ da mora še pre j oddati pošto za 
Šmartno, vendar ga kasneje ni bi.o več na spregled. 
Ker ga do pol osmih zvečer ni bilo, se je namesto 
njega odločil za odhod sekretar Martin Klančišar-
Nande. Ugotovili so tudi, da sta k l jub F>oprejšnjemu 
d>'govoru odšli na politično delo v mesto Gabrijela 
•Milhar-Breda in Ivanka Zagar-Staša; po naključju sta 
se tisto noč prikrili v stanovn.nju pri sodelavcih v ne-
posredni bližini napadenega гаризга. 

Skupina šestih diverzantov se je od Zviževih v S.a 
tini odpravila na pot proti Celju okrog osmih zvečer 
Kot najboljši poznavalec kra ja in razmer jo je vodil 
do savinjske železnice Ivo. Iz nizkih oblakov je ves 
čas po malem rasilo in ker so se izogibali cest in 
poti, jim je pohod skozi hladno, temno in megleno 
noč oteževal sila razanočen teren. Pogosto so se na blat-
nih njivah, razmehčanih travnikih in v pravem moč-
virjU vgrezali do gležnjev, enkrat pa so celo zabredli 
v p>otok. Od Slatine so se podali ob potočku, ki teče 
čez Lopato, zatem so prečkali polje med Babnim in 
Lavo ter cesto med Ložnico in Babnim. Pod žarko-
vim vodstvom so se zatem odločili za pohod ob ne 
osvetljeni levi strani železniške proge v smeri proti 
močno osvetljenemu železniškemu mostiču prek Suš-
nice na Lavi. Kakih petdeset metrov pred n j im so se 
splazili čez progo in se približivli kostanjem pri šport-
nem prostoru na Glaziji. 



VELENJE: VOLILNA KONFERENCA 
v zadnjih dneh preteklega leta se Je zbralo na volilni konfe-

renci občinske konference Zveze socialistične mladine Slovenije Ve-
lenje več kot 70 delegatov OO ZSMS iz krajevnih skupnosti in de-
lovnih organizacij. Na konferenci je bilo izvoljeno novo 13-člansko 
vodstvo, sekretar je ostal Vlado Videnisek, novi predsednik pa jc 
postal Slavko Volf, delavec iz RŠC. 

Na konferenci je bil sprejet prograjn dela za naslednje ob-
dob.j€. Mladi so se zavezali, de bodo vse zastavljene naloge ures-
ničili v najkrajšem času. 

J02E MIKLAVC 

ZABAVNO V GRIŽAH 
Učenci 8. razreda iz osnovne šole Griže so nekaj dni pred no-

vim letom pripravili nadvse uspešno javno zabavno oddajo v dvo-
rant Zadružn^a doma т Grižah. Njihovemu povabilu sta se od-
zvali tudi pevki Marjana Deržaj in Martina Beve ter napovedova-
lec Radia Celje, ki so vsi nastopili brezplačno. Nastopili 80 še 
redtatorji in tamburaški orkester iz osnovne šole Griže. Publika 
je nadvse prisrčno s^eje la obe pevki in ju nagradila z dolgotraj-
nim aidavzom. Spremljal ju je Griški kvintet. Oddajo sta povezo-
vala Janez Vedenik in Mateja Podjed. 

Na sbki % leve proti desni so: vcđ,}a tambura^iega orkestra, 
pevki Martina in Marjana in napovedovalca. 

OD KOD SAMOTAR? 
Na stivrcga iê ta U;in se .ic \ racal 7 lova ing. Milan št-tina, član 

lovske družine Vojnik. Ta dan »o lo\ili v okolici GojUe jiri Fran-
koloveni. Ko se je pripeljul z avtom v bli/Jno Ivcnce, je v Dobravi 
opaxìl v goidu veliko divjad. Islavii je avto in izstopil ter z dalj-
nogledom prepoznal jpUna. Močno X' štpal m hodil bolj po treh 
kot po štirih nogah. Iz avta je vzel puško in ga začel zalezovati. 
Večkrat se niu jt- iymaknil, končno pa je le ol>stal Iročno. Lovec 
ji- pokleknil in ga na razdaljo okoli 110 m ustrelil točno nad srce. 
Domačini so p4>magali lovcu spraviti jelena, starega nad desH let, 
v avto. Ko je prijieljal trofejo domov v Vojnik, je izvedel od lovca 
dr. Aleksiča, da so .jelena opazili žc v gozdovih v Šentjurju pri 
t t í ju . Triko je hodil in se muč;l. Ing. Milan Setina je jltena od-
dal rajonski lovski zvezi v Celju. Od kod Je samotar prišel, ni 
znano. 

SANDI UDHIMAN 

N AŠ> KRAJ 
« T U D I V GOTOVLJAH 

DEDEK MRAZ 
Vse je kazalo, da bodo šolarj i pod-

ružnične šole v Gotovljah ostali brez 
obiska dedka Mraza, pa se je otrokom 
v prid navsezadnje le srečno končalo: 
obdar jeni so bili šolski in predšolski 
otroci. Kl jub denarni stiski so prispe-
vali: krajevna oirganizacija SZDiL 11)00 
novih din, skupščina Krajevne skup-
nosti 1500, uprava PE je omogočila 
ogrevano dvorano, mladina je iz svo-
jih vrst izbrala Kra jne Henrika, da je 
na odru »zaigral« bradatega Mraza, to-
varišice uöi,teljice so pripravile za de-
belo uro vedrega kulturnega programa, 
pri okrasitvi so pomagali člani pro-
svetnega društva, s skupnimi močmi 
je bil prihod dedka Mraza dobro pri-
pravljen in vsem se obdarjenci prav 
lepo zahvaljujejo ter želijo vsem ob-
čanom na področju KS Gotovlje zdra-
vo in vedro leto 1975. 

- d l k — 

© PONIKVA: PROBLEMI 
OTROŠKEGA 
VARSTVA 

Najnovejši podatki kažejo, da odha-
ja iz krajevne skupnosti Ponikva na 
delo skupno 445 ljudi, ki so v glav-
nem vozači, ker v Ponikvi razen v 
kmetijstvu ni de'1 ovnih mest. Z vožnjo 
na delovna mesta v šenit^jur, &core 
in Celje se odsotnost delavcev od do-
ma povečuje od 8 urnega delavnika na 
10 in celo več ur . Med delavci je ved-
no več žensk-niater, ki imajo majhne 
otroke in prav za te se kaže potreba o 
ustanovitvi otroškega vrtca. Ob tem 
seveda ne smemo pozabiti predšolskih 
otrok kmečkih staršev, ki so prav tako 
potrebni varstva, še bolj pa vzgoje. 
Sedaj ko je v gradnj i nova šolska 
stavba bodo morali misliti na prosto-
re vrtca, ki bi n a j bili v šoli. Otroci 
bi lahko tako koristili šolska igrišča, 
telovadnico in tudi h rano bi lahko pri-
praivljali v šolski teuhinji. S tem bi 
bilk) f inanciranje vrtca cenejše, kar je 
tudi vaižno. 

Krajevni činitelji in šola so pri 
samoupravni interesni skupnosti otro-
škega varstva v občini sprožili akcijo 
za rešitev tega vprašanja . 

V ilustracijo, kako razgibana je de-
javnost okoli predšolske vzgoje, na j 
nam bo podatek, da se je praznovanja 
novoletne jelke udeležilo 150 otrok s 
starši. Podmladkar j i rdečega križa 
l jubl janskih šol so zbrali ogromno ig-
rač in slikanic, ki so jih poklonili 
predšolskim otrokom na Ponikvi. 

E. RE5NIK 

® ŠOŠTANJ: 
UREJE^^I PERONI 

Na številne krit ike prebivalcev ša-
leške in Savinjske doline glede težav-
nega vstopanja in izstopanje na motor-
ne vlake, je železniško t ransportno 
podjv^tje pričelo z gradnjo peronov 
oziroma dostopov za motorne vlake na 
relaciji Celji—Velenje. 

šef železniške posta je v šoš tanju , 
Viktor Zager, je povedal, da so zaen-
krat uredili le peron v šoš tan ju v dol-
žini 50 m, katerega pa bodo še podalj-
šali za 30 m, tako da bo možen lažji 
dostop na vse štiri vagone motornega 
vlaka. Nadzornik proge Celje—Velenje 
Anton Košir pa je še dodal, da bodo 
do novega leta urejeni vsi peroni od 
Šmartnega ob Paki do Velenja. Drugo 
leto pa nameravajo takšne perone ure-
diti še na vseh ostalih posta jah v Sa-
vinjski dolini. 

Te.ga se bodo še posebej razveselili 
starejši l judje , upokojenci in invalidi, 
ki j im železnica nudi 50 odstotni po-
pust za vožnjo z vlakom. Za to uvi-
devnost zasluži železniško t ransportno 
podje t je vso pohvalo. 

® ARCLIN : 
S T O R I M O ŽE D A N E S 

Mnogo je bilo že napisanega o delu 
in dejavnosti v krajevnih skupnostih, 
o prispevkih in prostovoljnih akcijah 
občanov za izboljšanje razmer na vasi. 
Tudi v krajevni skupnosti š k o f j a vas 
se je že mars ika j spremenilo. 

Le Arolin, vas ob glawni cesti in na 
meji s krajevno skupnost jo Vojnik, je 

od vsega tega bolj odmaknjena, kajt i 
prav malo se je naredilo za njeno iz-
boljšanje. 

V vasi imajo le nekateri možnost, 
da so priključeni na vodovodno omre-
žje, drugi se mora jo oskrbovati z vo-
do iz lastnih vodnjakov, ki pa niso 
vsi na jbol j higienski in zdravi. Morda 
bi se le morali delegati v krajevni 
skupnosti ozreti v ta k r a j in prisluh-
niti željam in potrebam prebivalcev. 
Povabiti pa bi morali tudi predstavni-
ke Občinske skupščine Celje in Plinar-
ne Celje. Krajevna skupnost š k o f j a 
vas bi ver jetno finančno pomagala ob-
čanom, ki bi s samoprispevkom pri-
skočili na pomoč pri gradnji vodovoda. 

Drug problem pa je cesta skozi na-
selje. Stanovaaoi požiramo poleti na to-
ne prahu, pozimi pa se komaj umi-
kamo blatu in brozgi. Celo cestar ja so 
nam vzeli, cesta pa je vsa v jamah 
kot po bombnem napadu. Menim, da 
bi se morali obe krajevni skupnosti, 
ki meji ta ne tem delu, na zboru ob-
čanov pomeniti o teh perečih vpra-
šanjih. Občani pa bi prav gotovo po-
magali pr i u re j an ju okolja in gradnji 
vodovoda. Treba jim je le malo vzpod-
bude s strani družbenih organizacij m 
odgovornih činiteljev, da bi l judje spo-
znali, da niso pozabljeni. 

Z združenimi močmi bi zmogli še 
tako velike napore. 

Občan .Jože J. 

© ŠErJTJURŠKA Š O L A 
B O VEČJA 

K lepemu poslopju stare šent jurske 
osnovne šole, ki je bilo zgrajeno leta 
1909, je bila v lanskem letu prizidana 
prostorna telovadnica. Pred kratkim 
so začeli uresničevati r^čr te druge fa-
ze izgradnje, ki na j bi zajela dogradi-
tev še 16 učilnic in kabinetov. Novi 
šcilski prostori bodo funkcicnaJno po-
vezani s s taro stavbo in telovadnico. 
V dosedanji stavbi bo predvidoma te-
kel pouk za učence do 4. razreda, v 
novem delu pa pouk za učence od 5. 
do 8. razreda, ki obsega tudi kabinet-
ni pouk. Dogovorjeno je že, da bo 
šola ob dograditvi poimenovana po 
Fran ju Malgaju, domačinu iz Hrušev-
ca pri Šent jur ju , ki ga poznamo kot 
vnetega borca za naSo severno mejo. 
Predračun gradniie za novo šolo zna-
ša okoli 15 milijonov dinarjev. 

E. Rečnik 

# STRANICE : 
O J TA CESTA IN . . . 

Draga moja , ta cesta je res grozna! 
Vcdno! ko se peljem po n j e j se spra-
šujem, ali se vozim po naši ljubi zem-
lji ali pa san jam in se zibam k je na 
mor ju Da, da, na tisto cesto mislim, 
ki pelje na Stranice. Saj veš, tam, 
k je r ima Ingrad svoj kamnolom! Am-
pak pred kratkim sem slišala, da bo-
do Straničani nekaj popravljali to ce-
sto, ja, in Ingrad da bo dal nekaj 
zraven. Nič ne veš o tem? Ja, k je pa 
živiš!? Jaz pa sem vedela za to novi-
co že drugi dan po tem, ko so se v 
Stranicah pogovarjali o teh novitetah. 
Da, novitetah! Primojduš, da ne vem, 
ka j si bodo še omislili! Poslušaj , ka j 
vse bodo imeli: novo šolo, nov vrtec, 
novo tovarno, nov vodovod, nove ce-
ste in nov turizem. In ne prisežem, 
da nisem še česa »novega« pozabila. 
iSprašuiješ, k je bodo dobili denar za 
vse to. O, bodo že kako! Novo šolo 
bodo zgradili tako, da bodo prodali 
s taro in še star kulturni dom povrh, 
nekaj denar ja j im bodo dali tudi iz 
sklada za družbeni s tandard, pa kre-
dit bodo najeli pri republiški izobra-
ževalni skupnosti . Za otroški vrtec bo 
prispevala denar tista skupnost, ki 
skrbi za otroške vrtce, nekaj bodo dali 
»3 Straničani zraven, pa bo! Tovarna 
pa ne bo na novo /grajena, na novo 
bo samo delala. To bo namreč obrat 
Kovinarja in Vitanja, ki bo kupil sta-
ro šolo (tisto, ki jo bodo prodali za 
to, da bodo postavili novo) in tam za-
poslil kakih 20 delavcev. Delali bodo 
mline za grozdje, preše, škar je za be-
ton in ka j vem ka j še. Tako nekako 
računajo, da bi zaposlili kakih sto de-
lavcev, čez kako leto seveda, da se ne 
bi Straničani več vozili v Celje in Ko-
njice v službo. No, sa j bomo še videli, 
kako bo. Vse je lepo in prav, ampak 
na jbol j me jezi ta cesta! Uh, kakšna 
jama je bila spet to! š e dobro, da bo-
va kmalu na asfaltu! -ič 

PREBOLDSK 

v letu, ko preboldski 
mar j i slavijo petletnico obs' 
ja njihovega kluba, so dos 
li zlasti tri izjemne usp^ 

Prvi uspeh so dosegli, ; 
so uspeli do letošnjega { 
čnega zbora, ki je bil p^ 
dnevi, raziskati 100 jam ] 
brezen na našem podroi 

Drugi večji uspeh so j 
; degli, ko so se spustili] 
310 metrov globok KlenJ 
škov pekel v Podoljševi,] 
je s svojo-globino najglol 
brezno na iem podroo 
Istočasno pa so z raziski 
tega brezna postavili t̂  
nov klubski globinski геЦ 
in se z n j im uvrstili nj 
raziskovalce in osvajalce : 
stih na j glob j ih brezen v ¿ 
veniji. 

Tret j i večji uspeh je 1 
iskava 207 metrov globoki 
»Brezna presenečenja« 
Dobrovljah (na sliki). To 
do sedaj najglobje raziski 
brezno na področju Dot 
vel j, kar dokazuje, da so ti 
na tem področju možni vf 
in globlji jamski projekti .! 
kr i t je tega do sedaj naji 
bijega brezna na Dobrovi 
ni bilo povsem slučajno, t 
pak plod sistematično ] 
pravljenih raziskav, ki 
tudi rodile uspeh. Pri 1 
iskovanju in odkri t ju bre: 
so sodelovali Darko Nc 
glav, Jože špitaler. Bo 
Žabkai, Ivan in Mar 
Kranjc ter Tone Vedr 
Brezno je nastalo ob st 
»tula« in apnenca, med ki 
ra je tekoča voda s po vi 
oblikovsQa in še oblikuj« 
izpiranjem ter razjedanj 
današnjo podobo brezna, 
mo brezno se spušča \ 
kotom 45' v globino, ki i 
na določenih odsekih še I 

PETROVČE: PRE 
R A 7 P R A V 0 

Krajevna konferent 
SZDL Petrovče je zop 
pred izredno važno nal 
go. 28 v mesecu januajrj 
bo pristopila k javni^ ra 
pravi o predlogu statui 
SZDL Slovenije. Da bi i 
člani SZDL — občani 
čim večjem številu sezn 
nili z vsebino osnutka : 
da bi imeli možnost p 
dati svoje priix>mbe, I 
krajevna konferenca org 
nizirala javno razpravo i 
posameznih vaseh. 

Poleg razprave o pre 
logu osnutka statuta { 
bodo občani na zbor 
razpravljali tudi o mož« 
kandidatih za novo vo 
stvo krajevne konferen 
SZDL, ki ga bodo vol 
v marcu. Seveda F>a 
bodo ob tej priliki pog 
vorili tudi o krajevni pr 
blematiiki in izoblikovž 
predloge, ki bodo sestav 
del programa dela kra-i 
vne konference SZDL t̂  
кга.телте slcupnosti za 1 
to '1975. ' M. 1 

M A R K I R A N A P£ 
B O Č — L O Č E 

Prosimo, da v vašem ča> 
pisa pri:;l)čite nasl(4iiije ^ 
\estilo: ÍJlívni Fl) Loče so 
tos markirali planinsko í 
od Planinskega doma na £ 
ču do Imč. 1>о ¡Smihela л 
Sludko gorn poteka pot 
trasi Stajersko-zagorske P 
ninske poti, nato pa se 1 
daijujc preko Dolge goi-e 
Lipoglava v 1л>се. Prihodi 
leto nameravajo markirali ^ 
planinsko pot Loče—Konji« 
gora ui tako povezati B 
in KonjLško goro. C)d Bi 
do Loč je štiri ure hoda. 
pot peijioročamo zl.-V4ti lju 
teljem planin-sklh sprelio^ 
po nenapornih štajerskih 
norodnih gričih. 

Franc Straä 
Podpolkovnik Milan VuJI 
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•me odseke. Ob glavnem 
dnem rovu je nastalo več 
likih podornih dvoran, ki 
' po svoji obliki in kapni-
tem bogastvu med seboj 
bčno razlikujejo. V breznu 
i opazili ogromne količine 
¡ifa«, kar bi bilo verjetno 
'o zanimivo za trboveljsko 
'Sientarno, ki rabi »tuf« za 
bizvodnjo cementa. Brezno 
Iv globini 207 metrov kon-
f z neprehodno ožino v ka-

teri izginja podzemeljski po-
tok. Tako se je po 12 urnem 
trudapolnem, toda zanimi-
vem raziskovanju uspešno 
končala še ena akcija pre-
boldskih jamarjev. Pričakova. 
ti je, da bodo pr ihodnjo 
spomlad, ko se bo začela 
nova sezona, dosegli še boljše 
rezultate. 

Tekst in foto: 
TONE VEDENIK 

KONJICE: DOM 
POD STREHO 

Pri oblikovanju kanccpta splošnega ljudskega od-
pora in vseljudske obrambe so delali v občini Slo-
v-enske Konjice zadnja leta zelo načrtno. Načrtno 
predivsem pri vzgoji paipadnikov teritorialnih enot, 
pri vključevanju mladine v oboroženi del SIJO m pri 
oipremiljanju ter zagota.vljanju materialnih pogoj eiv de-
lovanja teritorialnih enot. Da pa bi dejavnost enot 
še bolj zaživela, so v štabu piredJagali, da bi v Konji-
cah zgradili dom, v katerem bi se odvijaüa vsa de-
jarvnosit teritOTiailnih etnot še bolj načrtno. Ideja se je 
pravzaprav porodila lam spomJadi na pohodu pripad-
nikov teritorialnih etnot na Reglo. Tedaj se je namreč 
šitab enot ußtanril pr i nekem p>ohorskem kmetu m be-
seda je nanesla tuKü na Mladinski dom v Konjicah, 
ki je bil doslej popolnoma neizkoriščen in je napol 
porušen sameval v konjiškem parku. Nekdo je pred-
lagal, da bi ustanovili dom teritorialnih enot. Člani 
štaba so idejo sprejeli in jo takoj pričeli tudi uresni-
čevati. Ustanovili so odbor za izgradnjo do^ma terito-
riaindh enot, ki se je takoj spoprijel z nemajhnimi 
problemi. Člani odbora so marlj ivo in učinkovito de-
lali vse doslej, ko je dom teritorialnih enot praktično 
že pod streho. 

š e preden so v Konjicah pričeli graditi dom teirl-
tonaiLmh enot so se domeniilá, da bo zadovoljevaí dve 
vrsti iK>tireb. Na jp re j potrebe po redni vzgoji pripad-
nikov teritorialnih enot., i>ripadnikov enot narodne 
zaščite (ki jîh sedaj ustanajvljajo), usposabajati bo 
mofral enote civilne zaščite, predvsem pa bo služil 
usposaWjainiju in učenju mladine, ki obiskuje 7. ali 
8. razred osnovne šole. š t a b teritorialnih enot se na-
mreč dogovarja s šolami na območju konjiške obči-
ne, n a j bi učenci nekajkra t letno obiskali dom teri-
toriaJlnih enot, k jer bi j im pripadniki teritorialnih 
enot strcikovno prikazali koncept splošnega ljudskega 
odnoira Jugoslavije. 

Dem pa bo moral zadovcljevati potrebe i » rekrea-
ciji tfiko pripadnikov teritorialnih enot kot tudi obča-
nov. Brez dobre fizične kondicije člani teritorialnih 
enot nr.mreč ne moirejo oprawlijati odgovornih in za-
bie'vnih nalog. Dom bo zatorej imel veliko dvorano, 
ki bo služila rekreaciji in tudi zabavi, poleg doma pa 
bo tudi štiristezino avtomatsiko kegljišče, ob katerem 
bedo zgTSidiU tuidi savno. Dom bo imel še manjš i 
restavracijsiki prostor, klubski prostor, dva sodobno 
opremljena specializirama kabineta, pisarne j n v spod-
njem delu doma skladišča za vso opremo. 

Dem teritorialnih enot bo-do v Konjicah odprli 
sredi meseca maja , ko bodo proslavljali 30-letnico 
osvoboditve občine Slovenske Konjice. Tedaj bodo 
odkrili doprsni kšp Borisa Viniterja, po katerem no-
sijo enote teritorislne obrambe v Konjicah tudi ime. 

DAMJANA STAMEJÒIC 

AŠKO 

^red dnevi, še v s tarem 
u, je bila v Laškem na no-

konstituirana krajevna 
'ipnost Laško, ki je pre-
' velika, sa j obsega kar 

naselij, in sicer: Debro, 
^ovče, Brstnik, Dobiatina, 
'Šnica, Ojstro, Rifengozd, 
•mca Vodmat, Bukovca 
ühel in Kuretno. Sedež 
\jevne skupnosti pa je se-

v Laškem. O novo za-
ftnih poteh in ciljih je 
tpovedoval Jože Sadar, ki 

izvoljen za predsedni-
^ sveta krajevne skupnosti 
Sko. 
î lazvoj negospodarskih de-
dnosti je nedvomno prav 
œ pomemben kot razvoj 
iega gospodarstva. Pred-
an velja ta ugotovitev za 
« Laško in to glede na to, 
r so se negospodarske de-
ïiosti v preteklosti počas-
e razvijale kot ostale. S 
3 mislim na šolstvo, kul-
jo, prosvetno dejavnost, so-
lno skrbstvo in telesno 

vzgojo. Prav tem področjem 
moramo z novo ustavo in no-
vo izvoljenimi organi krajev-
ne skupnosti Laško dati več-
ji pomen, 

S sprejet im s ta tutom novo 
organizirane krajevne skup-
nosti so te naloge zelo široko 
začrtane. Njihovo realizacijo 
pa lahko pr ičakujemo samo 
takrat , če bodo pri uresni-
čitvi začrtanega plana za le-
to 1975 sodelovali ne samo 
novo izvoljeni organi krajev-
ne skupnosti , ampak tudi vse 
družbeno politične organiza-
cije, občinski organi ter ko-
lektivi delovnih organizacij 
predvsem pa vsi občani Laš-
kega, sa j bodo rezultati ko-
ristili prav nj im. Ena na.^ih 
nalog pa bo tudi, prisluhni-
li željam občanov. Hitrejši 
n.ipredek vidimo tudi v čim 
tesnejši povezavi krajevne 
skupnosti s samoupravnimi 

interesnimi skupnostmi.« 
Ivan Novak, predsednik 

zbora delegatov krajevne sku-
pnosti Laško: »Glede na to, 
da krajevna skupnost Laš-
ko s svojimi št ir inajst imi na-
selji in 4200 volivci predsta-
vlja najmočnejšo krajevno 
skupnost v občini, je na svo-
jem 1. zasedanju zbora de-
legatov z vso resnost jo in 
odgovornostjo obravnavala 
položaj krajevne skupnosti 
laško.« 

Vladimir Blatnik, predsed-
nik krajevne organizacije 
SZDL Laško: 

»Pri uresničevanju nove us-
tave in ustavnih deločil zav-
zema krajevna skupnost kot 
temeljna samoupravna obli-
ka delovnih l judi in občanov, 
eno najpomembnejš ih nalog 
za izgrajevanje novih samo-
upravnih odnosov v naši dru-
žbi. Mislim tudi, da pomeni 

za krajevno skupnost Laško 
začetek intenzivnejšega in kon-
struktivnejšega dela pri ure-
jevanju in izpolnjevanju po-
treb delovnega človeka kot 
občana in kot prebivalca na 
območju Laškega. 

In ka j pravi Jože Krašo-
vec, sekretar političnega ak-
tiva Laško? »Osnovna težnja 
in želja je, da postavimo kra-
jevno skupnost kot resnično 
odprto skupnost, k je r se bo-
do srečevali interesi človeka, 
kot občana in delovnega člo 
veka. Menim, da gre tu za 
skupnost, ki bo predstavlja-
la celovitost samoupravnega 
sistema naše družbe. Gre to 
rej za zavestno spre jemanje 
koncepta in vsebine krajev-
ne samouprave, takšne, kot 
jo postavlja nova ustava.« 

Tekst in foto Mateja 
Podjed 

MALA a n k e t a 

ALI ODLOČAMO? 
Minilo je že več kot leto dni, odikar smo v delov-

nih organizacijah ustanovili temeQjne organizacije 
zdiTuženega dela. Ustanovili smo jih zato, da bi tako 
spremenili položaj delavcev v 2jdi-uženem delu, da bd 
omogočili vsem delavcem, da lažje in bolj učinkovito 
odločajo o družbeni reprodukciji , o rezultatih svojega 
dela, o minulem delu. In danes, i>o več kot letu dni, 
smo hoteh izvedeti, aili smo dosegli tisto, kar smo 
želeli, ali s«e je naš položaj s p r e m m ü , odkar smo 
ustanovili TOZD? 

Za odgovor smo poprosili nekaj delavcev iz konji-
ških organizacij združenega dela. Povedali so nam, 
kako čuti jo spremembo svojega položaja odtlej, ko 
so ustanovili TOZD. 

MARIJA OPHAUS, de 
lavka v TOZD Konit, kom-
binat Konus: »Menim, da 
smo delavci dobili veliko 
več pravic odločanja od-
tlej, ko smo ustanovili te-
meljne organizacije zdru-
ženega dela. Veliko več 
delavcev odloča v delav-
skih svetih, komisijah, 
odborih, veliko jih je iz-
voljenih za delegate v 
občinsko skupščino ali v 
skupščine samoupravnih 
interesnih skupnosti . Zdi 
se mi, da se bo odločanje 
delavcev v združenem de-
lu še bo l j poglobilo te-
daj , ko bodo delavci še 
bolj informirani in še 
bolj izobraženi.« 

LEOPOLD ZALOŽNIK, 
delavec v TOZD Tovarna 
plastičnih izdelkov Ko-
stroj: »O spremembi na-
šega položaja v TOZD še 
ne moremo govoriti, sa j 
je preteklo od ustanovitve 
TOZD le malo časa. Res 
je, da je veliko delavcev 
vključenih v razne komi-
sije in delegacije, pa vse-
eno ne morem trditi , da 
so zato že vidne kake bi-
stjvene spremembe. Morda 
smo za to krt vi tudi de-
lavci sami, s a j smo pre-
malo zainteresirani za to, 
da bi spremenili naš po-
ložaj v T02T>.« 

VLADO JEVŠEN.AK, de-
lavec v. OZD Mizarstvo 
»Skala«: »Odkrito povem, 
da delavci ne čutimo več-
jih sprememb od tedaj , 
ko smo ustanovili temelj-
ne organizacije. Ne vem, 
ka j je temu krivo. Mor-
da to, da se delavci pre-
malo zanimamo za doga-
jan ja okrog nas, ali pa 
da smo premalo poučeni 
o raznih problemih in 
stvareh. Sa j je res, da se 
je k-rog tistih, ki odloča-
jo, razširil, vendar je res 
tudi to, da večina le-teh 
ne ve, o čem odloča, ker 
so premalo seznanjeni o 
tekočih stvareh.« 

RUDI GORINŠEK, de 
lavec v TOZD Tovarna 
strojev Kostroj: »Dejal 
bi, da se naš položaj v 
temeljni organizaciji že 
spreminja . Morda doslej 
te spremembe nismo ču-
tili zato, ker smo bili pre-
več zaposleni z raznimi 
sejami, s konst i tuiranjem 
samoupravnih organov in 
z volitvami delegatov, od-
slej pa bomo to spre-
membo prav gotovo že 
čutili. Ob tem, ko govo-
rimo o odločanju delav-
cev v TOZD, bi dejal še 
to, da bodo delavci lahko 
dobro in učinkovito odlo-
čali le tedaj , ko bodo 
bolj informirani , kot so 
bili doslej.« 

NADA HL.\STEC, de 
lavka v TOZD LIO Ko-
njice: »V Lesno industrij-
skem obratu sem se za-
poslila šele septembra 
lani, zato ne vem, kakšen 
je bil FMDložaj delavcev 
pred ustanovitvijo TOZD. 
In vendar večkrat slišim 
besede ostalih delavcev, 
ki pravijo, da sedaj lah-
ko veliko več povedo, kot 
so smeli p re j in da ie za-
to veliko bolje. Tudi sa-
ma mislim, da se je po-
ložaj delavcev že spreme-
nil, p a čeprav mis l im 
nredvsem na položni de-
lavcev v odnosu do vodil-
nih.« 

Tako torej menijo konjiški delavci. Čeprav so nji-
hovi odgovori zelo osebni, nam povedo marsikaj . 
Med drugim tudi to, da bomo morali storita še mar-
sikaj p«ri uveljavljanju pravic delavca v 2}druž©nem 
deau, da bomo morali delavce še bolje informirat i in 
jih s tem zainteresirati za dogajanja v tovamd in v 
otko^u, k je r živijo. D. S. 



H T f T I T i i Pli i^TŒ 

CENE! 
Sladkor in olje so močno 

podražili brez dolgih razprav 
— zakaj ne uredijo enako za 
živino in meso ter še neka-
tere kmetijske pridelke? 
Kdor vidi le cene in /e o 
njih morda še slabo poučen, 
ne najde pravega odgovora. 
Gre namreč za organizirano 
pridelovanje takih živil, ki 
nam jih primanjkuje, na sve-
tovnem trgu pa so tudi veli-
ko uraije. 

V zadnjih letih smo morah 
uvoziti skoraj toliko olja, ko-
likor smo ga pridelali, in 
okrog eno tretjino sladkorja, 
ki smo ga potrebovali. Pri-
delovanje je zastalo ali celo 
na?.adovalo zaradi nizkih od-
kupnih cen sladkorne pese 
in sončnic, ko so bila ta 
živilo na svetovnem trgu zelo 
poceni. Lanske in letošnje 
odkupne cene so bile sicer 
že ugoanejše, za hitro raz-
širitev pridelovanja in prede-
lovanja in predelave pa 
niso zadoščale. Novi, pred 
kratJdni zvišani ceni morata 
zagotoviti denar tudi za na-
kup strojev, potrebnih za 
razširjeno pridelovanje slad-
korne pese in sončnic, in za 
gradnjo novih tovarn slad-
korja in olja. Nove naložbe 
naj ne bodo odvisne le od 
kreditov. 

Delovne organizacije, ki 
pridelujejo sladkorno peso in 
sončnice in tiste, ki izdeluje-
jo sladkor in olje, so skle-
nile z družbenimi organi do-
govor, da bodo od zvišane 
cene vlagale določeni, del v 
razširitev proizvodnje. Oblju-
bile so, da bo čez nekaj let 
dovolj domačega sladkorja in 
olja. Tr> je prvi dogovor take 
vrste o organiziranem pride-
lovanju in preskrbi prebivat-
stva. Enako bo treba urediti 
še za druge kmetijske pridel-
ke la živila, če se želimo 
izogniti znanim težavam na 
trgu. 

Ob tej priložnosti bi bilo 
dobro tudi v Sloveniji zgra-
diti tovarno sladkorja. Naj 
omenim, da so »Dolenjske 
novice« pisale o pripravah za 
tako tovarno že pred SO.leti 
— Јза še nimamo nobene. Po 
zadviirojni so nameravali 
zadnji vojni so nameravali 
pri Ormožu sladkorno peso 
pa bi pridelovali na ravnin 
skih poljih ob Dravi m Muri 
Zdaj to gotovo najlaže zbrnh 
sr^dsti'íi za gradnjo tovarne 
Ob >eaanji skrbi družbe zn 
dcrmači sladkor, kar se kaže 
v zbiranju sredstev za inve 
sticije. pa tamkajšnji kmeto 
vaici gotovo tudi ne bodo 
oklevali pri pridelovanju 
sladkorne pese. Njena cena 
bo tudi v prihodnjih letih 
vsaj tako ugodna kot cena. 
¿ivine. 

Kdaj bo enako poskrbjeno 
za živinorejce? Stvari bi se 
hitreje urejale, če bi mesa 
primanjkovalo in če bi na 
svetovnem trgu bilo veliko 
dražje kot pri nas. Nekaj pa 
se le pripravlja. Izvršni svet 
skupščine Vojvodine ie že 
predlagal Zveznemu izvršn'e 
mu svetu, naj bi bila zajam 
čena cena za pitane junce 
21.46 din. za prašiče pa 16,40 
din za kg. To naj bj bila 
tako imenovana stroškovna 
cena, ki bi ustrezala cem 
koruze skupno z nakupnimi 
stroški 2 din za kg. Z od 
kupnimi cenami živine naj 
bi uskladili tudi cene mpsa 

Ursničitev takega predlaga 
bo gotovo povezana s iir^ m 
družbenim dogovorom. po 
dobnim tistemu za sladkor 
in olje. Skupno s cenami 
zivene in mesa se bo treba 
dogovoriti tudi za cene kom 
Ze in krmil. Hkratj na ludi 
predvideti ali določiti, koliko 
živine se naj redi in kdo bo 
organiziral rejo. Potrebna b-) 
boljša organizacija, kot Vt 
imamo zdaj. Teh stvari ni 
moč urejati le z zvišanjem 
cen. 

Jože Petek 

RAZM!SLJANJA VREDNO 

KOLIKO POJE ČLOVEK? Izračunali so, da v sedemdeset ih letih povprečen jedec pospravi vase okoli 45 ton hrane, da v dveh mesecih poje toliko 
kolikor tehta . Oglejmo si nekaj primerjav na gornji risbi, kjer je celo jajce za dve glavi višje od moža. Seveda to ni vse: Človek v sedemdese t ih le-
tih poje š e ogromno sira, sočivja, južnega sadja, presnega sadja, riža in kdo ve česa še . Primerjava na sliki je vprašljiva glede kokoši, ki jih Slo-
venci gotovo več pojemo, kot tudi več kruha in morda manj krompirja. Človek torej poje toÜko v življenju, kolikor pridela srednjevelika farma v 
enem letnem proizvodnem ciklusu. 

. . . najprej se bomo morali odpovedati luk-
suznim živalim, kot so psi, mačke .. . potem se 
bomo morali sprijazniti z zakonom, ki bo določil 
najprej en, potem pa dva in več brezmesnih dni 
v tednu . . . sledil bo odlok, po katerem bodo mo-
rale vse zdrave matere dojiti svoje dojenčke .. . 
in če bo lakota še naraščala, bo potreben tudi 
drastičen ukrep, menovan »triaga«, ko bodo zdrav-
nikom ukazali, da ne bodo več reševali življenj 
smrti zapisanim poškodovancem in bolnikom! 

Te besede niso nikakršno strašilo krivega 
preroka. To so izvlečki iz poročila znanega ame-
riškega strokovnjaka za prehrano dr. Jay Forre-
sterja, ki je o bodočnosti človeštva govoril na 
konferenci za vprašanja prehrane, ki jo je lani 
v Rimu organizirala OZN. 

Dr. Norman Borlaugh, No-
belov nagrajenec, je zapisal, 
da &3 človeštvo nezdržno pri-
bližuje strahotni lakoti, ka-
kršne v zgodovini človeštva 
še ni bilo, če takoj ne stori-
mo kar se največ da, da bi 
se tej katastrofi izognili. Ne 
pr ihodnja leta, pr ihodnje me-
sece, trdi dr. Borlaugh, bo 
moralo na svetu podleči za 
lakoto 20 milijonov ljudi, 
kajti že od leta 1970 dalje 
živi človeštvo čez svoje mož-
nosti. In če so kje dovolj 
ali celo preveč siti l judje, jih 
je drugod na milijone, ki mo-
rajo umirati od lakote. 

Kaj je tisto, kar grozi s 
t?-ko temnimi svarili? 

Ф Od leta 1970 pada proiz-
vodnja žita vsako leto za 25 
milijonov ton. To ni samo 
zaradi ukrepov v ZDA, ki na-
gra ju je jo kmeta, če ne obde-
luje zemlje, ker imajo pre-
več viškov. Večji je izpad za-
to, ker se meja žit polagoma 
krči proti jugu. ker v sever-
nejših kraj ih vse težje dozo-
reva. 

® Na južni polobli in ob 

ekvatorju so področja, ki so 
postala neplodna, hudo nara-
sla. Okoli dvajset držav v 
Afriki in Aziji že leta sem 
praktično nima nobenih kme-
tijskih pridelkov, kajt i Zem-
lja se spreminja v puščavo, 
ker že leta in leta ni bilo 
dežja. 

Ф Na močno naseljenih ob-
močjih, zlasti v Evropi, je 
šla najboljša zemlja po zlu. 
Enostavno zazidali, zabetoni-
rali in poasfaltirali so jo. In 
koiiko pridelkov uničijo pli 
ni, koliko onesnažena voda? 

O Leta 1960 je bilo na sve-
tu žitnih rezerv za 94 dni, 
lani je bila rezerva le še za 
2fi dni . . . 

Vse to so opozorila, ki bi 
nas ne smela pustiti hladne 
Rekel bo kdo: Nikoli še ni 
bilo takšnega izobilja, nikoli 
ni ležalo toliko kruha v sme-
teh? Vse to je res. Ali pa 
opažamo, da .je hrana iz lera 
v leto, 17. meseca v mesec 
dražja? Ali vemo, da je sve-
tovni mir odvisen tudi od te-
ga, da bi bili vsi vsaj za si-
lo siti, kaj t i lačnim je edini 

ideal, biti enkrat sit, pri če-
mer ni več važno kako, na 
kakšen način. 

Pred desetletji nismo mogli 
razumeti, da so kapitalisti z 
žitom kurili ladje, ker niso 
hoteli znižati cen, še m a n j 
pa žito komu podariti. Da-
nes se mars ikdaj tudi sami 
tako vedemo. Ni nam dosti 
mar, če sredi najlepših polj 
rastejo stavbe, če imamo ve-
dno več vasi in kmečkih go-
spodarstev brez obdelovalcev. 
Ne skrbi nas preveč, če v 
nekaterih vaseh že leta sem 
niso videli kmetijskega stro-
kovnjaka, ki na j bi kmečke-
mu človeku svetoval, kako 
proizvajati več in ceneje. 
Briga nas . . . 

Pa nas mora začeti skrbe-
ti, če zvemo še naslednje po-
datke: 

9 Prej omenjenih 25 mili-
jonov ton žita man j kot pred-
lansko leto pomeni za ' lani 
za 100 milijonov ljudi m a n j 
hrane. 

O Vsa srednja Afrika je 
suha, v Indiji čakajo na 
monsunsko deževje, v Ban-
gladešu pa poplave odnašajo 
vasi z zemljo vred. 

Џ Od predlanske žetve do 
lanske se je na svetu rodilo 
osemdeset milijonov ljudi 
več, kot jih je izdilmilo. 

So l judje, ki pravijo, svoj 
kruh dobim pri peku, meso 
pri mesar ju , ka j mi drugo 
mar. Kako je treba ta kruh 
pridelati, kako sočni kotlet 
vzrediti, to je vse premalo 
skrb nas vseh. 

Ste kda j pomislili na to. 
koliko hrane rabi en sam 
človek? Ste pomislili, da v 
dveh riieseclh odrasel človek 
poje toliko hrane, kolikor 
tehta? O tem, da otrok in 
doraščajoči mladostnik poje-
sta -̂ e več? Ste kdai -Rčima-
li, da človek v sedemdesetih 

letih življenja poje 45 ton 
hrane, od zelenjave do mesa, 
od sadja do mleka? Pri tem 
pa je treba pomisliti, da tu-
di vsa živalska hrana zraste 
na polju, da rastejo sočni 
kotleti na travniku in koru-
zni njivi. 

Svetovna avtoriteta med 
znanstveniki, ki proučuje jo 
človekovo okolje, profesor 
Georg Borgström, takole zao-
krožuje oceno našega obnaša-

nja: 
Obnašamo se kot kakšen 

luksuzni klub, ki se ne za-
veda omejenih možnosti tega 
svata, toda naslednja leta nas 
bodo naučila spoznati grozo. 
O tem bodimo prepričani. 

In spet si bomo rekli. To 
ni mo j problem, briga me! 
Na »Titaniku« je igrala ple-
sna glasba, ko se je veliča-
stna ladja potapljala . . . 

JURE KRAŠOVEC 



IZ ŽIVLJENJA ČEBELARJA 

čE SI MODER, BODI ČEBELA 
Najprej je. bilo treba spoznati, kako je s psom: grize ali ne grize. Pes ni grizel, 

prijazno je mahal z repom. Na vrtu je stal precej velik čebeljnak, čebel ni bilo, bilo 
je mrzlo in neprijetno vreme, le tu in tam. pred majhnimi durmi, velikimi le za čebelja 
telesca, so ležale majhne, pridne delavke mrtve. Pomoril jih je mraz. Panji so molčali, 
čakajoč' na pomlad, na dobro tetko Vesno. 

Ob panju je nekdo stal. a ni bil Janžek, bil je premajhen in pretogo je stal. preveč 
mirno. Drugače tudi biti ni moglo: možic je bil lesen, naredil ga je neki brezposelni. 
Janžek ni vedel imena, rezljal je tega svojega lesenega čebelarja v času krize v letih 
1932—1936. Janžek ne ve točno. 

Tik pod Streho čebelnjaka nam je Janžek. ki je leta 1947 prevzel kmetijo na Zgor-
njem Sečovem. pokazal od časa močno načet napis, ki ga je naredil učitelj Plemenitaš 
iz Stražišča leta 1949: 

«Če si moder, bodi čebela, glej, gnana od tajne skrbi, pomladi na delo za zimo 
hiti.« 

Ne mine dan, da ne bi pogledal, kaj delajo! 

Pravijo, da imajo čebelarji dobro srce . . . 

Besede so Janžkov živ-
ljenjski motto, tako smo 
utegnili ugotoviti, ko smo 
se pogovarjali z verjetno 
najbolj pridnim čebelar-
jem daleč naokoli. A Jan-
žek se ne hvali, kot nje-
gove čebele, 26 panjev, 
30 družin . . . 

Sedli smo v prostrano 
vežo, mrzlo je bilo in pes 

je tu in tam zmotil naš 
pogovor. 

»Naš rod,« je začel Jan-
žek, »je tukaj že več kot 
tristo let. Jaz sem tukaj 
od rojstva, a sem vmes 
vandral po svetu. Tudi 
1941 sem bil doma. 2e ta-
krat sem bil čebelar, ko 
pa so prišli Nemci, me 
je učitelj Hegler nagovar-
jal, naj bi ustanovili nem-

ško čebelarsko društvo. 
Nisem nasedel njegovim 
besedam: za to pa že ne 
bom delal, sem si mislil. 
Imeli smo čebelarsko 
društvo že od leta 1923, 
zdaj pa naj bi bil v nem-
škem. Nak, to pa ne. 

Brata Nace in Janez sta 
bila zelo napredna, z Ja 
nezom sva pred vojno 
imela skupaj čebele in 

rada sva jih imela. Nace 
je bil pozneje v Starem 
piskru v Celju, pa v Ma-
riboru, potem pa je šel 
v partizane, kjer je tudi 
padel, prav tako Janez.« 

Janžek ima mogočna 
ramena, trde, kmečke ro-
ke, nemalokrat opikane 
od čebel, so slonele mir-
no na prsih, njegova pri-
poved pa je nemoi^eno te-
kla naprej. 

Po mobilizaciji v nem-
•ško vojsko je Franc Jan-
žek odšel v Avstrijo, na-
to v Italijo, potem pa so 
ga prestavili v Francijo, 
pod Pireneje, kjer je bil 
do leta 1944. 

»Konec avgusta so za-
čeli pritiskati zavezniki 
in 17. septembra sem bil 
že ujet. Ujeli so nas vo-
jaki tretje ameriške arma-
de. Pomikali so nas sem 
in tja, končno pa so nas 
poslali v Anglijo. Takrat 
sem prvič slišal od neke-
.ga ameriškega oficirja, )ci 
me je razorožil, da je v 
Jugoslaviji močna Titova 
vojska. Oficir mi -je še 
dejal: Ti še boš Titov 
vojak! 

Dobro bi bilo povedati 
tudi to, da so k nam pri 
hajali četniški in parti-
zanski oficirji, eni so 
imeli na kapah jugoslo-
vansko zastavo, drugi pa 
zvezde in nas nagovarjali 
za svojo vojsko. Mi smo 
o partizanih že vedeli, za-

to sva se z Perkavsovim 
Matijem javila za parti-
zansko vojsko. Od zavez-
nikov smo dobili parti-
zanske zvezde m tako se 
je zavezniško ujetništvo 
končalo. Peljali smo se 
do Neaplja, nato do Ba-
rija, 23. marca 1945 pa 
smo prispeli v Split, 
kjer so nas dodelili v 
Prekomorsko brigado.« 

Iz Prekomorske briga-
de je Janžka' vodila pot 
v Cankarjevo brigado, 
kjer je od junija istega 
leta lovil skrivače in kot 
pravi, bil marsikdaj v ve-
liki nevarnosti. Bili so 
zagrizeni, tolkli so se za 
zavoženo življenje. 

Mnogokrat se je Franc 
spomnil na svoje čebele 
v domovini, na Janžkovi-
ni. Kaj je z njimi, kako 
jih ravnajo, je letina do-
bra, jih je še ostalo kaj? 
Janžku so vprašanja ro-
jila po glavi. 

»30. novembra -1945 so 
me demobilizirali in od-
šel sem domov. Naca m 
Janeza, s katerim sva 
imela čebele, ni bilo več 
nazaj, padla sta. Poslej 
sem imel čebele jaz, s 
prav takšno ljubeznijo 
kot Janez sem se jim po-
svečal, jih negoval, da-
jal hrano. Spomin nanj 
so . . . « 

Leta 1948 so znova usta-
novili čebelarsko drtiži-
no, leta 1952 pa je njen 

predsednik postal Franc 
Janžek, gospodar na Zg. 
Sečovem pri Rogaški Sla-
tini in ostal tam vse do 
1970. leta. 

Čebele so ga velikokrat 
opikale. a Janžka to ni 
motilo. Tega se privadiš, 
kot vsega drugega, pra-
vi. Navadil se je delati 
brez rokavic, čebel se ríe 
boji in to vedo tudi če 
bele. Poznajo ga in Jan 
žek pozna njih. Včasih, 
a tega je že dolgo, je 
učitelj iz Rogaške Slatine 
pripeljal na Janžkovino 
otroke, da jim pokaže 
njegove čebele, da jim 
razloži kako je vse to 
urejeno, kaj je red in 
kaj je delo. 

Janžek ima diplomo 
Antona Janše tretje stop-
nje in še kar naprej ljub-
kuje svoje čebele, ki mu 
ljubezen seveda vračajo 
Včasih »nabere« tudi do 
700 kg medu, včasih pa 
manj. 

Zgodi se, da letine eno 
•í'no ni. 

Bo pa drugo leto, se 
'.akrat tolaži Franc -Jan 
žek. 

»Ce si moder, bodi če 
bela, glej, gnana od taj 
m* skrbi, pomladi na de-
L,. hiti.« 

Janžek bo napis na če 
beljnaku obnovil. Naj ga 
bero zanamci. . . 

Tekst: Milenko Strašek 
Foto: Drago Medved 

POKLIC 

DIALOG O SREČI 
Zdravo, srečno! Ali res 

prinašate srečo? 
— Ne vem, zares ne 

vem, ampak ljudje tako 
pravijo in i>otem bo že 
držalo. 

Dragan STRBAD je do-
P̂ a iz Kotoribe, majhne 

prijetne vasi tam da-
leč ob madžarski meji. K 
^a-m, na slovensko stran 
sa je čisto slučajno prine-
sla pot — preko časopis-
nega oglasa namreč. Ni pa 
se po naključju odločil za 
Poklic dimnikarja. Da bo 
I ^ t a l dimnikar, se je od-

že mnogo prej, še 
bosonogi fantič. In 

pri tem je ostalo. Izučil 
^ ј е za dimnikarja in od 
J ^ a j je poteklo že ceHh 
f ® ^ let. Zadnja tri leta 
je zaposlen pri Dimnikar. 

v Celju. Poročil se je 
™ si ustvaril družino, 
u s t v a r i l si je srečo! 

"ragan, kaj delate ta-

krat, ko ne »nosite sreče«? 
— Delam, delam, takrat 

imam največ dela. Sedem 
na kolo, potem pa od hiše 
do hiše, od ene gospodi-
nje do druge. 

Kakšen je za vas »sre-
čen« delovni dan? 

— Najbolj srečen in ve-

sel sem. kadar mi gospo-
dinje omogočijo in poma-
gajo, da svoje delo čim 
bolje in čim hitreje opra-
vim, kajti tudi nevljudnih 
in neobzimih gospodinj je 
precej. 

Pravijo, da bo srečen 
dan, če se primemo za 
gumb, kadar srečamo di-
mnikarja. 

— Ja, včasih se kdo res 
prime za gumb, posebno 
ženske, ampak jaz seveda 
ne verjamem, da je potem 
dan zanjo kaj bolj srečen. 
Morda po naključju. Sre. 
čo si mora vsak najti in 
ustvariti sam, šele potem 
bo prava. Lahko si jo tudi 
drug drugemu zaželimo. 

Jaz bi rad zaželel srečno, 
zdravo in uspešno Novo 
leto 1975, vsem bralcem 
Novega tednika. Torej — 
SREČNO, vaš dimnikar! 

Tekst in foto: 
Mateja Podjed 

MIMOGREDE 

Kot bi trenil so minili 
prazinični dnevi. Blišč sil-
vestrske noči je ostal le 
še lep spomin. Nakupoval-
no mrzlico smo prestali 
in laliko rečemo, da je bil 
skok v Novo leto le prije-
ten. Ni pomembno kje in 
kako smo ga dočakali, na 
kak način, ker je Novo 
leto prišlo za vse naen-
krat in povsod. Kjerkoli 
smo bili, smo se ga raz-
veselili, mu nazdravili s 
čašo vina, si stisnili roke 
in zaželen vse lepo svojim 
najdražjim, prijateljem in 
zmancem. Potihoma in tu-
di glasno pa smo zaželeli 
srečo vsem ljudem na sve-
tu, zlasti tistim, ki so jih 
prizadele vojne, lakota in 
elementarne nesreče. Po-
tem pa smo spet odple-
sali y novoletno noč, prvo 
v tem letu, ali pa obsedeli 
v prijetni in - nasmejani 

družbi. In pri srcu nam 
je bilo toplo, toplo. 

Domove smo si okrasi-
li z novoletnimi jelkami, 
lampioni, tako so storiH 
tudi po vseh lokalih, ho-
telih in dvoranah. Prav je 
tako. Ta noč je morala 
biti lepa, najlepša, najbolj 
živahna, vesela . . . 

Tako smo zakoračili v 
Novo leto in spet smo pri-
stali na trdnih tleh. 

Na nekaj pa pri vsem 
tem le ne bi smeli poza-
biti: na smrečice, ki so 
nam krasile stanovanja in 
številne druge prostore in 
so s svojim bliščem v no-
voletnih dneh razveselje-
vale staro in mlado. Zdaj 
ï>a se potikajo po dvori-
ščih, celo pod oiknl in bal-
koni nekaterih stanovanj 

, Ј!Ш lahko vidimo. Z malo 

truda pa bi Zia nje prav 
gotovo lahko lepše poskr-
beli. saj nam tako le ka-
zijo izgled naših mestnih 
četrti. Malo večji otroci 
bi jih na pobudo starej-
ših prav radi znosili na 
kup in jih zažgali. Sicer 
pa, še je čais, da poskrbi-
mo za naše okolje . . , 

M. P. 

V vsak dom 
NOVI 

TEDNIK 



NAGRADNI 
RAZPIS 

Pa smo spet tam. Treba je razdeliti denar — to 
končno ni tako težko, saj smo zapravljati zelo nava-
jeni — treba pa je tudi postaviti novo nalogo. Vendar 
bi še pred tem radi opozorili na nekaj novega. To 
je sicer malenkost, pa vendar. V vsaki naši rubriki 
bo odslej tudi mesto za šalo iz »SAIB uniforme«. NT 
namreč čitajo tudi vojaki in zakaj ne bi še njim kaj 
napisali. Oziroma — zakaj ne bi še oni kaj napisali. 
Saj v vojski se dogaja veliko šaljivih stvar, čeprav 
je sicer služenje vojškega roka zelo resna stvar. Torej 
pričakujemo šale vojakov. 

Zdaj pa razdelimo nagrade. Kako naj začnem, da 
bom bolje povedal. Takole mislimo: razpisane so bile 
sicer tri nagrade, vendar bomo podelili le dve. Denar 
pa bomo razdelili ves, tako da vam ni treba misliti, 
da bomo s preostankom šli mi na kavo. Veste skoraj 
večina je naš razpis vzela nadvse resno. Kako n:igaja 
vreme, kako kmet ne more prodati pridelka, kako vi-
soke so cene (kupci), kako nizke so cene (prodajalci). 

in zato je naša odločitev taka: prvo nagrado dobi 
Boris Arčan iz šmikJavža pri Škofji vasi, drugo, ki pa 
je enaka (150 din), pa Štefka Novak iz Laškega. 

In o čem boste pisali zdaj? Takole smo se odlo-
čili — naj tokrat malo več pišejo naši šolarji. Zato 
pričakujemo prispevke — vesele seveda — ki so se 
zgodili v šoli. To pa seveda še ne pomeni, da lahko 
pišejo le učenci in dijaki ter študentje, ampak tudi 
odrasli, ki so si kakšen vesel dogodek iz šolskih let 
še zapomnili. Kot vedno, čakamo na vaše prispevke 
10 dni po izidu te številke. 

POCENI DO OZIMNICE 
(Prva vagrada) 

Na nižine in kotline se je spustila megla in vedno 
bolj nas tare S'krb za ozimnioo. Zdaj je čas, da se 
založimo г jabolki, hruškami, orehi, zeljem, korenjem, 
čebulo m podobnim. 

V tem času drevesa spremene barvo, spremene pa 
]o tudi kmetje, ker jim v kleteh ostaja krompir, ki ga 
noče nihče kupiti. Barvo pa spremeni tudi matt, ko jo 
obiščejo otroci s praznimi avtomobili m prtljažniki, 
na njih, ter seveda z gajbicami za krompir grozdje, 
jabolka in drugo, kar se da dobiti pri njih doma. 
Zastonj seveda. Celo leto si niso našli časa, zdaj pa 
»saj veš, za na morje je prehladno, pa smo se spo-
mnili nate«. Tako so ceste preobremenjene v teh 
dneh z avtomobili, ki vozijo letino dobljeno za-
stonj, îzsesano iz žuljev mater m očetov. Ljudje, ki 
so vse leto samevali, se zdaj najdejo v največjem vrve-
žu, da zvečer ne vedo, kje se jih glava drži. Toref, če 
imajo sorodstvo, se jim ni treba bati, da jim bi jabol-
ka zgnila po tleh in da se jim bi vino skisalo. Od vse-
povsod se sliši pesem. Pojejo gostje. Gospodar pa je 
tiho, saj ve, da bo kmalu prišla pomlad m ostal bo 
sam s svojim delom na polju, travniku in sadovnjaku. 

B. ARČAN 

NAŠA OZIMNICA 
(Druga nagrada) 

Tudi pri iias smo se nekega neaeljskega jutra spom-
nili, da bi bilo dobro, če gremo po ozimnico. Ker na 
deželi nimamo sorodnikov, smo poslušali priporočila, 
naj se z ozimnico oskrbimo neposredno pri proizva-
jalcu. Ata je torej pripravil avlo, mama gajbice, oba 
1X1 potem skupaj še malo denarja, saj sta slišala, da 
je letos pri kmetih vse zelo poceni in so tr veseli, če 
si kdo le hoče nabrati pridelkov. 

Ze v prvi vasi je šlo po gobe vsaj 60 kilogramov 
irompirja. Ata je namreč pripeljal malo prehitro, za 
hišo so pa bili miličniki. Kazen je ata spravila v tako 
slabo voljo, da je moral ustaviti pri prvi gostilni, da 
SI priveze dušo. Ker je to trajalo malo predigo, je šla 
ra njim. še mama, ki je postala lačna, za njo pa še jaz. 
Skupaj smo zajedli in zapili vsaj nekaj deset kilogra-
mov jabolk. Dobro podkrepljeni smo prišli do prvega 
kmeta, kjer se. je oče z mamo na čelu pošteno skregal, 
'cako da nas hočejo cciganiti, ker tako drago prodajo. 
Kaj misl}jo, da mi denar na cesti pobiramo! Malo sta 
ie potolažila šele potem, ko je kmet prinesel liter mo 
<ta. S kupčijo pa vseeno ni bilo nič. 

Da bi se posvetovali glede nadaljnjega nakupa, smo 
'pet zavili v gostilno, saj je že bil čas za kosilo, kmet 
•M m bil tako dober, da bi nas postregel s klobasami 
ili čim podobnim, česar ima gotovo polno shrambo 
Ker pa nesreča nikoli ne pride sama, je kmalu po od-
%odu iz gostilne ata že drugič vlekel iz žepa mzniško 
lovoljenje. Vračal pa ga ni več, ken je miličnik rekel, 
.!a je tako vinjen, da ne sme voziti. 

Tako smo se domov vrnili z avtobusom. In le jaz 
iem imela v polivinilasti vrečki inalo ozimnice — nekaj 
labolk in tri kostanje. To je bilo vse, kar smo tisto 
nedeljo spravili skupaj. 

Š. NOVAK 

VOJAKCIVE MISLI 
® Vojaški dan teče počasi, dnevi hitro. 

Џ Nekateri imajo glavo samo zato, da 
imajo kam postaviti kapo. 

O Vojaška truba trobi zjutraj najgrše, 
zvečer najslajše. 

Ф Šlem je v vojski redkokdaj prevelik, 
le glava je često premajhna. 

d Nekateri so toliko za mir, da bi šli 
zanj tudi v novo vojno. 

DOMAČA OPRAVILA 
Zdajle, ko se bliža zi-

ma in ko se sneg vidi že 
prav blizu, sem se spom-
nil, kako sem pred leti 
zdravil ozebline. In še 
zdaj me strese ob tej mi 
sli. 

Ozebline so prav nepri-
jetna stvar. Pečejo ko 
sam vrag in le težko se 
jih znebiš. Toda pravijo, 
da se le da pomagati. 
Stara teta Mica izpod 
hriba mi, je zagotovila, da 
se jih po njenem receptu 
zagotovo znebim. Ampak, 
da naj bom tiho. Ni tre-
ba naprej praviti. Saj veš. 
kakšni so ljudje. Med na-
ma naj ostane. 

Potem mi je povedala, 
tisti stari štos, da rmj 
zvečer, ko je hladno, ne-
kaj časa bos tekam po 

NEPOR.WNAN DOLG 

Sedel je v čakalnic 
in čakal, kda j bo pri-
šel na vrsto. Odprla 
so se vrata ordinacije. 
Ven je stopila sestra 
Ln poklicala: »Lisjak, vi 
3te na vrsti!« Vstal je 
in se s počasnimi ko-
raki bližal zobozdrav-
niku. Ves se je tresel 
in šibila so se mu ko-
lena. 

— Kaj pa vas tako 
boli? ga je vprašal. 

— Tale zob mi pro-
sim izderite, je odgo-
voril zbegani možakar. 

— Saj je čisto zdrav! 

—- Prosim, zderite mi 
ga! je še vedno vztra-
jal on. 

— Zdravnik ga je 
poslušal in mu izpulil 
popolnoma zdrav zob. 

— Možakar je dvig-
nil glavo in vprašal 
zobozdravnika: — Ko-
liko pa to stane? 

— Takšne malenko-
sti niso preveč drage. 

— Potem mi pa, pro-
sim, izderite še enega! 

— Za božjo voljo, ka j 
vam pa je! 

— Nič! Kaj ste že 
pozabili, da mi dolgu-
iete denar za »furo«, 
ko sem vam lani pri-
peljal drva. No, zdaj 
je vsaj dolg poravnan! 

.«Štefka Gologranc 

snegu, nato pa dam noge 
v mrzlo vodo. In ozebline 
bodo izginile, kot če bi 
dal sneg pod toplo vodo. 
To sem že dostikrat sli-
šal, tokrat pa le sklenil, 
da poskusim. Morda ho 
pa le kaj pomagalo. 

Res sem četrt ure tekal 
po snegu in tako me je 
zeblo v noge, da sem mi-
slil, da mi bodo odletele. 
Ko sem dal noge v vodo 
se mi je celo zdelo, da 
je topla, čeprav je bila 
izpod vodovodne pipe, ta-
ko je bil sneg mrzel. Dru-
gi dan sem imel vročino 
in kašelj me je posiljeval. 
Копгај sem prišel v služ-
bo. Pa nisem vzdržal. Mo-
ral sem k zdravniku. To-
da med potjo v zdrav-
stveni dom me je srečal 

SI SLIŠAL 

— Sem slišal, da je pri 
nas več zakonov, ki so v 
nasprotju z ustavo. 

— Pa t̂ ega nihče ne iz-
korišča? 

— Tega pa nisem slišal. 

DOBRA CESTA 

— Poziiuš cesto, ki je 
sploh ni treba poprav-
l.jati?, 

— Ne da je ne poznam, 
niti ne verjamem, da bi 
lahko katera bila tako 
dobra. Saj vidiš, da vse 
ceste takoj propadejo, pa 
naj bodo makadamske ali 
asfaltne. Takih, ki jih ni 
treba popravljati pa ni. 

— Kako da ne! Kaj pa 
»timska cesta?! 

SKRBI 

— Ne vem, kaj bo ? 
mano? Toliko dela in skr-
bi imam, da ne vem, kjp 
rnam glavo. 

— A zato vedno nosiš. 
Kiobiik v roki? 

- LOGIČNO 

Srečala sta se Jožck in 
fnupk. 

— Veš Tinček, da boni 
dobil bratca? 

— Kes? Kako pa to 
veš? 

— Veš, lani je bilo ma-
mi slabo in je odšla v 
bolnišnico. In dobil sem 
.sestrico. Zdaj pa je sla-
bo očetu. 

prijatelj Pavle ter mi re-
kel, naj ga ne lomim in 
hodim k zdravniku, ko 
ie vendar najbolj zane-
sljivo domače zdravilo 
proti prehladu. »Domače 
arcneje veljajo za sto 
umetnih,« je še pribil in 
me s tem tako prepričal, 
da sva res zavila k Tur-
ški mački ter se lotila 
domačega žganja. Do de-
set sem štel, potem ne 
več. Alkohola namreč ne 
vrenesem veliko. Kako 
i.em prišel domov skoraj 
ne vem. Zeni sem samo 
povedal, da sem se zdra 
vil, pa mi ni nič kaj ver-
lela. Le spat me je spra 
vila. 

Drugi dan sem se zbu 
dil na pol mrtev. Na no-
gah so me pekle ozebline. 

imel sem vročino in kaš-
l iai sem, v želodcu pa me 
je peklo, kot da bi poje 
del lavo, ki je pravkar 
priletela iz vulkana. 

Zena je poslala po 
zdravnika. Ni me več spu 
stila iz postelje. Toda sai 
veste kako je zdaj z 
zdravniki. Dolgo sem mo-
ral čakati. Tako da so me 
prej obiskali moji tova-
riši. Eni so mi svetovali 
hermeliko in brinje, drugi 
encijan in brinjeve jago-
de, tretji tavžentrože na 
močene v domačem žga-
nju. Ampak nisem jih 
ubogal. Spomnil sem se 
namreč, kako je bilo še 
lepo, ko sem imel le 
ozebline na nogah in mi' 
nila me je vsa ljubezen 
do domačih zdravil 

Kdor išče resnico v vinu, bo gotovo postal le pi-
janec. 

Pri nas je vse več deviz in vse manj devic; tudi 
zaradi deviz. 

Človeka je laže preceniti, kot oceniti. 

Če bi prepovedati misliti, bi gotovo veliko ljudi za-
čelo premišljevati. 

Kdor gleda preveč naprej, si ne vidi pred noge. 

SPET SMO TIS 
Ja, nekaj časa je že preteklo od tedaj, ko 

smo bili s tole stranjo smeha zadnjič pred va-
mi. Za ta naš .smešni molk nismo krivi mi. Mi 
že ne! Za to so krive objektivne težave. Vidite, 
kako tudi nam pridejo prav te objektivne teža-
ve, v katere tako radi zavijamo razne napake 
in nepravilnosti, pomanjkljivosti in pozabljivo-
sti. 

Ugotovili smo torej, da razen objektivnih te-
žav drugega krivca za to, da strani za smeh to-
liko časa ni bilo, ni. S tem je problem popol-
noma rešen in ga ne gre več pogrevati, sicer bo 
še kdo mislil, da imamo kaj za bregom. In 
tako gremo lepo naprej. Spet vas lepo vabimo, 
da nam pošiljate smešne prLsi)evke. Naš glavni 
urednik je obljubil, da bo pri honoriranju upo-
števal tudi podražitev sladkorja in olja. To pa 
že verjetno nekaj pomeni. 

Pa še nekaj vam moramo povedati. Morda 
se vam bo zdelo malo čudno, da šele zdaj ob-
javljamo nagrajene prispevke o ozimnici. Pa ne 
bo brez koristi. Predvsem ne za nagrajence, ki 
bodo dobili nagrade, pa tudi ne za ostale, ki si 
boste lahko pridobili izkušnje za pridobivanje 
ozimnice za prihodnje leto. Vidite, vse je za ne-
kaj dobro. 

Za konec pa še enkrat: čakamo na vaše pri-
spevke. Naj še ponovimo naslov: Uredništvo 
Novega tednika. Gregorčičeva 5, бЗООО Celje, pri-
pišite pa še NTZS. (To pomeni — Novi tednik 
za smeh.) 



Meíl reševalce, ki btxlo pravilnu rešili nagradno 
križanko bo žreb razdelil nagratie v skupni vredno-
sti 350 dinarjev: 
1, NAGRADA: 100 DIN 

2. DO 6. NAGRADA: PO 50 DIN 
Izrezek z Napisano rešitvijo pošljite na naslov: 

Uredništvo NOVEGA TEDNIKA, 6ШИ) Celje, Grigor-
čičeva 5. Na pisemski ovitek napišite NAGRADNA 
KRIŽANKA. Pri žrebanju bomo upoštevali vse rešit-
ve, ki bodo v uredništvu do četrtka. Iß. januar ja . 
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Vodoravno: 1. največje 
niesto v Dalmaciji, 6. upo-
raba znanja v delu, 12. 
smer začrtane ceste ali 
železnice, 13. glavTio me-
sto Burme, v delti reke 
Iravadi, 14. laz, krčevina, 
15. kakovostno gorivo, 16. 
kratica za Planinsko dru-
štvo, 17. starožidovski 
vladar, 18. krema tovar-
ne Zlatorog iz Maribora, 
19. zgolj, samo, 30. kra-
tica za horsepower (konj-
ska moč). 21. človek v 
rani mladosti, 22. župan 
pod Francozi, 23. t u j dvo-
glasnik, 24. ograjen oder 
za boks, 25. rod, pleme 
po latinsko, 26. delavka v 
tekstilni tovarni, 28. gla-
vni vir svetlobe in toplo-
te, 29. zanikovalec boga, 
:v>. mesto ob Nilu, z ve-
liko hidroelektrarno. 

Navpično: 1. s trahotnost . 
2. reklamen tisk, 3. izme-
ček ognjenika, 4. "otok v 
srednjem Jadranu, med 
Skardo in Molatom, 5. 
kazalni zaimek, 6. uvodna 
beseda, uvod, 7. k r a j na 
Notranjskem, 8. krat-.ca 
italijanske telegrafske 
agencije, 9. okrajšava za 
kilogram, 10. nadomešča-
nje učne ure, 11. danski 
pisatelj, ki je po vsem 
svetu zaslovel s pravlji-
cami (Hans Christian), 
15. največji otok Kornat-
skega otočja, 18. bajeslo-
vna reka v grském pod-
zemlju, 21. velike ujede, 
22. jedilnik, 25. pernata 
domača žival, 27. prvi in 
drugi samoglasnik, 28. 
avtomobilska oznaka Sa-
rajeva. 

ZA BISTRE OČI 
Sličici se razlikujeta samo v petnajstih podrobnostih. 
Boste našli vse? 

NAGRAJENI cembra, smo prejeH 152 
n r ö r - i f A i O ' f rešitev. 2reb je razdelil 
n c S c V A L C I nagrade takole: 

Za nagradno slikovno 1. nagrada (100 din): 
uganko, objavljeno 19. de- VESNA KRUMP.-VK, 63302 

Griže, Zabukovica 84 
2. do 6. nagrado (po 50 

din) prejmejo: 
HEDVIKA KRULEČ, 

63204 Dobrna 16 
FRANC BOBNAR. 63270 

Laško, Kidričeva 26 
FERIM) LUP.^E, 63220 

store 75 
KAROLINA LESKOVAR, 

62317 Oplotnica, Gorica 12 
JOŽICA KRAJNC, 63220 

•5tore 13 

Rešitev nagradne sli-
kovne uganke 

Vse ffobe so užitne — 
samo nekatere na žalost 
samo enkrat! 

Preden so začeli igrati 
neko sonato, je dirigent 
nagovoril poslušalce: »Na 
spored se nam ie vrinila 
neljuba pomota. Seveda 
ne bi smelo biti sonata 
Roberta Shutzmanna, tem-
več sonata Roberta Schu 
manna. Razen tega pa ta 
sonata ni Schumannova. 
ampak Chopinova«. 

Mauricea Chevaliera je 
nekega dne ustavil na ce-
sti neznanec in mu dejal: 

»Zdravo, Andrč, kako je 
kaj?« 2e nekaj let se nisva 
srečala!« 

Chevalier mu je vljud-
no pojasnil, da se sploh 
ne poznata, in možakar 
je med mnogimi opravi-
čili odšel. 

čez nekaj dni ga le Che 
valier spet srečal, že od 
daleč je pritekel k njemu 
in vpil: 

»Predstavljaj si, André, 
pred kratkim sem srečal 
moža, ki ti je podoben kot 
kaplja kaplji, veridar sem 
takoj ugotovil, da ni.ñ to 
ti, ker je imel preveč be-
dast izraz!« 

Veliki paleontolog in zu 
olog Cuvier je imel zelo 
rau šparglje, prav .ako pc 
tudi neki abbé, njegov pn 
jaielj. Cuvier jih le ime 
najraje s kisom m jhem 
duhovnik pa v ìuroverr 
manlu. Nekoč je Cuvier po 
vabil prijatelja na fosile 
m velel pripraviti sparghr 
na oba načina, osakemi. 
po njegovem okusu. Pn 
latelja sta se pomenkovale 
in čakala na kosilo. Noen 
krat je zadela abbéeja kap 
Ko je Cuvier videl, aa 
nobene rešitve več. le on 
pri kuhinjska vrata in ukn 
zal: 

»Vse šparglje s кхчпт m 
oljem!« 

MALA 
KRIŽANKA 
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Vodoravno: 1. okusnit 
sladkovodna riba, 7. ko 
zaški poglavar, 8. trenje, 
9. avtomobilska oznaka 
Subotice, 10. večerni po 
jav, 12. predstojnik mo-
škega samostana, 14. dve 
črki iz besede BUR, 15. 
grški otok, 18. pastirska 
pesem Torquata Tassa, 
20. glavno mesto Sirije. 

Navpično: 1. poseben 
izid šahovske part i je, 2. 
ime celjskega pevca Pest-
ner ja , 3. z mesom nade-
vano zelje, 4. okrajšava 
za »tega meseca«, 5. rod, 
pleme, 6. sinov sin, 11. 
velik gorski vrh, 12. nad-
ležna žuželka, 13. krvoloč-
na zver, 16. sovjetski es-
tradni pevec, 17. ribiška 
mreža, 19. okrajšava za 
»imenovalnik«.. 
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Z Bistrice so zadoneli topiči... Ježeš! Narobe bo 
že grcjo v cerkev. Ob deveti imajo uro. Od. St. Ožbolta 
na Bistrico gor pa je še uro hoda Jerca pa je vendar 
upala. 

Z mogočnimi koraki je lovila stezo v hrib in šla, ka-
kor da streljajo za njo. Topiči so pokali in od hribov je 
bučno odmevalo, kakor da se krohočejo divji možje v le-
séh. Po vsakem strelu se je Jerca še bolj pognala. Pot ji 
je curljal po čelu, pihala je ko strgan meh. Prepozna bo, 
prepozna . . . 

^o je prisopla do kapelice pri Mariji Pomočnici, so 
zazvonili bistriški farni zvonovi. .. Zdaj je devet. V cer-
kev grejo in koj bo poroka ... Salamenski dedi copatasti. 
na nobenega se ne moreš zanesti! Kaj bi se še mučila'' 
Ko pride, bo itak že vse pri kraju. 

Obstala je, si oddahnila in počasi nadaljevala pot, tako 
da je prišla šele čez pol ure do cerkve. Tedajci je nekdo 
^vriskal. .. Cuj! Iz cerkve že prihajajo. Poroka je pn 

. .. Čakajte, ko strela vas bom udarila m vam zaso 
Ша vašo ženitovanjsko medico!. .. Vsa divja je racala čez 
sejmišče. Polno ljudi je bilo okoli in ta ali oni je zaklicnl: 

»Glejto jo! Jerca je prišla, Jerca!« 
»Da, prišla, prišla,« je vpila Jerca, »in posvetila vam 

om Bistričanom, da vas bo minila prevzetnost.« 
Toda že je pritekel organist in jo naaanjal: 
»Hz/ro, hitro, da bomo mogli v cerkev!« 

' ^^^ opravili?« se 7e potovka začudila. 
nišče'<,^' ^^ ^^ čakajo. Stopi hV.ro v žup-

Q se je Jerci obraz -zjasnil in zmagovito se je 
pomagalo! Iz Maribora je namreč brzo-

J^^^na gospodu župniku tole: 
"P'^^ožiie Ravnjakovo ženitev! Ovira. Pridem jutri 

opoldne. Jerca T robe j« 
4oša I ^^^^ deveto uro je prinesel šentožbolški pismo-

" župniku to brzojavko. Ta jo je takoj pokazal ženinu 

in nevesti ter Osojniku. To je bil direndaj! Nevesta je za-
čela tuliti in Je o Jerci rekla vse, le dobrega nič; ženin je 
obmrknil in m zinil besede, stari Osojnik pa je robantil 
in zahteval, naj se poroka izvrši, kajti brzojavka je očitno 
kaka neslana šala, ki jo je skuhal knk norčaveš — in 
Jerca gotovo ni bila v Mariboru, župnik ga je zavrnil, da 
poroke ne more opraviti, dokler se ne prepriča, kaj je na 
sporočilu, in da je treba na vsak način počakati in nekega 
k št. Ožboltu poslati, da poišče Jerco. Ujec Miha, ki je 
bd na Ravnjakov kraj za pričo, je raznesel novico o br-
zojavki med ljudi. To je bilo besed in smeha in nekateri 
prešerni fantje so za nalašč začeli vriskati. Ko se je v tem 
prikazala Jerca, so jo obkolili in hoteli spraševati. Ta pa 
je zaničljivo ošvignila množico in ni odgovorila: godrnjaje 
je odšla v župnišče. Tu se je zeletela nevesta vanjo kakor 
osa: 

»Hrupija. hinavka! Da te ni sram!« 
»Tiho, smrklja!« se je zadrla Jerca. »Čakaj, da stan 

ljudje svoje povejo!« 
»Po sili hoče Ravnjaku svojo ciganico obesiti,« je za-

piskala nevestina sestra. 
»Ce Pavlo s tem misliš, si boš jezik opekla. Pavla za 

Ravnjaka ne mara več « 
Ravnjaka je zadelo ko udarec. Tedaj je jx)segcl župnik 

vmes in vprašal: 
»Jerca. ali ste vi poslali brzojav'^« 
»Da, gospod župnik, in prav ste storili, da ste s po-

roko počakali.« 
»Kakšen zadržek vam je znan pri tej zenitvi?« 
»Ah je zadržek ah ni, to je Ravnjakova reč. Jaz imam 

le to povedati, da je nevestin oče hudodelec in da na 
Osojah niti ped zemlje ni njegove.«. 

Ko strela so treščile te besede v ljudi, ki so stali 
okoli. Osojnik je prebledel in se jel močno tresti. Toda 
potem je zagrmel s svojim surovim basom: 

»Ti — Hruplja! Kaj ti pride na misel! Svojega pošte-
nega imena ti ne dam v tvoje gnile zobe —« 

»Ti pa pošteno ime! Goljuf si in Oso je si si prigo-
Ijufal.n 

»Tiiii-ti-ti!« je zaškrtal Osojnik m hotel z levico za-
mahniti. 

Orjaška ženska pa se mu je гагкогасИа tik pred no-
som in zavpila: 

»Koj takoj mi spusti pest! Se nobenega moškega se 
nisem bala in se tudi ne bom. Moški ste vsi vkup lumpi 
in figo vredni — razen gospoda župnika, seveda.« 

»Jerca,« se je oglasil Ravnjak, »obrekovati zna vsaka 
hudobna ženska. Mi pa bi radi zares čuli, kaj moreš 
takemu uglednemu poštenjaku očitati.« 

»Ugleden je marsikak hinavec, pošten pa nikoli, haha,« 
se je potovka zahehljala. »Ta ugledni Osojnik je hotel 
svojemu lastnemu bratu otroka umoriti, ker pa mu to 
ni uspelo, jo je ciganom prodal. Dekle pa še živi' in ni 
več pri ciganih « 

Vsi so bili kakor okameneli od začudenja. Ravnjak se 
je tresel, Osojnik- pa se je vzravnal in zavpil: 

»Poznam to bajko. Vse to si je izmislil oni cigan, ta 
satan. Tudi pri meni je bil in je hotel, da bi mu dal 

• denarja, če nočem, da me očrni. S ciganom m z Jerco, 
ki si je z njim na roko, po se bomo drugje pogovorili«. 

»Hoho, tako lahko se mi ne izmuzneš. Cigana sem en 
edinikrat srečala, to je bilo pred tremi leti, takrat, ko 
sem ga premikastila in spodila, po tistem še nisem spre-
govorila z njim. Cigana ni treba zraven — so še druge 
priče tudi.« 

y>Katere druge, latnivka?« 
»Ponovi to besedo, če si ujxiš!« je zarežala Jerca in 

namerila svojo moško desnico. 
Potem je počasi privlekla iz nedrij pisarne in ga dala 

župniku Bilo je tisto, ki ga ji je dal ravnateh maribor-
ske kaznilnice. Župnik je bral pazljivo in oči'.no je bilo, 
da ga je pretreslo Dal je Ravnjaku. Ta je vrstice kar 
preletel in še, ko ;e čital, je hlastno vprašal potovko: 

»Ah je to dekle, o katerem tu piše. Pavla?« 
»Ce nimaš slame v glavi, ne boš dvomil.« 
»Kje je ciganica? Kje je?« je segel Osojnik vmes. 
»Tega nikomur ni treba vedeti, tebi pa še naimanj. 

Še prehitro jo boš videl, hčer svojega brata!« 
»Ali je Silvester vse priznal?« je spraševal Ravnjak. 



NAIVNE OBLEKE 
Gotovo ste èe slišali o prihajajoči modi »naivnih« oblek, ki nam 

jo tako prepričljivo obetajo in ki bo v najkrajšem času prav gotovo 
prodrla tudi k nam, da se bo v kakšni, morda nekoliko izpeljani in 
prilagojeni obliki pojavila na naših ulicah. 

Prišla je seveda iz Pariza, kjer se je porodila v glavi vodilnega 
kreatorja San Laurenta, se razširila na ostale m zajela skoraj vse 
spomladanske kolekcije. 

Pa je ta moda v resnici nekaj posebnega. Prav ko smo pričakovale 
oprijete kroje^ smo dobile ohlapne linije in široke kroje. »Naivne« oble-
ke so mahave ze ob vratnem izrezu in se širijo vse do spodnjega 
roba. Zato so ohlapne in frfotave in postava se v njih popolnoma izgubi 
Zato ie obleka največkrat prepasana s — spet novo — širokim pa-
som. Kot detajli so priljubljeni všiti žepi, različni izrezi s širokim 
robom in spet široki rokavi, ki so lahko stisnjeni ali kar zvonasti. 

Zdaj, v hladnem času, ko bodo te »naivne« obleke sešite iz toplej-
ših, volnenih materialov, bomo pod nje oblekle tanke pulije, kasneje 
pa jih bomo nosile same. 

Vprašanje: Naša bralka iz Celja to-
ži za bolečinami v prsih; uporabljala 
je tablete Trevintix in nešteto drugih, 
vendar so bolečine ostale. 

Odgovarja dr . Milan Bekčič: Bole-
čine v prsih najpogosteje pr ipisujemo 
srčnemu obolenju, lahko pa bolečina 
izvira iz tkiv v vratu in stene prsnega 
koša, iz drugih organov v prsnem 
košu ali iz organov pod prepono. V 
iskanju vzroka teh bolečin je po-
membno, da nam bolnik p ^ r o b n o 
opiše bolečino, jo točno lokalizira, ve-
deti pa moramo, da na nobenem po-

aročju medicine točna diagnoza ni ta-
ko pomembna kot ravno tu, pogosto 
pa je tudi naj tež ja . Posneti je treba 
elektrokardiogram ter opraviti rentgen-
ske Ш laboratorijske preiskave. Pogo 
sto je koristno, če opazujemo bolnike 
med spontanim napadom bolečine, ali 
če poskušamo tak napad izzvati in 
ugotoviti, ka j ga umiri Treba je iz-
ključiti napade angine pectoris ali dru-
gih obolenj, katere le-ta povzroča, po-
dobnost pa se izgubi, če od bolnika 
zvemo, da se bolečina ne pojavlja pri 
telesnem naporu, temveč pri premika-
nju vratu, kaš l janju in kihanju. Bole-

čina v prsih je znak zelo različnih 
bolezni in glede na to je mogoča splo-
šna diferencialna diagnostika samo pri 
internistu, včasih je potrebno mnenje 
kirurga, ortopeda in drugih. Navajate, 
da ste uporabljali neka j časa Trevintix 
tablete. Te tablete delujejo izrazito 
bakteriostatično na mikrobater i je tu-
berkuloze in se z nj imi zdravijo vse 
pljučne in izvenpljučne tuberkuloze. Ce 
ste invalidsko upokojeni, morate ven-
dar vedeti naravo vaše bolezni. Naj-
bolje pa tK», da se z napotnico sploš-
nega zdravnika obrnete na pregled k 
specialistu v celjski bolnišnici. 

ZLATA 
PRAVILA 

ŽIVLJENJA 
VSE O ŽENI 

Življenje ženske je prazno, če ga 
ne polm ljubiszen. 

Irving Stone 

O ženah je treba govoriti samo 
moškim. 

Nietzsche 

Prava moč ženske je vzrok, zara-
di katerega jo moški ljubi, pa 
čeprav se za tem vzrokom skri-
va tudi najslabše." 

Françoise Sagan 

Ne recite ženski, da je lepa. Po-
vejte ji. da je drugačna kot dru-
ge in odprla vam bo vse dohode. 

Jules Renard 
Ženska, ki se ne lepša, je bodisi 
genialna ali pa nemogoča. In ker 
je genialnih oziroma nemogočih 
žensk malo, se skoraj vse lepo-
tičijo. 

Vicki Baum 

Ženske niso nikdar tako močne 
kakor tistikrat. ko se oborožijo 
2 lastnimi slabostmi. 

Deffant 

Povej mi vzrok: vem da se za 
njim skriva ženska. 

Beaumont 

Vsa dekleta so čudovita! Od kod, 
za vraga, se jemlje toliko nemo-
gočih soprog? 

Angleška modrost 

priporočamo 

Tople moške nogavice iz sintetike, nare-
jene v modnem vzorcu črt in lepih barvah, 
so te dni dobili na oddelku nogavic vele-
blagovnice Tkanina. Proizvajalec je Ključ 
Sarajevo, cena pa 19,40 din. 

V Veleblagovnici T imajo spet na voljo 
znane reprodukcije kot je na primer tale 
Brueglova Kmečka ohcet, ki s tane 534.74 
din. 

Na oddelku za mlade Veleblagovnice T 
lahko izbirate med lepimi pleteninami Ziati-
borka. vse ročno delo pletilj iz Sirogojna, 
nad katerimi bos te gotovo navdušeni. Pla-
šči, jope in pleti nosijo ceno od 534.00 do 
2.050.00 din. 

Če s e navdušujete za turno smučanje , 
vam priporočamo čevlje, ki jih lahko kupi-
te v prodajalni Alpma. Na voljo so manjše 
moške številke. Nizki s tanejo 164,50 din, 
visoki pa 270,00 din. 

Praktičen gospodinjski pripomoček je 
pasirka za krompir in nekatere vrs te zele-
njave, s tremi priključki, uvožen iz Italije, 
v Tehnomercatorjevi prodajalni Plastika g« 
lahko kupite za 64,15 din. 



ŠPORTNIKA CELJA 74 

Tudi letos smo v uredni-
štvu NT in RC izvedli tradi-
cionalno anketo, kdo so bili 
najboljši športniki v celj'Siki 
občini v lanskem letu. V 
ocenjevanju so sodelovali 
stalni športni sodelavci špor-
tne strani v NT in šport-
nega pregleda v RC, nekateri 
člani sveta sodelavcev in 
športni funkcionarji iz Celja. 
Izid ankete je pričakovan, 
saj so se na prvih mestih 
pojavili športniki, ki že vr-
sto let »kraljujejo« v ce;lj-
sk! občini in mnogo pome-
nijo tudi v zveznem ter med-
narodnem merilu. Malo je 
novih imen, po številu pred-
stavnikov med najboljšimi 
pa prevladujejo atleti, ro-
kometaši, strelci, keglavke, 
smučarke in jadralci, torej 
predstavniki tistih športnih 
panog, ki v našem mestu 
največ i>omenijo. 

Vrstni red: ŠPORTNIK 74: 
1. Peter Svet (atletika) .109 
točk, 2. Vlado Bojevič (ro-
komet) 89, 3. -^Branko Les-
kovšek (jadralno modelar-
stvo) 88, 4. Zdravko Pečar 

(atletika) 59, 5. Stanko Li-
sec (atletika) 42, 6. Tone Sa-
gadin (košarka) 40, 7. Jano 
Bervar (šah) 33, 8. Marjan 
Dobovičar (streljanje) 21, 9. 
Tone Jager (streljanje) 19 in 
10.Mičo ' Mijak (atletika) 15 
točk. 

Sledijo: 11. Marko Kliinar 
(jadralno letalstvo) 14, 12. 
Miha Bojevič (rokomet) 13, 
13. —14. Viki Vanovšek (keg-
ljanje) in Prane Peperko 
(jadralno letalstvo) 9, 15. — 
16. Marjan Dobrajc (nogo-
met) in č r t Rojnik (jadral-
no letalstvo) 7, 17. — 18. Ni-
ko Kavčič (kotalkanje) in 
Bojan Levstik (rokomet) 5, 
19. Stane Farteij (jadralno 
modelarstvo) 4, 20. Jure Ko-
ren (rokomet) 3, 21. Milan 
Pevnik (rokomet) 2 in 22. 
Jože Lubej (kegljanje) 1 
točka. 

ŠPORTNICA 74: 1. Nata-
ša Urbančič (atletika) 110 
točk, 2. Danica Urankar (at-
letika) 92, 3. Magda Urh 
(kegljanje) 77, 4. Eva Lud-
vig (kegljanje) 72, 5. Andre-
ja .Tezernik (smučanje) 51, 
6. Janja Marine (kegljanje) 
47, 7 . - 8 . Nataša Dermol 
(atletika) in Eva Završnik 
(konjeniški šport) 24, 9. Dra-
gica Kolar (odbojka) 23 in 
10. Barbka Jug (smučanje) 
16 točk. 

Sledijo: 11. Lučka Užmah 
(šah) 12, 12. Metka Lesjak 
(odbojka) 10, 13.— 14. Nika 
Blagotinšek (plavanje) in 
Marjana Kopitar (atletika) 
6, 15. Duška Boben (plava-
nje) 5, 16. —17. Mateja Jakob 
(kotalkanje 1 кз Metoda Ka-
stelic (atletika) 3 točke. 

Utemeljitve za posamezne 
športnike im športnice ver-
jetno ni treba navajati, saj 
se vsi dobro spominjamo 
njihovih uspehov v lanskem 
letu. V imenu uredništva 
jim želimo, da bi tudi v le-

tošnjem letu dosegli теај 
takšne, če že ne boljše uspe-
he, ki so v ponos nj im sa-
mim in celotnemu športne-
mu Cedju. TONE VRABL 

ŽELJA DOSEŽENA 

Lepšega športnega novolet-
nega darila si nismo mogli 
želeti. Ko smo nekaj dni 
pred novim letom izvedeli, 
da so atletskemu Celju za-
upali organizacijo balkanskih 
atletskih iger leta 1976, smo 
bili vsi veseli. To je prizna-
nje O l j u kot mestu športa 
in priznanje Sloveniji, kjer 
doslej takšne igre še niso 
bile organizirane. Seveda pa 
je prevzem takšnega tekmo-
vanja tudi velika obveza, v 
katero pa ne smemo dvo-
miti, da je Celjani s pomoč-
jo ostalih ne bi uspešno iz-
peljali. 

Torej čez dobro leto se 
Celju obeta doslej največja 
športna prireditev, lahko bi 
celo rekli »olimpiada v ma-
lem«. Nastopile bodo repre-
zentance Bolgarije, Romuni-
je, Grčije, Turčije, pò vsej 
verjetnosti tudi po dialjšem 
času Albanija (odnosi se 
boljšajo) in sevedia domači-

ni. V vseh ekipah je cela 
vrsta atletov, ki sodijo v 
sam vrh svetovne atletike, 
kar vsekakor obeta zanimive 
dvoboje v našem mestu. Pre-
pričani smo, da bo to tek-
moviuije preraslo do sedaj 
največjo športno prireditev 
v našem mestu — polfinale 
za atletski pokal. Organiza-
torji so si takrat nabrali no-
vih izkušenj (brez pripomb 
so prireditev odlično izpe-
ljali!) in torej Ш dvomiti, 
da ne bu tudi balkaniade. 

Seveda pa organizacija zah-
teva tudi rešitev določenih 
zahetvnih nalog: nadaljna 
ureditev stadiona, izpoFK>lni-
tev sodniškega in organiza-
cijskega kadra, zagotovitev 
ustreznih prenočitvenih pro-
storov, pravočasna reklama 
pomembnega tekmovanja in 
ne nazadnje. — pristop vseh 
v našem Celju in okolici, da 
s skupnimi močmi izpelje-
mo sicer težko, vendar hva-
ležno nalogo: organizacijo 
balkanskih atletskih iger. 
Pristanek sta že dala občin-
ska skupščina in TTKS, po 
prejšnjih rezultatih pa pri-
čakujemo tudi pomoč osta-
lih. Zavedati se je treba ne-
česa: to niso samo igre atlet-
skega društva Kladi var, am-
pak celotnega (^Ija, Slove-
nije in v določenem pomenu 
tudi Jugoslavije. Torej: za-
upali so nam, zato čimprej 
štartajmo, da nas (v atlet-
skem besednjaku!) čas ne 
bo i>ovozil! Atletskim delav-
cem Kladivarja pa: pri po-
gumni odločitvi za prevzem 
organizacije BAI bomo vsi 
{»magali, kajti gre za Celje! 

T. VRABL 

Komisija za šport ln rekreacijo pri Občinskem sindikalnem 
svetu v Žalcu je tudi letos pripravila delavske športne igre, ki 
se jih je udeležilo več kot 1000 delavcev športnikov ix 20 TOZD. 
OOZĐ in drugih organizacij. Igre so potekale v dvanajstih športnih 
panogah. Izvesti bi morali še smučanje, vendar je zaradi pomanj-
kanja snega le-to odpadlo. Največ nastopajočih je bilo v keglja-
nju, k.ier je nastopilo kar 600 posameznikov, ekipno pa v namiz-
nem tenisu, kjer je nastopilo J4 ekip. 

Tekmovanje je bilo razdeljeno v dva razreda in to v kvalitetni 
ln množični razred, starejši člani in članice. Nasploh pa velja 
ocena, da je v lanskih delavskih športniti igrah nastopilo premalo 
ženskih ekip glede na število zaposlenih. 

Končni vrstni red — kvalitetni razred: 1. SIP Šempeter 1010 
točk 2. TT Prebold 915, 3. Ferralit Žalec 845, 4. Juteks Žalec 750, 
5. TN Polzela б̂ О točk Itd. Množičnost: 1. TT Prebold 310, SIP 
Šempeter 220, 3.—4. TN Polzela, Ferralit Žalec 200. 5. Jfuteks Ža-
lec 160 točk itd. Starejši člani: I. Aero Šempeter 160 točk, 2. In-
štitut Žalec 130, 3,—4. DEM Podlog, TN Polzela 70, 5. TT Pre-
bold 50 točk itd. Ženske: 1—2. TN Polzela, TT Prebold 100, 3. 
Občina, 4 . - 5 . VVZ Žalec, Ferraht Žalec po 30 točk Hd. 

Zaključna prireditev bo 18. t. m., prenašal pa Jo bo tudi 
Radio Celje. Najboljšim ekipam bodo podelili nagrade, pokale, 
diplome in priznanja. T. Tavčar 

Končane so lu. jubilejne 
sindikalne športne igre! Re-
zultati so pred nami in lali-
ko smo zadovoljni. Start, 
začet pred desetimi leti, je 
rod.l veiike rezultate! 

Rezultati letošnjih iger — 
ČLANI (v 11 športnih pano-
gan je nastopilo 69 osnov-
nih Sindikalnih organiîiacij): 
1. ITC 563 točk, 2. Aero 548, 
3. Elvio 518, 4. Cinkarna 483, 
5. Zlatarna 479, 6. Ingrad 
474, 7. Železarna бгд>ге 461, 
8. Prosveta 444, 9. Gradiš 
403 Ш 10. Toper 383. Sledijo 
Po vrstnem redu vsi sodelu-
joči: PTT, Železnica, Savi-
nja, Merx, LB, Sava, Trans-
jug, Avtomotor, Cestno po-
djetje, Elektro, Avto Celje, 
UJV, Metka, žična, SDK, Ni-
vo, Obnova, GG, ZNG, Ob-
čina, TMC, Zapori, Izletnik, 
Geodetski zavod, Pinomeha-
nika, Etol, ŠKIMC, Remont, 
Ključavničar, Elegant, Kli-
ma, (Carinarnica, Plinarna, 
Interevropa, Pohištvo, Mes-
nine, Zdravilišče, Prevozni-
štvo, OŠ Vojnik, Center, 
Elektrosignal, Javne napra-
ve, Sodišče, Postaja miiice. 
Tkanina, Tapetništvo, OS Do-
bma, Avtokleparstvo, TSS, 
liibela, NT-RC, Bolnica, Obrt-
niki, Zdravstveni dom, C& 
KA, Oš Hudinja, Primorje, 
Elektromehanika in DPO. 
Zmagovalci p>o posameznih 
panogah: ITC (nogomet, ro-
komet, mali nogomet), AERO 
(košarka, plavanje, namizni 
tenis), EMO (streljanje), In-
grad (odbojka, kegljanje), -
NIVO (smučanje) in želez-^ 
шса (šah). 

Starejši člani (v šestih 
športnih panogah je nasto-
pilo 31 osnovnih sindiiîalnih 
organizacij): 1. železarna 191 
točk, 2. Aero 188, 3. Cinkar-
1Ж 180, 4. ITC 160, 5. Toper 
136, 6. EMO 130, 7. UJV 117, 
8. Savinja 106, 9. Avtomotor 
103 in 10. ŽelecEMca 95 točk. 
Sledijo po vrstnem redu vsi 
sodelujoči: Elektro, Ingrad, 
Žična, ZNG, Obnova GG, 
Etol, NIVO, Gradiš', LB, 
Cestno podjetje, SAVA, Ob-
čina, Bolnica, Prosveta, Met--" 
ka. Elegant, Metalka, Posi, 
zdr., Center in Zlatarna. 
Zmagovalci po ix)sameznih 
panogah: železarna (mali no-
gomet), Aero (smučanje in 
namizni tenis). Cinkarna 
(streljanje), EMO (plavanje) 
in Ingrad (odbojka). 

Članice (v šestih športnih 
panogah je nastopilo 31 
osnovnih sindikalnih oi^:ani-
zacij): 1. Ingrad 200 točk, 
2. Aero 181, 3. Cinkarna 171, 
4. ZNG 155, 5. LB 152, 6. 
Toper 133,' 7. Prosveta 116, 
8. Savinja 115, 9. Elektro 
108 in Sava 96. Sledijo: ITC, 
Javne naprave, UJV, Občina, 
Gradiš, Elegant, Metka, Geo-
detski zavod, EMO, SDK, 
NIVO, Zdravilišče Dobrna, 
Obnova, Tkanina, DPO, TMC, 
Avtomotor, Aurea, Center, 
Etol in Železnica. Zmagoval-
ci рк) posameznih panogah: 
Ingrad (streljanje, namizni 
tenis, odbojka), Aero (keg-
ljanje), ZNG (plavanje) in 
Prosveta (smučanje). 

Podelitev prisaianj vsem 
sodelujočim bo koncem ja-
nuarja in o tem bomo še 
poročali. 

NEPLAVALCI POZOR! V 
ponedlejek se je začel v zim-
skem bazenu posebne šole 
tečaj za odrasle neplavalce. 
Tečaj t raja deset dni brez 
sobot in nedelj od 19.30 da-
lje za 150 din! Lani se je 
tako naučile plavati preko 
sto odraslih neplavalcev! Te-
čaje bodo organizirali tako 
dolgo, dokler bo dovolj pri-
jav! Prijave (pogumno!) 
pošljite na zvezo za športno 
rekreacijo v Celju! 

T. VRABL 

Celjski alpinisti so dobili svoj kotiček v Novem tedniku. Odslej bomo (skoraj) 
v vsaki številki pisali o njihovem delu, uspehih, problemih, dosežkih in napotkih, 
kako se na j »nealpinist« obnaša v gorah. Za sodelovanje smo pridobili znanega al-
pinista in dvakratnega udeleženca himalajske odprave (da drugih uspehov ne našte-
vamo) Cirila Debeljaka — Cica. Danes je pred vami prvi zapis in upamo, da boste z 
njim zadovoljni. Sicer pa, oglasite se in tisti, ki hodite v gore, tudi ka j napišite. 

Prav je, da tudi alpini-
zem kot športna plat pla-
ninstva, najde svoj pro-
stor na tej strani. Dolžni 
smo dati v javnost svoje 
delo in povedati kdo smo, 
kaj delamo, in kje je na-
še mesto v jugoslovan-
skem alpinizmu, kd zad-
nja leta vzt,rajno in uspe-
šno lovi korak z močni-
m.] alpskimi narodi sveta. 
Pa KuóÁ zato, ker sodi Ce-
lie s svojo alpinistično 
tradicijo in današnjo mla-
do generacijo med najmo-
frr^iše slovenske odseke. 

S koledarsko zimo se 
zp-čenia tildi zimska alni-
n^^-^čna sezona. Lani je 
Ofisek z 10 člani m 10 
priora vn-ki о-ет>1е7а.1 3.56 
VTrponov v?eh težavnoi^t-
îi'h ^topeni, od teea 10 
nrvfvnstvenih «iTTneri idve 
^•mski). Lfvtošnia zima ie 
^ y prvih fíneh nrinesla 
snažno v v^em ч1о-

svetu 
J ^ e Savin icirrîh Ain in 
J^'ii^wr blip V t.eh dneh 

oWeeane in Ce-
fTTin,io T>ri tern v e l i k 

V оН11Чп 
so Won,,- AO Cí-1'a 

ОргалљШ od 21. 12. 1974 

do 5. 1. 1975 naslednje 
¿àmske prvenstvene vzpo-
ne in ponovitve: 

Vzhodna stena Male 
Rinke — Cicova smer — 
V. tež. stopnja (prvi zim-
ski vzix>n): Jošt, Canžek, 
Mesarec (10 ur). 

Vzhodna stena Male 
Rinke — Dušanov feteber 
— III. (zimska ponovi-
tev): Geršak, Vodišek (5 
ur). 

Južna stena Mrzle gore 
— nova direktna smer V 
-f-: Knez_ Vodišek (3 dni 
v presledkih). To novo 
smer sta prvič ponovila že 
čez tri dni v 6 urah Knez 
in Paiir. 

Mrzila gora — Hudi 
prask (zimski vzponi) III . 
Geršak, Glažar, Žunter, 
Inkret. 

Turska gora — Tschado-
wa smer — III. (zimska 
ponovitev): Knez, Mesa-
rec, Srebot, Nadu (7 ur) . 

Vzhodna stena Križa — 
smer skozi okno — IV. 
(druga zimska ponovi-
tev): Canžek Vodišek (5 
ur). 

Severna stena Dedca — 
Sarina poč — V-f (prvi 

zimski vzpon): Jošt, Can-
žek. 

Severna stena Dedca — 
Leva (Debeljak ova) V. 
(druga zimska ponovitev): 
Vodišek, Planinšek. 

Poleg plezalne smeri je 
bilo izvršenih več pristo-
pov na vrhove Rink. Raz-
mere relativno ugodne, v 
vzhodnih in severnih ste-
nah veliko ledu. Sneg v 
glavnem pršič, pod ste-
nami in na grebenih po-
ledenel sneg. 

AO Cîeije vabi planinke 
in planince (nad 16 let) 
v PLEZALNO ŠOLO 

Pričetek 23. januarja ob 
18. uri v pdsami PD Ce-
lje, Stanetova ul. (Pro-
gram in podrobnejša na-
vodila v naslednji številki 
NT) 

Obvestilo: Cesta do slapa 
Rinke prevozna — verige ob-
vezne. Zimski sobi na Ok-
rešlj« in Korošicl odprti. Po-
ti na Okrešelj, Klcmenškovo 
in Vodole kopne, vzponi na 
vrhove izredno zahtevni. Ob-
vezne dereze, cepin ln varo-
vanje « vrijo. Turski žleb. 
Škarje, Kamniško eedlo > 

Okrešlja, Kopin.škovs, Roba-
nov kot — leden skorjast sneg. 
Grebeni skrajno nevarni — 
vodni led. Sneg: (Mirešelj 30 
cm. Savinjsko Mdlo, KvroÜ-

ca, Podi pod Skuto 1 m. Opo. 
•orilo: nov sneg, ki bo padel 
na sedanjo ledeno podlago, iz-
redno nevajrea za plazove. 

Oo 



UMOR 

РсЧа človeške usode so ta-
ko različna, človek obrača, 
narava obrne. Tudi Kristina 
Kozale, 50-letna mati, je vse 
življenje obrat^ala, garala, da 
bi njena hčer bolje zaživela. 
Pa vendar je mati narava 
nazadnje drugače obrnila. Du-
še 'па zaostalost in močna 
zmedenost so premagali nje-
na materinska čustva, ki jih 
je skozi vse življenje skrbno 
negovala. 

Vaščani Lesk ovca pri Kr-
škem, še posebej pa njeni 
sostanovalci na gradu Auer-
šperg se z grozo v očeh spra-
šujejo, kako je tisto nedeljo 
29. dec. z jutraj moglo pi'iti 
do tako strašne tragedije. 

Ta večer so dolgo bedeli. 
Pri sosedovih je bilo žeruto-
vanje m cela hiša je bila na 
nogah. 15-letna Veronika in 
njena mati Kristina sta se 
nekaj pred polnočjo odpra-
vili spat. Nekaj po F>olnoči 
so fantje prišli po Veroniko, 
toda mati jim ni hotela več 
odpreti. 

Veronika takrat verjetno že 
ni ž.vela. Mati jo je z dvema 
udarcema s kladivom po gla-
vi najprej omamila, nato pa 
pograbila še sekiro in nož 
ter jo obglavila. Naslednje 
dni je samo tavala po vasi. 
Za Veroniko je dejala, cto 

preživlja novoletne praznike 
pri stari mami. V torek na 
Silvestrovo je šla k sosedu 
Gorencu voščit z besedami: 
»Srečno Novo leto. Vi ga bo-
ste imeli, jaz pa ne.« 

Kristina je kasneje posku-
šala narediti samomor. Bila 
je že na bregu Save in se 
udarjala s kamnom рк) glavi, 
kasneje je zabredla v vodo, 
a se je vrnila. Kot je kasneje 
povedala sosedom, jo je ne-
kaj vleklo nazaj. 

Kristina je tavala vse do 
četrtka ko je v gozdu našla 
Rozalija Pungarčič. z rokami 
je grebla po zemlji. Pungar-
čičeva je odhitela po pomoč 
in skupaj z Anico Jelen sta 
jo odpeljali proti domu. Med 
potjo je ves čas nekaj ne-
razumljivo mrmrala. Slišalo 
.se je 5дто: »Ne povedat, ne 
F>ovedat . . .« 

Anica Jelen pravi: »Ko smo 
prišle pred njena vrata, se 
je upirala. Ni hotela noter. 
Pravila je, da gre spat k 
s-v'oji materi.^ Morala sem ji 
na silo vzeti ključ. Ko sem 
vstopila, je nekaj smrdelo. 
Potem sem odgmila posteljo. 
Zagledala sem Veroničino s 
krvjo namazano glavo. Zavpi-
la sem in zbežala.« 

Kristina se je vlegla na tla 
in prekrižala roke. Do priho-
da miličnikov je ležala kot 
mrtva. Kasneje je milični-
kom še pokazala morilsko 
orodje, v zaporu pa jo je 
dokončno zlomilo. 

Kaj je privedlo Kristino, 
da se je tako strašno spot 
zabila nad hčerjo? Tega ver-
jetno še danes nihče ne mo-
re zagotovo povedati. 

Bolezen vsekakor. Kristina 
je bila duševno zaostala. Nje-
no pamet bi lahko primerjali 
samo s pametjo otroka. Lan-
sko poletje je bila tri mese-
ce tudi v bolnišnici v Lju-
bljani — Polju. Nazaj je pri-
šla nekoliko bolj zdrava, či-
sto normalna pa tako nikoli 
ni bila. 

Po drugi strani pa težko 
verjamemo, da bi tako gnu-
sen zločin lahko izvršil čisto 
normalen človek. Sicer pa bo 
o stopnji njene duševne pri-
zadetosti povedal svoje mne-
nje še psiholog. 

Vendar pa se lahko vpra-
šamo: kdo je pustil mlado 
Veroniko ob bolni materi, če 
je bilo jaSno, da je lahko 
nevarna za okolico. Sosed 
Prane Gorenc pravi, da je ho-
tel vzeti Veroniko njen oče, 
kljub temu, da ima svojo 
družino. Vendar pa je soci-
alna delavka hotela, da Vero-

nika ostane pri materi, ki 
jo je drugače imela zelo rada 
in je lepo skrtela zanjo. 

Mnogi, ki so Kristino po-
znali, zatrjujejo, da tako 
močno kot je Kristina lju-
bila svojo hčer in toliko, kot 
je dala zanjo, verjetno mar-
sikatera duševno normalna 
mati ni dala svoji hčeri. 

Ob neki priložnosti je Ce-
rovšek Terezija vprašala Ve-
roniko: »Se nič ne bojiš ma-
me, ko je takšna?« 

»Kaj, ko me im.a pa tako 
rada.« je odgovorila Vero-
nika. 

In res je mati vse dneve 
dninarila pri sosedih, da bi 
ime!a njena Veronika vsega 
dovolj. Sama pa si je od 
ust pritrgovala. Pogosto ni 
jedla kosila z izgovorom, da 
ni lačna. Vse je nesla svoji 
Veroniki. 

V trenutku obupa je po-
gosto govorila, da si želi 
Veroničine smrti, zakaj po 
njeni smrti ne bo nihče 
skrbel zrm'o. I.judje pa jo 
todo zaničevali kot so njo. 

Čeprav se sliši absurdno, 
pa vendar je mogoče tudi 
ljube:3en do otroka povzro-
čila v bolni glavi matere 
odločitev o zločinu. 

Je pa tu še eno dejstvo, 
ki je po vsej verjetnosti 
tudi vplivalo na Kristino. 

Pred leti je vstopila v 
jehovo vero. Hčer je kmalu 
izstopila, ker je spoznala 

nesmisel vsega, Kristina i>a 
je še naprej hodila k Rep« 
Mihaeli, ki jo je vpeljala v 
to vero. Franc Gorenc pra-
vi, da ji je Repetova pK>go-
sto brala (Kristina ni znala 
brati) knjige o jehovski re-
ligiji. 

Kristina v duševni zaosta-
losti verjetno ni pravilno 
razumela nauka jehove vere. 
Pogosto je fantazirala o sod-
nem dnevu. Sosedom je tudi 
pripovedovala, kako se bo-
sta ona in njena hčer F>o 
smrti vrnili živi nazaj na 
Zemljo nekje v Judovski de-
želi. 

Pretirana materinska lju-

bezen, zmešani pojmi o reli-
giji, duševna zaostalost, vse 
to se je verjetno v trenut-

kih zmedenosti pomešalo v 
bolni duševnosti Kristine in 
tisto nedeljo z jutraj porodi-

lo straSen sklep, ki je mla-
do Veroniko stal življenje. 

SREČKO SROT 

Franc Gorenc Anica Jelen 

Grad Auersperg pri Krškem 



PROMET: 
LANI DOBRO 
Inšpektor UJV telje 

Franc Salobir nam je po 
koncu lanskega leta po-
stregel z razveseljivimi po-
datki o stanju na cestah, 
za katere bkrbi celjska 
Uprava javne varnosti. La-
ni je bilo 108 smrtnih žr-
tev, medtem ko leta 1973 
kar Ш . Manj je bilo tudi 
nesreč z lažje ïn težje po-
škodovanimi, medlem ko 
je materialna škoda prib 
ližno takšna, kot <eto dni 
prej. Vseh nesreč .je bilo 
lani nekaj več kot 1000 (le-
ta 1973 preko 5000). pri 
tem pa je bilo lažje in 
težje poškodovanih leoo 
(leta 1973 pa nekaj čez 
1600) ljudi. 

Kje so vzroki za boljše 
stanje na naših cestah? 
Predvsem v novem pro-
metnem zakonu, Ki .je bil 
sprejet oktobra, ter stal-
nïh akcijah, ki jih izvajajo 
miličniki. Samo Celjani so 
1аш izvedli 74 akcij, sode-
lovali pa so tudi v devetih 
republiških akcijah. Ker 
se takšno delo ponavlja že 
nekaj let, je tako lani tudi 
rod'ilo prve pozitivne re-
zultate. Razumljivo je. da 
bodo s takšnim delom na-
daljevali tudi letos, saj vsi 
skupaj ne želimo, da bi 
bile naše ceste pokopali-
šča. Ob vsem tem pa ne 
smemo pozabiti tudi na 
voznike, ki se prilagajajo 
stanju na cestah. To je tu-
di ed'ino pravilno, saj sta-
ri pregovor še veilno drži, 
da »gora ni nora, nor je 
tisti, ki gre gor« ali cesta 
se ne bo prilagajala vozni-
ku, ampak se mora voznik 
njej. Sicer so še težave. 

TV 







LJUBEZEN PO SVETU 

i l ' ÍT'í-L . -i« '.'•"íi^-íj ^^^^^ i-feí y ^ 

Aluki So v Nizozemsko 
Gvajano v Južni Ameriki pri-
nesli svoje običaje iz daljne 
afr iške pradomovine, od Ico-
der so jih na ameriški kon-
tinent pripeljali kot sužnje. 
Med ostalim j im je v krvi 
prav grozničav s t rah pred 
»bombile-Kluhovi«. 

Bombile je pravzaprav spol-
na bolezen, katero so med 
spolno zdrave čmce že v 
Afriki prinašali arabski lov-
ci na sužnje, ki so po afri-
ških vaseh lovili moške za 
suženjsko delovno silo, de-
kleta in žene pa posiljevali. 
To Se je Alukom dogajalo 
tudi v novi domovini, sa j so 
razuzdani belci pogosto vdi-
rali v črnske vasi in si vzeli 
diekleta, če se j im je zaho-
telo. 

Panični strah pred bombile-
duhovi, ki v žensko prine-
sejo bolezen, je tudi zaradi 
tega tako velik, ker dekle 
ali ¿ensko, ki bi dobila bo-
lezen, brez usmil jenja izže 
nejo iz vasi. Ravno zaradi 
tega se Aluku dekle ne bo 
zleija prostovoljno spečala z 

neznancem. Toda tudi z do-
mačimi fanti ^ in možmi so 
dekleta in žene na moč pre-
vidne. Morda po izkušnjah 
iz pradomovine izhaja vero-
vanje, da zli bombile-duhovi 
nikoli ne napadejo ženske 
Čez dan. Zato ženske tega 
plemena nosijo čez dan svo-
ja tesno oprijeta krila, Id 
pa jih širokogrudno o d v i ^ -
jo, čim se stemni. NikoM 
Aluku moški ne bo mogel 
prepričati ženske, da bi se 
mu vdala čez dan — so pa 
zato čez noč veliko bolj do-
stopne in ljubeznive. In še 
takrat se na j r a j e vržejo lju-
bemu v ljubezenski objem, 
če so do pasu v vodi — tudi 
t j aka j bombile ne more, kar 
So najbrž tudi davne izkuš 
nje. 

Zato pri Alukih še danda^ 
nes velja: Ljubiti ne moreš 
nikoli podnevi — le v obje-
mu temne noči. 

Na sliki aluško dekle, čez 
boke in v mednožje si je po-
vezala pisano rulo, tesno 
pri t isnjeno v obrambo proti 
lx>mbile-dfuhovam. 

V DVAJSETIH DNEH OKOLI SVETA (4) 

iNčijiJucj O ifcuii, како sem 
¿.ÍU.4CU.I LSÁai rojiuíio Ui&ü 
ivuuyarua iiwpuixga. 

iz i iojruui uo üomba-
ya, üo viioaruh vrat mdy-
аке poooeiuie, ao mesta 
lOtti Ш KUge, kot je ne-
K,ao suKovitü poimenoval 
aanes ze več кос osem-
uiiUjonsKO mesto, je tra-
jad iec na 4.40U km doigi 
poci пекао čez pet uir. U 
indij i , kl m e n cez 3 гш-
iijone kv. km in ima sko-
ra j 60U milijonov prebi-
vaicev^ vemo mnogo in 
шаш. K.0 šem iz vseh vi-
rov naoral vse pnviačne 
lu ¿naoime podauKe o og-
ГОПШ1, nam prijateijsici 
aežeii, ki srka življenjske 
moči m doživlja tragedije 
ob Gangesu, Bramapujtri 
Ш Indu, sem se spomnü 
na mojo najbol j zvesto 
življenjsko prijatelj ico — 
na fcnjdgo. V najbol j ros-
nih otroških letih semdo-
DÜ v dar Knjigo o džtmg-
U. Zgodbo, ki mi je s 
filmsko čarobnost jo zasa-
dila v srce podzavestno 
naklonjenost in ljubezen 
do neznane Indije Koro-
mandije. 

Ali ni najlepše dosanja-
ti sanje, še preden jih 
pregazi kruta resničaiost? 

Bil sem hvaležen p>oto-
valni vnemi, sa j sem si 
Indijo pnsi ikal skorajda 
tako^ s pomočjo biografi-
je o Gandhiju, kot sem jo 
doživel. Pa vendar moram 
napisati, kako me je za 
nos potegnila tiha želja, 
da bi napravil ekskluziv-
no repoi-tažo o že umrlem 
pisatelju, mladim in sta-
rim znane njegove Knji-
ge o džungli, o Rudyardu 
Kiplingu. 

V zaprašeni, drobni 
knjižici sem že doma pre-
bral, da rojstna hiša Ru-
dyarda Kiplinga stoji v 
Bombayu. Mojster krat-
kih zgodb se je rodil v 
Ek>mbayu leta 1865 in 
umrl 1935. leta. Je že res, 
da je zgodnja leta preži-
vel v Indiji , se šolal v 
Angliji in se nato pri 
osemnajstih vrnil domov 
pisateljevat. Toda slavo je 
dosegel s peresom. Z 
j^odbami o Indiji , o ži-
valih, o džungli. In Knji-
ga o džungli spada med 
l->estselerje, kot pravimo 
v komercialnem jeaiku. 
Ali ne bi bilo čudovito 
popisati njegovo rojs tno 
hišo, ki je najbrž preure-
jena v muzej (tako sem 
pač razmišljal), p>ogleda-
bi, s čim je še razveselil 
otročad »veta, in malo 
bolj spoznati, od kod je 
črpal vire za slikovita 
džungelska popisovanja? 
Saj so zagotovo redki, ki 
ne pozmajo Knjige odžtm-
gli ali filma, ki so ga F>O-
sneli po Kiplingovi knji-
gi. 

Pripovedke o tisoč in 
eni noči tudi vsi pozna-
mo. In ko smo se v Bom-
bayu, v hotelu Taj Ma-
hal, srečali z najlepšim 
hotelom, kar sem jih kje 
videl (razen na platnu), 
nisem nosu vtaknil med 
žametne zavese, na mar 
momate stebre' v rdeče 
vrtnice, v palme ob ho-
telskem bazenu, v . . . Am-
r>ak sem prijaznega mena-

žerja Salima poprosil, na j 
mi pove, k je bi lahko na-
šel muzej Rudyarda Kip 
linga. pijegovo rojstno hi-
šo pač. šele ko sem mu 
povedal, ka j je Kipling 
napisal, sva vedela, ka j 
hočem. No, Šalim ' j e bil 
prekratek za to literarno 
uganko. Napotil me je k 
turistični vodnici, nekakš-
ni hotelski hostesi. Spet 

•»zave. Nisem je mogel 
prepričati, da je Knjiga 
o džungli pri nas popu-
larna in da bi nadvse rad 
več vedel o pisatelju. Kon-
čno mi je svetovala, na j 
si vzamem taksi. V sredi 
šču Bombaya, da je uni-
verza umetnosti, kjer mi 
bodo pomagali. To je bilo 
12. novembra. 

Odločil sem, da imi ver-
w obiščem naslednje ix>-
poldne. 

S pr i ja tel jem sva sedla 
v enega izmed 20.0(X) tak-
vjev (ni napaka, v Bom 
bayu služi kruh dvajset 
^isoč taksistov) in se za 
^tiri rupi je popeljala do 
univerze. V srce Bomba 
ya. Ko sem stopd.1 v bar 

vit park proti sivi, viso-
ki, skora j neprijazni stav-
bi, sem srečal gručo indij-
skih otrok z očetom in 
mater jo , ki sta ležala v 
senoi (bik) je skora j 30 
stopinj) na stopnicah pred 
vhodom v šok). Otroci so 
naju zvedavo ogledovali. 
Starša p>a nič. V šoli je 
bil sumljiv mir. Povpra-
šal sem, če sem prav pri-

šel in k je sem, pa pove-
dal, ka j bi rad. To zadnje 
je bilo povsem odveč. 
Kajiti Indijec srednjih lei 
mi je pojasnil, da pouka 
ni, ker se je začelo hin-
dujsko novo leto . . . (Ta 
i r a t mi je bilo žal. A ne-
kaj velja občutek, da sem 
lani praznoval dvakrat 
novo leto — hindujsko in 
naše). 

Nič drugega mi ni p r e 
•>stalo, kot da sem za 
spomin ovekovečil univer-
zitetni prostor, kjer naj 
bi neka) našel o Kiplin-
gu. Na ulici pa sem dva 
milada Indijca spet p>oba-
ral za Kiplinga. Nisem 
igubil upanja. Pa nič. Kot 
da se je literarna veda 

aarobila proti mojemu pri-
čakovanju. Nato si za Ki-
plinga nisem upal več 
vprašati. Ne Salima, s ka-
terim sem se zmenil prav 
vse — o naši politiki do 
nogometa, o indijski rev-
ščini do tega, da namera-
va obiskati Jugoslavijo. In 
tudi ne Heme Govindara-
jan, sedemnajst letne štu-
dentke, ki mi je predsta-

vila z gibi in besedo in 
dijsko l judsko in umetno 
plesno umetnost. Vsej na 
ši skupini pa pripravila 
izjenmo lep kulturni uži-
tek. Pustil sem Kiplinga 
za drugič, če mi delo, 
sreča in življenje data še 
možnost videti Indijo. In-
dijo, кл je tako prijetna 
in tako strašna, tako pri-
jateljska in tako kruta 
tako žalostna in tako ve 
selo vdana v življenje, di. 
jo moraš začutiti. 

A to je že zgodba zs 
prihodnjič. Vendar že da 
nes povem — nikjer niso 
bili na naši poti okol-
sveta tako iskreno prisrč-
ni do Jugoslavije in do na.« 
kot v Indiji. 

Pozdrav turistom pred vhodom v znamenito jamo Elephanta 

Na vsakem koraku so 
nas spremljali indijski 
otroci in klicali: Bakšiš, 
bakšiš . . . 

Kdor Je v Bombayu, si mora obvezno ogledati tudi 
izredno privlačen park, k.jer so najzanimivejše grmi-
časte upodobitve raznih živali 
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